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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
IB΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ A΄ 

Συνεδρίαση 20ής Ιανουαρίου 2022 
Ώρα έναρξης: 4.05 μ.μ. 

Αρ. 13 
 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

 Καλό απόγευμα! 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ τους γραμματείς να διαπιστώσουν 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμη κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Παρακαλώ τον κ. Κώστα, ωσότου να έλθει ο γραμματέας, ο κ. Γεωργίου, να ενημερώσει το σώμα για τις 
διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής.   

 Ελάτε, κύριε Κώστα, το έχω εδώ.  Ορίστε και επιστρέψετέ μου το. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Στις 14 Ιανουαρίου η Πρόεδρος της Βουλής μετέβη στη Ρώμη, για να παραστεί στην κηδεία του Προέδρου 
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου David Maria Sassoli.  Με την ευκαιρία αυτή, είχε σύντομη συνάντηση με τoν 
Πρόεδρο της ιταλικής Βουλής κ. Roberto Fico. 

 Επίσης, στις 17 Ιανουαρίου παρέστη σε τελετή εις μνήμην του David Maria Sassoli, η οποία 
πραγματοποιήθηκε κατά την έναρξη της Συνόδου της Ολομέλειας του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου στο 
Στρασβούργο, και υπέγραψε το βιβλίο συλλυπητηρίων. 

 Με την ευκαιρία της παραμονής της στο Στρασβούργο, η Πρόεδρος της Βουλής είχε σύντομη συνάντηση 
με την πρώτη Αντιπρόεδρο και ασκούσα χρέη Προέδρου του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου μέχρι τις εκλογές της 
18ης Ιανουαρίου κ. Roberta Metsola, την οποία συνεχάρη στη συνέχεια και με σχετική επιστολή της.   

 Στις 14 Ιανουαρίου ο κ. Χάρης Γεωργιάδης συμμετείχε μέσω διαδικτύου στη Συνάντηση των Προέδρων 
των Επιτροπών Ευρωπαϊκών Υποθέσεων των Κοινοβουλίων των Χωρών Μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
(COSAC), η οποία πραγματοποιήθηκε στα πλαίσια της κοινοβουλευτικής διάστασης της τρέχουσας Γαλλικής 
Προεδρίας του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Σε παρέμβασή του κατά τη συζήτηση των 
προτεραιοτήτων της Γαλλικής Προεδρίας ο κ. Γεωργιάδης υπογράμμισε ότι, για να είναι εφικτός ο στόχος της 
οικοδόμησης μίας ισχυρής και κυρίαρχης Ευρωπαϊκής Ένωσης στον κόσμο, είναι σημαντικό η Ευρωπαϊκή 
Ένωση να μιλά με ενιαία φωνή στη διεθνή σκηνή και οι δράσεις της να είναι συγκεκριμένες και αξιόπιστες.  Ο κ. 
Γεωργιάδης επέκρινε την εργαλειοποίηση της μετανάστευσης και τόνισε ότι είναι επάναγκες τα κράτη μέλη να 
καταλήξουν σύντομα σε συμφωνία για το νέο Σύμφωνο για τη Μετανάστευση και το Άσυλο, το οποίο πρέπει να 
προάγει την ενότητα, την αλληλεγγύη και τις αρχές και αξίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Κώστα. 

 Προχωρούμε τώρα στο Πρώτο Κεφάλαιο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Όλες 
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οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

 Το πρώτο θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Δημοσιονομικού Συμβουλίου του 2022 Νόμος 
του 2021». 

 Παρακαλώ πολύ τον κ. Κώστα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση του προϋπολογισμού του Δημοσιονομικού Συμβουλίου για το έτος 2022. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Δημοσιονομικού Συμβουλίου του 2022 Νόμος του 2021» 

Παρόντες: 
 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, πρόεδρος  Χρίστος Χριστοφίδης 

 Χρύσης Παντελίδης Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Χάρης Γεωργιάδης Μη μέλη της επιτροπής: 
 Ονούφριος Κουλλά Μάριος Μαυρίδης 

 Σάβια Ορφανίδου Σταύρος Παπαδούρης 
 Αντρέας Καυκαλιάς  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 10 και 17 Ιανουαρίου 2022.  Στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών και ο πρόεδρος του 
Δημοσιονομικού Συμβουλίου.  

 Ο προϋπολογισμός του Δημοσιονομικού Συμβουλίου για το έτος 2022 θεωρείται ισοσκελισμένος και 
προβλέπει δαπάνες ύψους €316.487 και έσοδα ύψους €316.497, τα οποία προέρχονται από κρατική χορηγία.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι προβλεπόμενες δαπάνες για το έτος 
2022 αφορούν κυρίως στα ακόλουθα:  

1. Μισθοδοσία αξιωματούχων (€77.015). 

2. Αποδοχές προσωπικού (€98.830). 

3. Λειτουργικές δαπάνες (€127.032).  

4. Αγορά εξοπλισμού (€2.000). 

5. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό (€10.304). 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του θέματος ο πρόεδρος του Δημοσιονομικού Συμβουλίου δήλωσε μεταξύ 
άλλων τα ακόλουθα: 

1. Η στρατηγική και το πλάνο εργασίας του Δημοσιονομικού Συμβουλίου βρίσκονται στο παρόν στάδιο σε 
διαδικασία αναθεώρησης, ως αποτέλεσμα της πρόσφατης ανάληψης των καθηκόντων του νέου προέδρου 
του διοικητικού συμβουλίου. 

2. Ο προϋπολογισμός του συμβουλίου για το έτος 2022 διατηρείται στα ίδια επίπεδα με τα προηγούμενα έτη 
και δεν εμπεριέχει ουσιαστικές διαφοροποιήσεις σε σχέση με τον προϋπολογισμό του 2021.   

3. Κυριότερος στόχος του συμβουλίου είναι η ενεργότερη εμπλοκή του στην έγκαιρη και αποτελεσματική 
παρέμβαση με στόχο την αποφυγή δημοσιονομικών κινδύνων, καθώς και η διασφάλιση της 
δημοσιονομικής σταθερότητας.  Περαιτέρω, στόχο αποτελεί και η εξοικονόμηση δαπανών μέσω της 
ορθολογικής διαχείρισης των διαθέσιμων πιστώσεων του προϋπολογισμού.  Ειδικότερα, η εξοικονόμηση 
αναμένεται να επιτευχθεί κυρίως μέσω της μείωσης της δαπάνης για ενοίκια, καθότι με ενέργειες του 
συμβουλίου έχει συμφωνηθεί η συστέγασή του με το Γραφείο Επιτρόπου του Πολίτη.  

 Στο στάδιο της εξέτασης του προτεινόμενου προϋπολογισμού την επιτροπή απασχόλησαν επιμέρους 
ζητήματα που αφορούν μεταξύ άλλων τη λειτουργία και την αποτελεσματικότητα του έργου του Δημοσιονομικού 
Συμβουλίου, την πορεία της κυπριακής οικονομίας, καθώς και την προβλεπόμενη στον προτεινόμενο 
προϋπολογισμό πρόνοια για την αγορά υπηρεσιών.   

 Συναφώς, σε σχέση με τα πιο πάνω ζητήματα, ο πρόεδρος του Δημοσιονομικού Συμβουλίου δήλωσε 
μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 
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1. Οι αρμοδιότητες και ο ρόλος του Δημοσιονομικού Συμβουλίου καθορίζονται στη σχετική νομοθεσία και 
περιλαμβάνουν μεταξύ άλλων την υποβολή απόψεων επί του εκάστοτε κρατικού προϋπολογισμού. 

2. Η ενίσχυση και επιμέτρηση της αποτελεσματικότητας του έργου του Δημοσιονομικού Συμβουλίου είναι 
θέμα το οποίο πρέπει να απασχολήσει τη Δημοκρατία και αποτελεί γενικότερο ζήτημα το οποίο συζητείται 
αυτή τη στιγμή μεταξύ των κρατών μελών σε ευρωπαϊκό επίπεδο. 

3. Το Δημοσιονομικό Συμβούλιο αντιμετωπίζει σημαντικά οργανωτικά προβλήματα λόγω της απουσίας 
οργανωτικής δομής, υποστελέχωσης και έλλειψης πόρων. Συναφώς, προτεραιότητα του διοικητικού 
συμβουλίου αποτελεί η ολοκλήρωση του οργανογράμματος του Δημοσιονομικού Συμβουλίου, η έγκριση 
του στρατηγικού πλάνου για το έτος 2022, η ενίσχυση των υποδομών του, καθώς και η προκήρυξη εντός 
του έτους κενών θέσεων, η πλήρωση των οποίων αναμένεται να συμβάλει θετικά στην εκτέλεση των 
αρμοδιοτήτων του συμβουλίου.   

4. Η προβλεπόμενη στον προτεινόμενο προϋπολογισμό πρόνοια για την αγορά υπηρεσιών, ύψους €65.000, 
προορίζεται να καλύψει κυρίως τη διενέργεια οικονομικών αναλύσεων, που αφορούν μεταξύ άλλων στην 
αξιολόγηση των μακροοικονομικών προβλέψεων για την κυπριακή οικονομία, τις οποίες το Δημοσιονομικό 
Συμβούλιο στο παρόν στάδιο δεν είναι σε θέση να διενεργήσει αποτελεσματικά λόγω της υποστελέχωσής 
του.  

5. Οι κρατούσες κοινωνικές συνθήκες και οι δυνητικοί κίνδυνοι που αυτές επιφέρουν πρέπει να λαμβάνονται 
υπόψη στο πλαίσιο των μακροοικονομικών προβλέψεων και του μακροοικονομικού σχεδιασμού. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες 
του νομοσχεδίου, κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις: 

1. Η πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος, τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, καθώς 
και το μέλος της βουλευτής της Δημοκρατικής Παράταξης επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη 
συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού τάχθηκαν 
υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του 
Δημοσιονομικού Συμβουλίου για το έτος 2022. 

 Στη βάση των πιο πάνω τοποθετήσεων η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
με την παρούσα έκθεσή της υποβάλλει το υπό αναφορά νομοσχέδιο για λήψη τελικής απόφασης κατά τη 
συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής;   

 Όχι. 

 Δεύτερη ανάγνωση, κύριε Κώστα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Δημοσιονομικού Συμβουλίου ποσού ύψους €316.487 για τη χρήση 
του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2022.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 6. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 7. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 8. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 9. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια και λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των 
εσόδων.  Άρθρο 10. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι, πόσες ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είκοσι έξι υπέρ. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαπέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεκαπέντε εναντίον. 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι έξι ψήφους υπέρ, δεκαπέντε εναντίον και τρεις αποχές, τα άρθρα 1 έως 10 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Δημοσιονομικού Συμβουλίου του 2022 
Νόμος του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι, πόσες ψηφίζουν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαπέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι έξι ψήφους υπέρ, δεκαπέντε εναντίον και τρεις αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο*. 
 Το δεύτερο θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου 
του 2022 Νόμος του 2021». 

 Κύριε Κώστα, τον σκοπό παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση του προϋπολογισμού του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου για το έτος 2022. 

(Η σχετική έκθεση) 

 
*Λόγω της πραγματοποίησης των συνεδριάσεων της ολομέλειας εκτός του κτιρίου της Βουλής των Αντιπροσώπων στα 
πλαίσια της λήψης έκτακτων μέτρων για την αντιμετώπιση της πανδημίας COVID-19, δεν πραγματοποιήθηκε 
ηλεκτρονική ψηφοφορία κατά τη διάρκεια της συνεδρίασης. 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου του 2022 Νόμος του 2021» 

Παρόντες: 
 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, πρόεδρος  Χρίστος Χριστοφίδης 

 Χρύσης Παντελίδης Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Χάρης Γεωργιάδης Μη μέλη της επιτροπής: 
 Ονούφριος Κουλλά Μάριος Μαυρίδης 

 Σάβια Ορφανίδου Σταύρος Παπαδούρης 

 Αντρέας Καυκαλιάς  
 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 10 και 17 Ιανουαρίου 2022.  Στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του Υπουργείου Παιδείας 
και Πολιτισμού, καθώς και ο αντιπρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών 
Κύπρου (ΙΚΥΚ).   

 Ο προϋπολογισμός του ΙΚΥΚ για το 2022 θεωρείται ισοσκελισμένος και προβλέπει συνολικές δαπάνες 
ύψους €8.800.000 και συνολικά έσοδα ύψους €8.806.010, τα οποία θα προέλθουν κυρίως από κρατική χορηγία. 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, οι δαπάνες του ΙΚΥΚ για το 2022 αναλύονται ως ακολούθως: 

1. Κοινωνικές παροχές/παροχές παιδείας (€8.363.869). 

2. Λειτουργικές δαπάνες, αντιμισθία, αγορά εξοπλισμού και άλλα έξοδα (€411.131). 

3. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό (€25.000).  

 Ειδικότερα, οι δαπάνες για υποτροφίες ανέρχονται στα €8.363.869 και προορίζονται να καλύψουν κυρίως 
τα ακόλουθα: 

1. Την παραχώρηση αριθμού υποτροφιών για πτυχιακές (€3.000 ανά έτος), μεταπτυχιακές (€4.000 
συνολικά) και διδακτορικές (€4.000 ανά έτος) σπουδές για το ακαδημαϊκό έτος 2021-2022. 

2. Την καταβολή του ποσού της υποτροφίας προς υφιστάμενους υποτρόφους του ιδρύματος που εγκρίθηκαν 
τα προηγούμενα έτη σπουδών και οι οποίοι συνεχίζουν τις σπουδές τους το ακαδημαϊκό έτος 2021-2022. 

3. Την παραχώρηση αριθμού υποτροφιών που προσφέρονται από την Κυπριακή Δημοκρατία μέσω του 
εθνικού γαλλικού οργανισμού “Campus France” στο πλαίσιο διακρατικής συμφωνίας σε υφιστάμενους και 
νέους υποτρόφους για πτυχιακές, μεταπτυχιακές και διδακτορικές σπουδές. 

4. Εξαιρετικές περιπτώσεις και απρόβλεπτες δαπάνες που δεν προβλέπονται σε συγκεκριμένο κεφάλαιο του 
προϋπολογισμού (π.χ. ενστάσεις υποψηφίων στους οποίους δε χορηγήθηκε υποτροφία). 

5. Ειδικές υποτροφίες (€100.000). 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του θέματος ο αντιπρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του ΙΚΥΚ δήλωσε 
μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Αναφορικά με το ακαδημαϊκό έτος 2020-2021, παραχωρήθηκαν 572 υποτροφίες για προπτυχιακές 
σπουδές, 161 για μεταπτυχιακές σπουδές και 32 για διδακτορικές σπουδές.  Περαιτέρω, παραχωρήθηκαν 
11 υποτροφίες μέσω του οργανισμού “Campus France” και διάφορα κατά χάριν οικονομικά βοηθήματα.     

2. Αιτήσεις για υποτροφίες σε σχέση με το ακαδημαϊκό έτος 2021-2022 μπορεί να υποβληθούν από τον 
Μάρτιο του τρέχοντος έτους.  Στόχος του ιδρύματος είναι η έγκαιρη ολοκλήρωση του μηχανογραφικού 
συστήματος, προκειμένου να καταστεί δυνατή η υποβολή των αιτήσεων με ηλεκτρονικά μέσα.         

3. Το διοικητικό συμβούλιο του ΙΚΥΚ έχει προβεί σε εισηγήσεις για τροποποίηση της νομοθεσίας που διέπει 
τη λειτουργία του ιδρύματος, οι οποίες έχουν ενσωματωθεί σε σχετικά σχέδια νόμου και αποσκοπούν 
μεταξύ άλλων στον εκσυγχρονισμό του θεσμού της παραχώρησης υποτροφιών στη βάση των νέων 
κοινωνικών δεδομένων που έχουν διαμορφωθεί. 

 Στο στάδιο της εξέτασης του προτεινόμενου προϋπολογισμού την επιτροπή απασχόλησαν σωρεία 
ζητημάτων, τα οποία αφορούν μεταξύ άλλων στην παραχώρηση υποτροφιών με σκοπό την επιβράβευση της 
αριστείας, στην πλήρη αξιοποίηση των κονδυλίων που προβλέπονται για την παραχώρηση υποτροφιών, στη 
δυνατότητα εισαγωγής νέων προγραμμάτων παραχώρησης υποτροφιών για την απόκτηση επαγγελματικών 
τίτλων σπουδών, στη σύνθεση του διοικητικού συμβουλίου του ΙΚΥΚ, καθώς και στην παραχώρηση υποτροφιών 
χωρίς ακαδημαϊκά κριτήρια σε άτομα που αντιμετωπίζουν οικονομικές δυσκολίες. 
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 Συναφώς, σε σχέση με τα τεθέντα ζητήματα, ο αντιπρόεδρος του ΙΚΥΚ δήλωσε μεταξύ άλλων τα 
ακόλουθα: 

1. Το ΙΚΥΚ, αναγνωρίζοντας την ανάγκη επιβράβευσης της αριστείας, εφαρμόζει για δεύτερη συνεχόμενη 
χρονιά το πρόγραμμα υποτροφιών «Αριστεία» με σκοπό την παραχώρηση 100 υποτροφιών για πτυχιακές 
σπουδές στη βάση αποκλειστικά ακαδημαϊκών κριτηρίων.  Παράλληλα, συνεχίζει να παρέχει 
προγράμματα υποτροφιών στη βάση ακαδημαϊκών και κοινωνικοοικονομικών κριτηρίων, η βαρύτητα των 
οποίων διαφέρει για κάθε πρόγραμμα.  Στα εν λόγω προγράμματα περιλαμβάνονται μεταξύ άλλων 
υποτροφίες για αποφοίτους τεχνικών σχολών, καθώς και υποτροφίες για σπουδές στον τομέα της 
μουσικής και των καλών τεχνών.    

2. Οι πιστώσεις για παραχώρηση υποτροφιών είναι αυξημένες κατά τα τελευταία έτη και ως εκ τούτου 
παρουσιάζεται αύξηση στον αριθμό των παρεχόμενων υποτροφιών.  Ωστόσο, δεν είναι δυνατή η πλήρης 
αξιοποίησή τους λόγω της μη επαρκούς ακαδημαϊκής επίδοσης ορισμένων υποτρόφων, με αποτέλεσμα 
να διακόπτεται η καταβολή των υποτροφιών.  

3. Δεν παρέχονται οποιεσδήποτε υποτροφίες για την απόκτηση επαγγελματικών τίτλων σπουδών, καθότι δε 
γίνεται οποιαδήποτε πρόβλεψη στη σχετική νομοθεσία.  Επιπροσθέτως, δεν υπάρχει οποιαδήποτε 
πρόθεση στο παρόν στάδιο τροποποίησης της νομοθεσίας με σκοπό την παραχώρηση τέτοιων 
υποτροφιών. 

4. Στο διοικητικό συμβούλιο του ΙΚΥΚ εκπροσωπούνται όλοι οι σχετικοί φορείς, περιλαμβανομένων 
εκπρόσωπων των ιδιωτικών και δημόσιων πανεπιστημίων, της Παγκύπριας Ομοσπονδίας Φοιτητικών 
Ενώσεων, του Οργανισμού Νεολαίας Κύπρου και της εκτελεστικής εξουσίας.  

5. Η στήριξη φοιτητών που αντιμετωπίζουν οικονομικές δυσκολίες, αλλά δεν πληρούν τα ακαδημαϊκά 
κριτήρια που τίθενται από το ΙΚΥΚ καλύπτεται από το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας με την παραχώρηση φοιτητικού πακέτου μέσω της φοιτητικής μέριμνας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες 
του νομοσχεδίου, κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις: 

1. Η πρόεδρος της επιτροπής και το μέλος της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος, τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, καθώς 
και το μέλος της βουλευτής της Δημοκρατικής Παράταξης επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη 
συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού τάχθηκαν 
υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμον έγκριση του προϋπολογισμού του ΙΚΥΚ 
για το έτος 2022. 

 Στη βάση των πιο πάνω τοποθετήσεων η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
με την παρούσα έκθεσή της υποβάλλει το υπό αναφορά νομοσχέδιο για τη λήψη τελικής απόφασης κατά τη 
συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

 Κύριε Σαββίδη, παρακαλώ. 

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, συναδέλφισσες, 

 Το Ίδρυμα Κρατικών Υποτροφιών για πολλές δεκαετίες βοήθησε πάρα πολλά παιδιά στο να μορφωθούν 
και ιδιαίτερα παιδιά που προέρχονται από οικογένειες που έχουν οικονομικά προβλήματα.  Ελπίζω το νέο 
νομοσχέδιο που αφορά το ΙΚΥΚ να εμπλουτίζει τα κριτήρια όσον αφορά τους δικαιούχους, να μπουν μέσα και 
κοινωνικοοικονομικά κριτήρια.  Από την άλλη, θα πρέπει κάποια στιγμή να σκεφτούμε και το θέμα της 
δημιουργίας ενός φορέα διαχείρισης υποτροφιών, γιατί, αγαπητή κυρία Πρόεδρε, σήμερα διάφοροι φορείς 
προσφέρουν υποτροφίες, πολλά παιδιά δε γνωρίζουν ποιοι προσφέρουν υποτροφίες και κάποιοι φορείς εξ 
αυτών δίνουν τις υποτροφίες σε αυτούς που θέλουν. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ και εγώ.   
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 Κάποιος άλλος, κάποια άλλη; 

 Κύριε Καυκαλιά, παρακαλώ.  

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

 Υπάρχει μια καλή ισορροπία στο Ίδρυμα Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου.  Από τη μια επιβραβεύει την 
καλή επίδοση και από την άλλη λαμβάνει υπόψιν σοβαρά τα κοινωνικοοικονομικά κριτήρια.  Αν πήρα τον λόγο, 
κυρία Πρόεδρε, είναι για να τονίσω ακριβώς τούτο, να διατηρηθεί αυτή η ισορροπία.   

 Την ίδια στιγμή θέλω να καταθέσω την απογοήτευσή μας, γιατί τούτο το ίδρυμα κάνει εξοικονομήσεις.  
Εξοικονομήσεις το 2021 δύο εκατομμυρίων ευρώ.  Εξοικονομήσεις εις βάρος των φοιτητών των οποίων το 
μέλλον και οι σπουδές κρέμονται από μια κλωστή όσον αφορά το αν θα μπορέσουν να τελειώσουν τις σπουδές 
τους… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ζαχαρία Κουλία) 

 …γι’ αυτό και καλούμε την κυβέρνηση, το ίδιο το ίδρυμα να βρουν τρόπους, ούτως ώστε το σύνολο του 
εγκεκριμένου προϋπολογισμού να πηγαίνει για τον σκοπό ο οποίος υπάρχει.  Είναι κρίμα και άδικο…   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εγώ ευχαριστώ. 

 Ο κ. Λεωνίδου και μετά ο κ. Χατζηγιάννης. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

 Ασφαλέστατα το Ίδρυμα Κρατικών Υποτροφιών προσφέρει για πάρα πολλά χρόνια τεράστια υπηρεσία 
προς τους νέους, από τους οποίους σήμερα οι πλείστοι είναι επιστήμονες.  Όμως τα κριτήρια τα οποία είναι εκεί 
θα πρέπει κατά την άποψή μας να διευρυνθούν και να τεθούν και κριτήρια αριστείας.  Ξέρω πάρα πολύ καλά ότι 
συζητείται το θέμα στην αρμόδια επιτροπή, αλλά θα πρέπει να εξειδικευτούν αυτά τα κριτήρια, για να δώσουμε 
τη δυνατότητα στα παιδιά να έχουν το κίνητρο της μάθησης, της επιμέλειας, ούτως ώστε και άτομα, ανεξάρτητα 
από τις οικονομικές ή κοινωνικές τους συνθήκες, να έχουν ξεχωριστό αυτό το κριτήριο, για να ενθαρρύνουμε, 
όπως έχω πει, όλα αυτά τα παιδιά που πραγματικά κοπιάζουν και θέλουν να δουν το αποτέλεσμα του κόπου 
τους να ευεργετείται και να ικανοποιείται από την κοινωνία. 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εγώ ευχαριστώ.   

 Ο κύριος Χατζηγιάννης. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θεωρώ ότι οι υπερβολές είναι πάντοτε αχρείαστες και ζημιογόνες.  Δόθηκαν ή έγιναν δύο αναφορές ότι 
δεν προσφέρουμε την καλύτερη υπηρεσία στον λαό, ότι όποιος τα καταφέρνει πιάνει υποτροφία και ότι γίνονται 
εξοικονομήσεις.  Να είμαστε λίγο πιο σοβαροί νομίζω, με όλο τον σεβασμό.   

 Πολύ εύστοχη ήταν η τοποθέτηση του αγαπητού συναδέλφου, του κ. Λεωνίδου.  Αν και εφόσον υπάρχουν 
περιθώρια περαιτέρω συζήτησης για βελτίωση του συστήματος, να το πράξουμε, να το συζητήσουμε, να 
αλλάξουμε τη νομοθεσία, προκειμένου και να επαινέσουμε την αριστεία περαιτέρω, αλλά και ενδεχομένως, αν 
και εφόσον υπάρχει άποψη ότι πρέπει να υπάρξει ένα balance προς όφελος των κοινωνικοοικονομικών 
κριτηρίων… 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ισορροπία, εννοείς. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 …ή ισορροπία… 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Α, ναι. 



944 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Κουλία, σας παρακαλώ!  Δε χρειάζεται… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ζαχαρία Κουλία) 

 Όχι. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 …στα πλαίσια διαλόγου, να το πράξουμε. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Μάλιστα. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Αλλά όχι να ερχόμαστε εδώ και να στέλνουμε ένα μήνυμα προς την κοινωνία, «ξέρετε, όποιος τα 
καταφέρνει πιάνει υποτροφία» κ.λπ. κ.λπ.  Η ισοπέδωση, νομίζω, μόνο ζημιά προκαλεί.  Άρα λοιπόν, επικροτώ 
τη θέση του αγαπητού κ. Λεωνίδου.  Ναι, να συζητήσουμε να ενισχύσουμε την αριστεία, γιατί υπάρχουν παιδιά 
τα οποία πραγματικά μέσα από τη δική τους προσωπική επιτυχία πετυχαίνουν πράγματα και θαύματα.  Δεν 
πρέπει να παίρνω και τον αντίστοιχο έπαινο μέσα από μια πολιτική;  Αυτό να το πράξουμε. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εγώ ευχαριστώ. 

 Ο κ. Μυριάνθους. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Ευχαριστώ, κύρια Πρόεδρε. 

 Αναμφίβολα τασσόμαστε υπέρ της ψήφισης του προϋπολογισμού των κρατικών υποτροφιών, την ίδια 
στιγμή όμως έχουμε να επισημάνουμε το εξής, ότι εν καιρώ πανδημίας και πολλαπλών οικονομικών 
προβλημάτων που αντιμετωπίζουν οι πολίτες ίσως θα έπρεπε να ήταν πιο γενναιόδωρες αυτή την περίοδο οι 
χορηγίες.   

 Την ίδια στιγμή όμως θα πω και το εξής, ότι, ναι, επιβραβεύουμε την αριστεία και έτσι πρέπει να γίνεται, 
όμως την ίδια στιγμή ένα από τα κριτήρια τα οποία πρέπει να μπαίνουν αφορά το ότι δεν είναι ισοπεδωτικά τα 
πράγματα για οποιοδήποτε ζήτημα σπουδής.  Αντιλαμβανόμαστε ότι σήμερα προσπαθούμε να κατευθύνουμε 
την οικονομία σε επαγγέλματα και σε ανάπτυξη συγκεκριμένη.  Ως εκ τούτου, επαγγέλματα ή σπουδές τα οποία 
θεωρούνται πλέον κορεσμένα, χωρίς οποιοδήποτε μέλλον, δε θα έπρεπε να αντιμετωπίζονται το ίδιο όπως άλλα, 
τέτοιου είδους επαγγέλματα και σπουδές όπως αυτά που ανέφερα προηγουμένως, ακριβώς αν είναι αυτό το 
μήνυμα που θέλουμε να στείλουμε, ότι πρέπει επιτέλους και η ίδια η πολιτεία να δώσει κατεύθυνση μέσα από 
αυτές τες χορηγίες σε φοιτητές οι οποίοι σπουδάζουν πραγματικά καινοτόμες πλέον επιστήμες. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Κουλίας. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εντιμοτάτη κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Εγώ, που είμαι εκ των παλαιών συναδέλφων, όταν ήρθα εδώ στο κοινοβούλιο, το ΙΚΥΚ επιβράβευε, έδινε 
υποτροφίες εις τους άριστους, ανεξάρτητα από το αν ήταν γιος του Ωνάση ή γιος του ρεσπέρη.  Όλα τα παιδιά 
της αριστείας τα τιμούσαν με το να τους πληρώνουν τα δίδακτρα.  Και νομίζω…  Φυσικά, εγώ έντζιε εκατάλαβα, 
κύριε Χατζηγιάννη, αν κάποιοι συνάδελφοι είπαν διαφορετικά ᾿πού τούτα που λέμεν όλοι. 

 Στην πορεία, μπήκαν κριτήρια οικονομικά και κοινωνικά και τούτο είναι σωστό, αν με ρωτάτε, αλλά στο 
ΙΚΥΚ ας διαχωρίσουμε ένα κομμάτι για τους άριστους, όπως ήταν παλαιά.  Και αν πάλι έχει άριστα παιδιά αλλά 
λίγο πιο κάτω από το άριστα, τούτη η πολιτεία να τους δίνει υποτροφία και εκεί, συμφωνούμε.  Και είναι το μόνο 
κομμάτι του προϋπολογισμού που καταβάλλει τούντο κράτος και ανταμείβεται πίσω από τα αποτελέσματα αυτών 
των παιδιών.   

 Άρα λοιπόν, το θέμα των καλύτερων μυαλών που έχει τούτος ο τόπος…  Πρέπει να τους δίνει πλήρη 
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υποτροφία, ανεξάρτητα από το ποιου γιος ή ποιανού κόρη είναι ή από πού είναι.   

 Άρα λοιπόν, έν’ καλά το κράτος να επανέλθει τζιαι ελπίζω ο Υπουργός Παιδείας -τον οποίο θεωρώ τον 
προοδευτικόν κύριο, έν’ ᾿πού τους καλούς υπουργούς που έκαμεν ο κ. Αναστασιάδης- να το επαναφέρει και να 
βάλει έτσι μια τάξη, όπως ήταν και παλαιότερα. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Κουλία, και εγώ. 

 Ο κ. Παντελίδης και τελευταίος ομιλητής ο κ. Θεοπέμπτου στη συνέχεια. 

 Παρακαλώ!  Ησυχία! 

ΧΡΥΣΗΣ ΠΑΝΤΕΛΙΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, ευχαριστώ που μου δίνετε τον λόγο. 

 Είναι όντως πολύ ενδιαφέρουσα και γόνιμη η συζήτηση, με δεδομένο μάλιστα ότι ο προϋπολογισμός του 
ιδρύματος θα υπερψηφιστεί.  Να μου επιτραπεί όμως να θέσω μια ακόμα διάσταση.  Δεν είναι δυνατόν να 
αποσυνδέεται η αριστεία από τα κοινωνικά κριτήρια.  Διαφορετικές πιθανότητες έχει ένας πλούσιος μαθητής να 
πετύχει την αριστεία, λιγότερες πιθανότητες έχει ένας φτωχός μαθητής να πετύχει την αριστεία.  Ο ένας μπορεί 
να χρειάζεται να διαβάζει δέκα ώρες χωρίς οικονομικά προβλήματα, ο άλλος μπορεί να χρειάζεται να δουλεύει 
και έτσι να διαβάζει πέντε ώρες.  Ο ένας μπορεί να έχει τη δυνατότητα να αγοράσει λάπ-τοπ και όλο τον 
τεχνολογικό εξοπλισμό, ο άλλος να μην έχει τη δυνατότητα.  Επομένως, πιστεύω είναι λίγο απόλυτη και 
λανθασμένη η θέση ότι η αριστεία είναι κάτι που δεν μπορεί να διασυνδεθεί είτε με το οικονομικό εκτόπισμα μιας 
οικογένειας είτε με το κοινωνικό εκτόπισμα μιας οικογένειας είτε με το αν είναι παιδί διαζευγμένης οικογένειας 
κ.ο.κ.  Επομένως, είναι σημαντικό και χρήσιμο να αναγνωρίζουμε ότι δυστυχώς η αριστεία, ναι, συνδέεται με την 
κοινωνικοοικονομική κατάσταση ενός παιδιού.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ και εγώ, κύριε Παντελίδη. 

 Τελευταίος ομιλητής ο κ. Θεοπέμπτου.  Θα δευτερολογήσετε, κύριε Καυκαλιά.  

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ζαχαρία Κουλία) 

 Σας παρακαλώ πολύ, ησυχία!  Μιλούν οι συνάδελφοι, δε χρειάζεται να σχολιάζουμε ό,τι λέει ο κάθε 
συνάδελφος. 

 Ναι, κύριε Θεοπέμπτου. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

 Έσιει ορισμένα πράγματα τα οποία τα λέμε συχνά όσον αφορά το Ίδρυμα Κρατικών Υποτροφιών τζιαι 
θέλω να τα επαναλάβω.   

 Πρώτον, δεν έπρεπε μόνο να δίνουμε υποτροφίες σε πανεπιστήμια.  Έσιει τζιαι άλλου είδους σπουδές 
που συμβαίνουν στην Κύπρο, έσιει τζιαι φτωχά πλάσματα που μπορούν να πάνε σε ένα κολλέγιο να 
προσπαθήσουν να πετύχουν κάτι.  Επομένως, έπρεπε να επεκτείνουμε τους κλάδους και το επίπεδο σπουδών 
για τα οποία δίνουμε υποτροφίες. 

 Δεύτερον, έχουμε πολλούς φοιτητές οι οποίοι μπορεί να πιάνουν υποτροφία μεν, αλλά έχουμε τζιαι πάρα 
πολλούς φοιτητές οι οποίοι μπορεί να μην είναι άριστοι φοιτητές εις το πανεπιστήμιο, αλλά να είναι εξαιρετικοί 
σε έναν τομέα.  Τούτο το πράγμα το επιβραβεύεις με βραβεία.  Για παράδειγμα, μπορεί να του δώκεις ένα βραβείο 
για την καλύτερη διατριβή όσον αφορά συγκεκριμένο θέμα, πράγμα το οποίο δεν κάμνουμε.   

 Τζιαι το άλλο το οποίο πρέπει να πω -τζιαι έχω ψυχολογικά τραύματα με τούτο, Πρόεδρε- έν᾿ πάρα πολλά 
δύσκολο να κάμνεις μάθημα αργά το απόγευμα, σχεδόν να βραδιάζει τζιαι ναν’ μες στην τάξη σου φοιτητές 
ντυμένοι με τη στολή της δουλειάς, που εννά βκουν να παν να δουλέψουν εις τα κέντρα, γιατί εν τα βκάλλουν 
πέρα.  Και είναι δύσκολο να είσαι φοιτητής, να έσιεις δκιάβασμα τζιαι να πρέπει τες νύχτες να πάεις να δουλέψεις, 
για να τα βκάλεις προς το ζην.  Και είναι ακόμα πιο δύσκολο να βλέπεις τέσσερις-πέντε φοιτητές σου να αρκούν 
να έρτουν μες στην τάξη τζιαι να μαθαίνεις ότι συμβαίνει αυτό, επειδή τρων εις το συσσίτιο, αρκούν να έρτουν, 
για να προλάβουν να φαν.  Για τούτον τον λόγον, άμα θέλουμε να βοηθήσουμε τους φοιτητές, έσιει πάρα πολλούς 
τρόπους. 

 Ευχαριστώ πολλά. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εγώ ευχαριστώ. 

 Δευτερολογία από τον κ. Καυκαλιά. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Πάρα πολύ σύντομα, κυρία Πρόεδρε. 

 Είμαι βέβαιος ότι μας αναγνωρίζετε και μας αποδίδετε και σοβαρότητα και υπευθυνότητα.  Προσθέστε σε 
αυτά τα χαρακτηριστικά μας το ότι διαβάζουμε και μελετούμε και το αντικείμενο για το οποίο συζητούμε.  Και 
καλώ και κάποιους που τοποθετούνται ελαφρά τη καρδία να μπουν στον κόπο να διαβάσουν τους 
προϋπολογισμούς του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου, όπου ξεκάθαρα -και υπάρχουν και άλλα μέλη 
εδώ της επιτροπής Οικονομικών- γίνεται αναφορά για δύο εκατομμύρια, ποσό το οποίο δε δαπανήθηκε για τις 
υποτροφίες των φοιτητών.  Αυτό έχουμε πει. 

 Το δεύτερο που θέλω να πω, κυρία Πρόεδρε, είναι ότι, αφού δεν μπαίνουν κάποιοι συνάδελφοι στον κόπο 
να διαβάζουν, ας μας ακούν τουλάχιστον!  Δε μας ακούν!  Έχουμε μιλήσει για μια καλή ισορροπία στο ίδρυμα 
ανάμεσα στην αριστεία, στην επίδοση και τα κοινωνικο-οικονομικά κριτήρια.   

 Αυτό έχουμε πει, κυρία Πρόεδρε.  

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ και εγώ. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου ποσού ύψους 
€8.800.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2022.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω 
από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργός υπεύθυνος για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 6.   

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσες και πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 7; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τρεις ψήφοι υπέρ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με πενήντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 μέχρι 7 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών 
Κύπρου του 2022 Νόμος του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

  Πενήντα τρεις ψήφοι υπέρ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με πενήντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προτού προχωρήσουμε με τους υπόλοιπους προϋπολογισμούς των ημικρατικών οργανισμών, να μου 
επιτρέψετε ένα σύντομο σχόλιο, γιατί, μετά και από επανειλημμένες επιστολές που και εγώ προσωπικά έχω 
στείλει, αλλά και η πρόεδρος της επιτροπής Οικονομικών, φαίνεται ότι ακόμα κάποιοι δεν έχουν συνειδητοποιήσει 
ότι βρισκόμαστε περί τα τέλη Ιανουαρίου και δεν έχουν καταθέσει τους προϋπολογισμούς τους στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων.  Το θεωρώ παντελώς απαράδεκτο και θέλω να τονίσω και από αυτό το βήμα για τελευταία φορά 
ότι αυτή η Βουλή θα εξαντλήσει τον κοινοβουλευτικό της ρόλο και δεν πρόκειται με τη μορφή του κατεπείγοντος 
να δεχτεί την κατάθεση οποιουδήποτε προϋπολογισμού εις βάρος του κοινοβουλευτικού ελέγχου που πρέπει να 
γίνεται.   

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου του 
2022 Νόμος του 2021». 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση του προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου για το έτος 2022. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου του 2022 Νόμος του 2021» 

Παρόντες: 
 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, πρόεδρος Χρίστος Χριστοφίδης 

 Χρύσης Παντελίδης Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Χάρης Γεωργιάδης Μη μέλη της επιτροπής: 
 Ονούφριος Κουλλά Μάριος Μαυρίδης 

 Σάβια Ορφανίδου  Σταύρος Παπαδούρης 

 Αντρέας Καυκαλιάς  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 10 και στις 17 Ιανουαρίου 2022.  Στην πρώτη συνεδρίαση της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του Υπουργείου 
Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας, καθώς και η πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του 
Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (ΘΟΚ). 
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 Ο προϋπολογισμός του ΘΟΚ για το 2022 είναι ισοσκελισμένος και προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους 
€6.979.115 και έσοδα του ίδιου ύψους.  Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, τα έσοδα του ΘΟΚ θα προέλθουν 
από χορηγίες και συνεισφορές (€6.140.000), παραστάσεις και περιοδείες (€642.449), ενοίκια (€78.000) και 
διάφορες εισπράξεις (€118.666). Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία οι συνολικές δαπάνες του ΘΟΚ αφορούν τα 
ακόλουθα: 

1. Διαχειριστικά έξοδα (€1.115.489). 

2. Λειτουργία σκηνών (€4.024.109). 

3. Θεατρική ανάπτυξη (€1.617.275). 

4. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό (€222.242). 

 Βασικότερη πηγή εσόδων του οργανισμού συνεχίζει να αποτελεί η κρατική χορηγία, η οποία ανέρχεται 
στα €5.800.000, ενώ, σε ό,τι αφορά τις δαπάνες, ποσό ύψους €1.617.275 προβλέπεται να διατεθεί για τη 
θεατρική ανάπτυξη. 

 Σύμφωνα με τα όσα δήλωσε η πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του ΘΟΚ, ο προϋπολογισμός του 
οργανισμού έχει καταρτιστεί με βάση τις κατευθυντήριες γραμμές του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και Νεολαίας και του Υπουργείου Οικονομικών.  

 Όπως η ίδια αξιωματούχος δήλωσε, παρ’ όλες τις ιδιάζουσες συνθήκες που επικρατούν λόγω της 
πανδημίας COVID-19, ο ΘΟΚ συνεχίζει να στηρίζει την περαιτέρω ανάπτυξη του θεάτρου μέσω της διεύρυνσης 
των δράσεών του, της εφαρμογής νέας στρατηγικής για εκσυγχρονισμό της υφιστάμενής του δομής, καθώς και 
της υλοποίησης της πολιτιστικής πολιτικής. Από τον Μάρτιο του 2020 ο ΘΟΚ, στο πλαίσιο της ορθολογιστικής 
εκτέλεσης του προϋπολογισμού του, στηρίζει τον καλλιτεχνικό κόσμο και τη θεατρική δημιουργία. Παρά τις 
αρνητικές συνέπειες στις εργασίες του θεάτρου λόγω της πανδημίας COVID-19, ο ΘΟΚ κατά το 2021 υλοποίησε 
το σύνολο του προγραμματισμού του χωρίς άλλη πρόσθετη οικονομική αρωγή, ενώ εντός του έτους 2022 θα 
γίνει προσπάθεια, για να ξεπεραστούν τα όποια θεσμικά ή άλλα εμπόδια, ώστε να επιτραπεί η απρόσκοπτη 
λειτουργία του οργανισμού. 

 Αναφορικά με το οργανόγραμμα του ΘΟΚ, η πρόεδρος του οργανισμού ανέφερε έχει ολοκληρωθεί η 
κατάρτισή του και εντός του 2022 αναμένεται να υποβληθεί στην τελική του μορφή μαζί με τα σχέδια υπηρεσίας 
και τη σχετική κοστολόγηση. Μέσω της υλοποίησης του νέου οργανογράμματος αναμένεται να επιτευχθεί 
εξορθολογισμός και εκσυγχρονισμός σε επίπεδο προσόντων και ικανοτήτων του μόνιμου προσωπικού. 

 Ως προς το θέμα της ίδρυσης Υφυπουργείου Πολιτισμού, η πρόεδρος του ΘΟΚ ανέφερε ότι ο οργανισμός, 
αμέσως μετά τη ψήφιση των σχετικών νομοσχεδίων που αφορούν στη σύσταση του υφυπουργείου, αναμένεται 
να εξελιχθεί σε κρατικό θέατρο με τον αναπτυξιακό του χαρακτήρα να αφορά στις δραστηριότητες των σκηνών 
του. 

 Τέλος, σε σχέση με το Σχέδιο Επιχορήγησης ΘΥΜΕΛΗ η ίδια αξιωματούχος δήλωσε ότι αποτελεί το 
μοναδικό σχέδιο που επιχορηγεί τη θεατρική δημιουργία κατά τρόπο με τον οποίο επιτυγχάνεται η κατανομή των 
κονδυλίων με μετρήσιμα κριτήρια, καθώς και η διασφάλιση των ωφελημάτων των ηθοποιών. Η ευελιξία που 
επέδειξε ο ΘΟΚ κατά τη εφαρμογή του Σχεδίου ΘΥΜΕΛΗ σε συνδυασμό με την πρόσθετη οικονομική ενίσχυση 
μέσω του Σχεδίου ΘΥΜΕΛΗ ΣΥΝ επέτρεψαν την επαναδραστηριοποίηση των θεατρικών φορέων. Ως εκ τούτου, 
ο ΘΟΚ θα υποβάλει αίτημα προς του Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας για 
ενεργοποίηση του Σχεδίου ΘΥΜΕΛΗ ΣΥΝ και για το έτος 2022.       

 Στο πλαίσιο της συζήτησης επί των προνοιών του προϋπολογισμού, την επιτροπή απασχόλησαν μεταξύ 
άλλων ζητήματα σχετικά με την αποτελεσματικότητα του Σχεδίου Επιχορηγήσεων ΘΥΜΕΛΗ, τη δυνατότητα 
αύξησης του κονδυλίου που παραχωρείται στον ΘΟΚ για το εν λόγω σχέδιο, τα μέτρα στήριξης του ερασιτεχνικού 
θεάτρου, καθώς και την απορρόφηση ευρωπαϊκών κονδυλίων και κονδυλίων μέσω του Σχεδίου Ανάκαμψης και 
Ανθεκτικότητας για σκοπούς στήριξης του θεάτρου.  

 Τοποθετούμενη επί των πιο πάνω θεμάτων, η πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου ΘΟΚ δήλωσε ότι ο 
οργανισμός, αντιλαμβανόμενος τις δύσκολες συνθήκες που επέφερε η πανδημία COVID-19 κατά το 2021 
στήριξε, στο πλαίσιο των δυνατοτήτων του, τη θεατρική παραγωγή μέσω της επιδότησης κάθε παράστασης 
ξεχωριστά. Αποτελεί επιδίωξη η συνέχιση της οικονομικής αυτής στήριξης, μέσω του Σχεδίου ΘΥΜΕΛΗ ΣΥΝ και 
εντός του 2022.  

 Σε σχέση με το θέμα του κονδυλίου που παραχωρείται στον ΘΟΚ για το Σχέδιο ΘΥΜΕΛΗ, η ίδια 
αξιωματούχος ανέφερε ότι ζητήθηκε κατ’ επανάληψη από τα  αρμόδια υπουργεία όπως αυτό αυξηθεί, χωρίς 
ωστόσο κάτι τέτοιο να καταστεί εφικτό. Επιπροσθέτως, οι θεατρικοί φορείς καλούνται να αναπτύξουν παράλληλα, 
στον βαθμό που μπορούν, επιχειρηματική δραστηριότητα για την εξεύρεση μέρους των πόρων που απαιτούνται 
για την υλοποίηση των θεατρικών τους παραγωγών.    

 Τέλος, η πρόεδρος του ΘΟΚ ανέφερε ότι ο οργανισμός σε συνεννόηση με το διεθνές θεατρικό κέντρο 
συμμετέχει σε ευρωπαϊκά προγράμματα, μέσω των οποίων έχουν απορροφηθεί σημαντικά κονδύλια από 
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ευρωπαϊκούς φορείς. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας δήλωσε ότι η συμμετοχή 
οποιουδήποτε οργανισμού σε ευρωπαϊκά προγράμματα πραγματοποιείται μέσω του αρμόδιου υπουργείου σε 
συντονισμό με τη Γενική Διεύθυνση Ευρωπαϊκών Προγραμμάτων και Ανάπτυξης. Ο ΘΟΚ συμμετέχει σε 
ευρωπαϊκά προγράμματα και δεν αναμένεται να απορροφήσει πρόσθετα κονδύλια από το Σχέδιο Ανάκαμψης 
και Ανθεκτικότητας.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις: 

1. Η πρόεδρος της επιτροπής και το μέλος της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος, τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, καθώς 
και το μέλος της βουλευτής της Δημοκρατικής Παράταξης επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη 
συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού τάχθηκαν 
υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του ΘΟΚ 
για το έτος 2022. 

 Στη βάση των πιο πάνω τοποθετήσεων η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
με την παρούσα έκθεσή της υποβάλλει το υπό αναφορά νομοσχέδιο στην ολομέλεια του σώματος για τη λήψη 
τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου ποσού ύψους €6.979.115 για τη 
χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2022.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω 
από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Εμβάσματα και εισπράξεις κονδυλίων.  Άρθρο 5. 

 Υπερωριακή απασχόληση.  Άρθρο 6.   

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων.  Άρθρο 7. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη έκτακτων αναγκών.  Άρθρο 8. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 9. 

 Προκαταβολή για την αγορά μηχανοκίνητου οχήματος.  Άρθρο 10. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 11. 

 Αυτόματη Τιμαριθμική Αναπροσαρμογή.   Άρθρο 12. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 13. 

 Απαγόρευση πρόσληψης έκτακτου προσωπικού.  Άρθρο 14. 

 Απαγόρευση συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 15. 

 Υπηρεσιακά οχήματα.  Άρθρο 16. 

 Απασχόληση ωρομίσθιου προσωπικού.  Άρθρο 17. 

 Λειτουργός υπεύθυνος για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 18. 

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στα κονδύλια δαπανών.  Άρθρο 19. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι, πόσες ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 19; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Σαράντα εννέα ψήφοι υπέρ, κυρία Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις ψήφοι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα εννέα ψήφους υπέρ, τρεις ψήφους εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 μέχρι 19 
εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου του 2022 
Νόμος του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 19; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα ψήφοι υπέρ, κυρία Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις ψήφοι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα εννέα ψήφους υπέρ, τρεις ψήφους εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Καλωσορίζουμε και την Υπουργό Δικαιοσύνης, η οποία βρίσκεται στην ολομέλεια, αντιλαμβάνομαι, για τα 
επόμενα θέματα.   

 Κυρία υπουργέ, καλώς ορίσατε. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως 
Γης του 2022 Νόμος του 2021». 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση του προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης για το έτος 2022. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης του 2022 Νόμος του 2021» 
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Παρόντες: 
 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, πρόεδρος Χρίστος Χριστοφίδης 

 Χρύσης Παντελίδης Αλέκος Τρυφωνίδης  

 Χάρης Γεωργιάδης  Μη μέλη της επιτροπής: 
 Ονούφριος Κουλλά Mάριος Μαυρίδης 
 Σάβια Ορφανίδου  Σταύρος Παπαδούρης  

 Αντρέας Καυκαλιάς  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 10 και 17 Ιανουαρίου 2022.  Στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Εσωτερικών, καθώς και 
η γενική διευθύντρια του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης (ΚΟΑΓ). 

 Ο προϋπολογισμός του ΚΟΑΓ για το έτος 2022 προβλέπει δαπάνες ύψους €23.405.582 και έσοδα ύψους 
€22.165.600. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι δαπάνες του οργανισμού για το 
2022 αφορούν τα ακόλουθα: 

1. Αποπληρωμές δανείων/οφειλών και επιστροφές ποσών του Σχεδίου Στέγασης Χαμηλά Αμειβομένων 
(ΣΣΧΑ) (€8.071.800). 

2. Κεφαλαιουχικές δαπάνες (€11.550.000). 

3. Αποδοχές προσωπικού (€2.042.682). 

4. Λοιπές διοικητικές δαπάνες (€838.600). 

5. Αμοιβές και άλλα ωφελήματα (€802.500). 

6. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό (€100.000). 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, τα κυριότερα έσοδα του οργανισμού αναμένεται να προέλθουν από 
εισπράξεις από την πώληση κατοικιών, διαμερισμάτων και οικοπέδων (€6.276.000), από τόκους εισπρακτέους 
(€470.600), από τις πολιτογραφήσεις ξένων επενδυτών και πρόσθετο συντελεστή δόμησης (€200.000) και από 
αναλήψεις από δάνεια (€15.000.000). 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του θέματος, η γενική διευθύντρια του ΚΟΑΓ αναφέρθηκε στη νέα στρατηγική 
πολιτική του οργανισμού, η οποία προσανατολίζεται περισσότερο στη διασφάλιση κατοικίας για οικογένειες με 
μεσαία και χαμηλά εισοδήματα μέσω του σχεδίου παροχής στέγης με προσιτό ενοίκιο. 

 Όπως η ίδια ανέφερε, διαχρονικά ο ΚΟΑΓ προέβαινε στην ανέγερση και πώληση/διάθεση κατοικιών μέσω 
των διαφόρων σχεδίων που εφάρμοζε.  Υπό τις νέες κοινωνικοοικονομικές συνθήκες που έχουν δημιουργηθεί, 
όλο και περισσότερος κόσμος δεν έχει πλέον την οικονομική ευχέρεια να προβεί στην αγορά ιδιόκτητης κατοικίας 
και ως εκ τούτου αναγκάζεται να καταφύγει στην ενοικίαση στέγης, γεγονός που έχει οδηγήσει σε σημαντική 
αύξηση των ενοικίων. 

 Συναφώς, ο ΚΟΑΓ ανταποκρινόμενος στις νέες συνθήκες θα εφαρμόσει το Σχέδιο Προσιτού Ενοικίου, 
σύμφωνα με το οποίο θα ανεγείρονται κατοικίες και θα διατίθενται στους δικαιούχους με χαμηλό ενοίκιο.  Οι εν 
λόγω κατοικίες θα συντηρούνται και θα διατηρούνται σε πολύ καλή κατάσταση, με στόχο να βοηθηθεί διαχρονικά 
όσο το δυνατό μεγαλύτερη μερίδα του πληθυσμού. 

 Ειδικότερα, στο πλαίσιο αυτό ο ΚΟΑΓ θα προβεί μεταξύ άλλων στην ανάπτυξη τριών τεμαχίων στη Λεμεσό 
με τη συμμετοχή του δήμου Λεμεσού με στόχο την ανέγερση και διάθεση με προσιτό ενοίκιο εξακόσιων οικιστικών 
μονάδων.  Προς τον σκοπό αυτό ο δήμος Λεμεσού θα διαθέσει τρία μεγάλα ιδιόκτητα τεμάχια με τη μέθοδο της 
αντιπαροχής στον ΚΟΑΓ.  Το έργο θα προχωρήσει σε φάσεις και αναμένεται να ολοκληρωθεί σε πέντε χρόνια 
και στην εν λόγω ανάπτυξη θα ενσωματωθούν διάφορες κοινωφελείς υπηρεσίες για σκοπούς εξυπηρέτησης της 
ανάπτυξης. 

 Παρόμοιο έργο θα εκτελεστεί και στη Λάρνακα σε γη που αγοράστηκε από τον ΚΟΑΓ για τον σκοπό αυτό, 
καθώς και στη Λευκωσία στην περιοχή Καϊμακλίου, όπου ήδη βρίσκεται σε εξέλιξη έργο που περιλαμβάνει 
δεκαέξι κατοικίες. 

 Σημειώνεται ότι η γενική διευθύντρια του ΚΟΑΓ κατέθεσε στην επιτροπή σχετικό σημείωμα στο οποίο 
περιλαμβάνονται λεπτομέρειες για τα προαναφερόμενα έργα. 

 Απαντώντας σε σχετικά ερωτήματα που τέθηκαν από μέλη της επιτροπής, η γενική διευθύντρια του ΚΟΑΓ 
αναφέρθηκε επίσης σε προϋπολογιζόμενο ποσό ύψους €8.000.000, το οποίο αφορά επιστροφή στην κυβέρνηση 
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ποσού που είχε παραχωρηθεί στον οργανισμό για σκοπούς υλοποίησης του ΣΣΧΑ. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με την ίδια, το πρόβλημα που αντιμετωπίζουν ορισμένοι αγοραστές με την έκδοση 
τίτλου ιδιοκτησίας στο συγκρότημα «Δάφνη» στον Στρόβολο, κυρίως λόγω παράνομων επεκτάσεων, βρίσκεται 
σε πορεία διευθέτησης, αξιοποιώντας κυρίως τη σχετική νομοθεσία, η οποία επιτρέπει την έκδοση τίτλου 
ιδιοκτησίας με σημειώσεις. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις: 

1. Η πρόεδρος και το μέλος της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, τα 
μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, καθώς και το μέλος της 
βουλευτής της Δημοκρατικής Παράταξης επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος 
στην ολομέλεια του σώματος. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού 
τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού 
του ΚΟΑΓ για το έτος 2022. 

 Στη βάση των πιο πάνω τοποθετήσεων, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
υποβάλλει την παρούσα έκθεσή της για τη λήψη τελικής απόφασης επί του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του 
στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Σιζόπουλος, ο κ. Τρυφωνίδης. 

 Να ετοιμάσουμε κατάλογο, παρακαλώ. 

 Ναι, κύριε Σιζόπουλε, έχετε τον λόγο. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

 Αρχικά, θα ήθελα να τονίσω ότι από την πλευρά της ΕΔΕΚ θα ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό του 
Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης, αλλά και την ίδια στιγμή θα θέλαμε ακριβώς να εκφράσουμε την 
ευαρέσκειά μας για το γεγονός ότι μία σειρά από προτάσεις που εδώ και χρόνια είχαμε καταθέσει στα συμβούλια 
του οργανισμού άρχισαν να υλοποιούνται.  Συγκεκριμένα, η περίπτωση που έχει ήδη εξαγγελθεί αναφορικά με 
την κατασκευή κατοικιών και την παραχώρηση σε ευάλωτες οικογένειες είτε με χαμηλό ενοίκιο είτε με χαμηλό 
κόστος αγοράς.   

 Την ίδια στιγμή ελπίζω και εύχομαι ότι και άλλες προτάσεις οι οποίες κατατέθηκαν από την πλευρά της 
ΕΔΕΚ, όπως για παράδειγμα η παραχώρηση ενδεχομένως γης από πλευράς του κράτους για την ανέγερση 
κατοικιών με χαμηλό κόστος που να μπορούν να παραχωρηθούν κυρίως σε οικογένειες οι οποίες κυρίως έχουν 
πληγεί από την οικονομική κρίση του 2012-2013, αλλά και τη σύγχρονη κρίση της πανδημίας, ώστε να 
μπορέσουν να έχουν μια ανακούφιση όσον αφορά αυτό το σημαντικό ζήτημα.  

 Ως εκ τούτου, εμείς θα συνεχίσουμε από την πλευρά μας να είμαστε εποικοδομητικά συνεργοί με 
προτάσεις και με παρεμβάσεις, ώστε το στεγαστικό πρόγραμμα ακριβώς να μπορέσει να υλοποιηθεί στον 
μεγαλύτερο δυνατόν βαθμό προς όφελος των ομάδων του πληθυσμού που έχουν τη μεγαλύτερη ανάγκη. 

 Ευχαριστώ.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ και εγώ, κύριε Σιζόπουλε. 

 Ο κ. Τρυφωνίδης. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο Κυπριακός Οργανισμός Αναπτύξεως Γης, ειδικά στην εποχή που διανύουμε, αποτελεί έναν σημαντικό 
και απαραίτητο φορέα για την αντιμετώπιση του τεράστιου κοινωνικού προβλήματος απόκτησης και διασφάλισης 
κατοικίας.  Η απόκτηση κατοικίας ή ακόμη και η ενοικίασή της αποτελούν σήμερα ένα άπιαστο όνειρο για τη 
συντριπτική πλειοψηφία των νέων μας.  Οι τιμές τόσο για αγορά όσο και για ενοικίαση κατοικίας είναι 
εξωπραγματικές, σε σχέση με τους μισθούς που πληρώνονται οι νέοι μας.   
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 Συμφωνούμε και χαιρετίζουμε τη νέα στρατηγική πολιτική του οργανισμού, η οποία στοχεύει στη 
διασφάλιση κατοικίας για οικογένειες με μεσαία και χαμηλά εισοδήματα μέσω του σχεδίου παροχής στέγης με 
προσιτό ενοίκιο.  Με το Σχέδιο Προσιτής Κατοικίας θα ανεγείρονται κατοικίες οι οποίες θα διατίθενται σε 
δικαιούχους με χαμηλό ενοίκιο, με στόχο την αντιμετώπιση του σοβαρού προβλήματος που ανέφερα πιο πάνω.   

 Η πρωτοβουλία και συνεργασία του ΚΟΑΓ με τον δήμο Λεμεσού, με στόχο την ανέγερση και διάθεση με 
προσιτό ενοίκιο εξακοσίων οικιστικών μονάδων, και ο προγραμματισμός παρόμοιων έργων στη Λάρνακα και στη 
Λευκωσία είναι πολύ σωστά βήματα προς την ορθή κατεύθυνση και τα χαιρετίζουμε.   

 Σε αυτό το σημείο θα ήθελα να επαναφέρω την εισήγησή μας που έχουμε υποβάλει στον Υπουργό 
Εσωτερικών και συζητήσει -και την επαναφέραμε και πολύ προσφάτως- για τη δημιουργία ενός ενιαίου φορέα 
στεγαστικής πολιτικής.  Πρέπει επιτέλους οι διάφορες κρατικές υπηρεσίες που ασχολούνται με το θέμα στέγασης 
να οργανωθούν και να υπάρχει ένας ενιαίος φορέας που να συντονίζει τη λειτουργία τους.  Πρέπει να 
ενοποιηθούν όλα τα σχέδια για αναβάθμιση των υπηρεσιών που προσφέρονται στους πολίτες, η εισαγωγή 
ευέλικτων χρηματοδοτικών μεθόδων, καθώς και η απλοποίηση των διαδικασιών που εφαρμόζονται. 

 Τέλος, αναμένουμε μέσα στον επόμενο μήνα την εξαγγελία του κράτους για το 2022 για τα 
επικαιροποιημένα σχέδια στεγαστικής πολιτικής με ιδιαίτερη αναφορά στη βελτίωση των κινήτρων στις ορεινές, 
ακριτικές και μειονεκτικές περιοχές, μια εισήγηση που είχαμε κάμει από πέρυσι και υλοποιήθηκε.  Όμως, 
διαπιστώσαμε σοβαρές αδυναμίες, που, αν τις διορθώσουμε, θα δώσουμε την ώθηση και τα κίνητρα στους νέους 
να κατοικήσουν στις ορεινές, ακριτικές και μειονεκτικές περιοχές. 

 Τέλος, να αναφέρουμε ότι θα ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό του οργανισμού. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Όταν λέτε «πέρυσι», αντιλαμβάνομαι, πριν να μπείτε στη Βουλή των Αντιπροσώπων; 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Μα, ήμουν ενεργός και πριν να μπω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Ευχαριστώ, κύριε Τρυφωνίδη. 

 Ο κ. Παπαδούρης, παρακαλώ. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Kυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Να αναφέρω ότι με χαρά θα υπερψηφίσουμε τον προϋπολογισμό του Κυπριακού Oργανισμού 
Αναπτύξεως Γης.  Χαίρομαι, γιατί η δουλειά μας δεν είναι μόνο να είμαστε επικριτικοί και αυτό απευθύνεται προς 
την εκτελεστική εξουσία.  Έχει αναβαθμιστεί τα τελευταία χρόνια ο ρόλος του Κυπριακού Οργανισμού 
Αναπτύξεως Γης και βλέπουμε νέες βελτιωμένες πρακτικές τόσο στην παροχή στέγασης όσο και στο θέμα της 
ποιότητας.  Γιατί να θυμίσω ότι για αρκετά έργα προ δεκαετίας, δεκαπενταετίας από τον Κυπριακό Οργανισμό 
Αναπτύξεως Γης είχαμε σημειώσει σοβαρά προβλήματα στα θέματα κατασκευής. 

 Όπως έχω πει, με χαρά θα υπερψηφίσουμε.  Όμως ταυτόχρονα, οι απαιτήσεις μας είναι πολύ υψηλές, 
έχοντας υπόψη ότι μετά τα δραματικά γεγονότα του 2013 έχουμε βιώσει παγιοποιημένη στεγαστική πολιτική για 
ένα διάστημα, ακολούθησε η περίοδος του 2016 με το πρόγραμμα διαβατηρίων, όπου αυξήθηκαν οι τιμές 
κατασκευής και καταντήσαμε τον κόσμο να ονειρεύεται είτε ένα προσιτό ενοίκιο είτε μια προσιτή κατοικία.  Γι’ 
αυτό λέω ότι με χαρά θα υπερψηφίσουμε τον προϋπολογισμό αυτό, γιατί φαίνεται ότι δίνει μια διέξοδο σε 
ευάλωτα νοικοκυριά και ταυτόχρονα μια πρόσκληση προς άτομα τα οποία σπουδάζουν στο εξωτερικό να έχουν 
την ευχέρεια να επιστρέψουν στη χώρα τους, αυτά τα λαμπρά μυαλά να τα χρησιμοποιήσουμε, δίνοντάς τους 
όμως την ευχέρεια να δημιουργήσουν οικογένεια και βάσεις, για να στεγάσουν τις οικογένειές τους. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και εγώ ευχαριστώ, κύριε Παπαδούρη. 

 Ο κ. Λεωνίδου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
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 Είναι γεγονός ότι η Κυπριακή Δημοκρατία έχει συστήσει δύο σημαντικούς οργανισμούς, που έχουν στόχο 
την εξυπηρέτηση, συμβολή και ενίσχυση ουσιαστικά των ευάλωτων ομάδων και των χαμηλά αμειβόμενων 
συμπολιτών μας.  Αυτοί οι δύο οργανισμοί ήταν ο Κυπριακός Οργανισμός Ανάπτυξης Γης και ο Οργανισμός 
Χρηματοδοτήσεως Στέγης.   

 Δυστυχώς, σε κάποιο βαθμό αυτοί οι οργανισμοί έχουν δημιουργήσει κάποιες συνθήκες λειτουργίας ως 
να είναι ιδιώτες, με αποτέλεσμα να λαμβάνουν υπόψη όλα εκείνα τα στοιχεία του ανταγωνισμού και της εμπλοκής 
τους μέσα στο σύστημα γενικότερα της αγοράς όπως λειτουργεί στον ιδιωτικό τομέα.  Έχουν δηλαδή ξεφύγει 
από τον συγκεκριμένο ρόλο που τους ανέθεσε η πολιτεία.  Και αυτό φάνηκε σε πολλές περιπτώσεις. 

 Το γεγονός ότι σήμερα έρχεται να ανανεώσει αυτή την εντολή που είχε από την κοινωνία, δημιουργώντας 
προοπτικές λειτουργίας πάνω στους στόχους τους βασικούς για τους οποίους έχουν ιδρυθεί -και αναφέρομαι 
κυρίως σε αυτό τον οργανισμό του οποίου τον προϋπολογισμό συζητούμε σήμερα- διαπιστώνουμε αφενός τα 
θετικά, ένα από τα οποία είναι και αυτή η εξαγγελία του κοινού έργου, αν θέλετε, στέγασης εξακοσίων συμπολιτών 
μας, εξακοσίων οικογενειών στην πόλη της Λεμεσού με τη συμβολή και του δήμου Λεμεσού, με περιουσία του 
δήμου Λεμεσού, που πρέπει να το υπομνήσουμε και να τους συγχαρούμε.  Ευχόμαστε και ελπίζουμε να 
ξεκινήσουν γρήγορα, γιατί θα αντιμετωπιστούν τεράστια στεγαστικά προβλήματα και στεγαστικές ανάγκες για τη 
Λεμεσό, αλλά ενδεχομένως και για άλλους συμπολίτες μας. 

 Πέραν τούτου, οφείλω να επισημάνω το γεγονός ότι όλη αυτή την περίοδο μέχρι σήμερα σε πολλές 
περιπτώσεις ο οργανισμός έχει επιδείξει κωλυσιεργία και αδράνεια στο να δοθούν, ενώ υπήρχαν, συγκεκριμένα 
οικόπεδα που έχουν διαχωριστεί εδώ και χρόνια και παραμένουν στην κατοχή του οργανισμού.  Και ο λόγος για 
τον οποίο δεν έχουν διατεθεί, πέρα από την κωλυσιεργία, πέρα από την αδράνεια, είναι και το γεγονός ότι έχουν 
θέσει τέτοιους όρους, οι οποίοι αποτρέπουν τους νέους κυρίως από το να ενδιαφερθούν να αγοράσουν τέτοια 
οικόπεδα.  Και συγκεκριμένα θέλω να αναφερθώ σε έναν από όρους που έχουν θέσει, κυρία Πρόεδρε, κύριοι 
συνάδελφοι, ιδιαίτερα στην Πάχνα.  Και αναφέρομαι στην Πάχνα, γιατί γνωρίζω από πρώτο χέρι ότι ένας ο οποίος 
ενδιαφέρεται να αγοράσει μισό οικόπεδο, για να κτίσει την κατοικία του, πρέπει ο ίδιος να βρει και τον άλλο 
συνιδιοκτήτη, για να μπορέσει να αγοράσει το οικόπεδο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Έβαλαν δηλαδή τέτοιους δυσμενείς όρους και ανέφικτους, οι οποίοι τελικά αποτρέπουν όλους εκείνους 
τους νέους οι οποίοι θα ήθελαν να προχωρήσουν στην αγορά οικοπέδου.   Από τη μια δηλαδή είναι το δώρο και 
από την άλλη να το ξεχάσει ο νέος! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ολοκληρώστε, παρακαλώ. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Γι’ αυτό, κυρία Πρόεδρε, νομίζω πρέπει να επανεξετάσει ξανά ο οργανισμός τους όρους.  Βεβαίως, είμαστε 
υπέρ της ψήφισης του προϋπολογισμού, γιατί πρέπει να γίνουν και τα έργα, πρέπει να γίνουν και διαχωρισμοί, 
πρέπει να δοθούν και οικόπεδα και στεγαστικά προγράμματα, πρέπει να προχωρήσουν.  Αλλά πρέπει να 
προσέξει ιδιαίτερα το νέο πρόσωπο που θέλει να δημιουργήσει αυτός ο οργανισμός. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ και εγώ. 

 Ο κ. Χριστοφίδης από το ΑΚΕΛ. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Όντως, ο συγκεκριμένος οργανισμός έχει να διαδραματίσει έναν πολύ σημαντικό ρόλο, ο οποίος 
αναγράφεται και στον ιδρυτικό νόμο για τον συγκεκριμένο οργανισμό.  Ο ρόλος αυτός ενισχύεται λόγω των 
σημερινών συνθηκών, όπου έχουμε τα ενοίκια να καλπάζουν, οι τιμές των ακινήτων για αγορά οικίας είναι σχεδόν 
άπιαστες και επιδεινώνεται η όλη εικόνα με την αύξηση της τιμής των πρώτων υλών στην οικοδομική βιομηχανία.  

 Για να διαδραματίσει τον ρόλο του, ο οργανισμός χρειάζεται να αναπτύξει προγράμματα, αλλά και 
σημαντικές επενδύσεις.  Το γεγονός ότι η συνεισφορά του κράτους είναι ουσιαστικά μηδενική στον συγκεκριμένο 
οργανισμό δε βοηθά προς αυτή την κατεύθυνση.  Η δική μας φιλοσοφία, η δική μας αντίληψη είναι ότι το κράτος 
ακριβώς με τις παρεμβάσεις του μπορεί να διαδραματίζει καταλυτικό ρόλο και σε σχέση με τον έλεγχο των τιμών 
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τόσο στα ενοίκια όσο και στην αγορά ακινήτων.   

 Θέλω να κλείσω τη σύντομή μου παρέμβαση με δύο παρατηρήσεις:  Πρώτον,  υπάρχει ένα πολύ 
συγκεκριμένο θέμα που αφορά το συγκρότημα «Δάφνη» στον Στρόβολο, όπου αγοραστές κατοικιών από τον 
οργανισμό μέχρι σήμερα δεν έχουν εξασφαλίσει τίτλο ιδιοκτησίας και θεωρούμε ότι είναι πολύ σοβαρό θέμα. και, 
δεύτερον, ότι έχουμε ζητήσει χρονοδιάγραμμα για το πρόγραμμα των εργατικών κατοικιών στη Λεμεσό και θα 
είμαστε πάρα πολύ πιεστικοί, ούτως ώστε αυτό το χρονοδιάγραμμα να τηρηθεί.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ και εγώ. 

 Κύριε Κουλία, θέλετε τον λόγο; 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, έχετε τον λόγο, σας είδα. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 

 Αν ρωτήσω πόσοι ξέρουν πότε δημιουργήθηκαν αυτοί οι οργανισμοί γης και στέγης, νομίζω λίγοι θα το 
θυμούνται ή κανένας.   

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Επί ΔΗΚΟ. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Όχι, δεν ήταν επί ΔΗΚΟ.  Ήταν όταν υπήρχε συνεργασία Δημοκρατικού Κόμματος και ΑΚΕΛ, που έγιναν 
αυτοί οι δύο σπουδαίοι οργανισμοί, γης και στέγης.   

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Ήταν το μίνιμουμ. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Λέει ο κ. Δημητρίου «το μίνιμουμ».   

 Ήταν το μάξιμουμ, κύριε, αν σου αρέσκει έτσι! 

 Εν πάση περιπτώσει, αυτοί οι δύο οργανισμοί είναι από τους λίγους που γλίτωσαν από τη λαίλαπα της 
διάλυσης.  Ευτυχώς δηλαδή!  Αυτά που επισήμανε ο συνάδελφος, ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του 
Δημοκρατικού Κόμματος και άλλοι συνάδελφοι που μίλησαν, είναι γεγονός, αλλά τουλάχιστον έμειναν εν ενεργεία 
και είναι ζώσα πραγματικότητα οι δύο οργανισμοί. 

 Στο κράτος σήμερα, που έχει δημογραφική πτώχευση και αντιμετωπίζουμε σοβαρό εθνικό πρόβλημα 
ασφάλειας με τη δημογραφική μας κατάπτωση, αυτοί οι δύο οργανισμοί αποτελούν τις καλύτερες προϋποθέσεις, 
για να στηριχθούν οι νέοι μας και να αποκτήσουν κατοικία με το σύστημα της ενοικιαγοράς.  Αν ο οργανισμός 
στέγης, γης χτίσει κατοικίες και τις δίνει υπό τη μορφή ενοικιαγοράς, τότε μπορεί κάποιοι να διαμένουν, να 
αποκτήσουν οικογένεια και στο μέλλον να αποκτήσουν και την ιδιοκτησία.  Άρα, είναι αδήριτη ανάγκη σε αυτούς 
τους δύο οργανισμούς να δώσει το κράτος περισσότερη σημασία, το Υπουργείο Οικονομικών να τους ενισχύσει 
και ο οργανισμός στέγης, που λειτουργεί και ως τραπεζικό σύστημα αλλά υπό περιορισμένους όρους, δηλαδή 
δεν μπορεί να έχει ηλεκτρονικό σύστημα, να έχει κάρτες κ.ο.κ., είναι καλό σήμερα -που οι τράπεζες, όταν 
περάσεις απ’ έξω να τους πεις «καλημέρα» ή αν περνάς, βάλλουν διόδια και χρεώνουν νυχθημερόν- τούτος ο 
οργανισμός στέγης, που εκτελεί τραπεζικές εργασίες, να ενισχυθεί και να του επιτραπεί και το ηλεκτρονικό 
σύστημα, για να μπορούν οι πολίτες πράγματι να εξυπηρετούνται με τον σωστό τρόπο και τα χαμηλά κόστη.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

 ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Θεμιστοκλέους. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 
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 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

 Ο ένας οργανισμός λειτουργούσε και λειτουργεί σε πολλές των περιπτώσεων ως να ήταν τράπεζα.  Ο δε 
άλλος οργανισμός, ο Οργανισμός Αναπτύξεως Γης, λειτουργούσε και λειτουργεί ως να ήταν ένας απλός 
developer.   

 Αυτό που έχει πει ο κ. Λεωνίδου για την περιοχή Πάχνας, ενώ το κόστος των οικοπέδων ήταν περίπου 
€20.000-€25.000, το 2007, 2008, 2009 ήθελαν €70.000-€75.000.  Αιτήσεις δεν έγιναν.  Έμειναν εκεί.  Μετά, αφού 
έφυγαν τα νεαρά ζευγάρια από την περιοχή, θυμήθηκαν ότι έπρεπε να χαμηλώσουν τις τιμές.  Κατέβηκαν στα 
€60.000-€62.000.  Πουλήθηκε μόνο ένα.  Τώρα κατέβηκαν στα €37.000.  Το ενδιαφέρον είναι πάλι πενιχρό.  Με 
άλλα λόγια, όπου προσπάθησε το κράτος να κάνει επιχειρήσεις και οι επιχειρήσεις αυτές έβαλαν στο μυαλό τους 
το κέρδος, ωσάν να ήταν ιδιώτες, είχαμε ταλαιπωρία του κόσμου προς τον οποίο απευθύνονταν τα 
προγράμματα.  Αυτό είναι το ένα. 

 Το δεύτερο:  Εάν δεν ανακοπεί η λαίλαπα των πλειστηριασμών, αργά ή γρήγορα και εκείνοι που έχουν 
σπίτια, που έχουν κατοικίες θα τις χάσουν.  Και δεν μπορεί σε καμιά περίπτωση ούτε ο ένας οργανισμός ούτε ο 
άλλος να αναπληρώσουν… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, παρακαλώ! 

 Στη θέση σας, κύριε Τρυφωνίδη. 

 Συνεχίστε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Έλεγα ότι σε καμία περίπτωση ούτε ο ένας οργανισμός ούτε ο άλλος θα μπορούν να αναπληρώσουν την 
απώλεια ιδιοκατοίκησης… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Στη θέση σας, κύριε Τρυφωνίδη, ή μπορείτε να πάτε έξω με τον συνάδελφο. 

 Ναι, συνεχίστε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Να τελέψει ο συνάδερφος το τουρνέ του, για να… 

 Για τρίτη φορά επαναλαμβάνω ότι ο ρυθμός με τον οποίο θα χτίζονται νέες κατοικίες για νέα ζευγάρια θα 
είναι πολύ πιο αργός από τον ρυθμό με τον οποίο προκύπτει απώλεια ιδιοκατοίκησης.  Ιδιοκατοίκηση για την 
οποία επί δεκαετίες ήμασταν περήφανοι για το υψηλό ποσοστό της.  Κάποτε σε αυτό τον τόπο το 97% των 
κατοίκων είχε το δικό του σπίτι.  Αυτό είναι που καίει όλους εμάς.  Κάποτε ο κάθε νοικοκυραίος, ο κάθε αγρότης, 
ο κάθε αστός, ο κάθε γραφέας, αστυνομικός, όποιος κι αν ήταν, είχε τη δυνατότητα να χτίσει ένα σπίτι για τα 
παιδιά του.  Αυτή η δυνατότητα εδώ και χρόνια χάνεται μέρα με τη μέρα ολοένα και περισσότερο.  Και στο μέλλον, 
εάν δεν ανακοπούν οι πλειστηριασμοί των κατοικιών και των ακινήτων των πολλών, των φτωχών, εκείνων που 
δεν έχουν, εκείνων που δεν αντέχουν, τότε είμαι βέβαιος ότι θα ζήσουμε το θλιβερό φαινόμενο να επανέλθουμε 
πίσω στους γαιοκτήμονες του Μεσαίωνα.  Ολοένα και περισσότερο ένα ποσοστό μικρό θα κατέχει το μεγαλύτερο 
ποσοστό της γης και των κατοικιών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, ευχαριστώ πολύ, κύριε Θεμιστοκλέους. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

  Άρα, αυτά τα οποία ψηφίζουμε σήμερα είναι ημίμετρα.  Δε θα λύσουν το πρόβλημα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Κουλλά είναι ο τελευταίος ομιλητής. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Πρώτα απ’ όλα, πρέπει να πω ότι χαίρομαι που αναγνωρίζεται αυτός ο αναδιαμορφωμένος ρόλος του 
Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης, που, αν ενθυμούμαι καλά, βρίσκονται στα σκαριά περίπου χίλιες 
κατοικίες ανά το παγκύπριο.  Όντως, ήταν και από τις εισηγήσεις της ΕΔΕΚ, όπως είπε ο κ. Σιζόπουλος, αλλά 
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και άλλοι συνάδελφοι.  Για παράδειγμα, για τις ορεινές περιοχές άνω των 600 μέτρων υπήρχε παλαιότερα ένα 
σχέδιο, συνεργαστήκαμε, ήταν εισήγηση και του Δημοκρατικού Κόμματος, οφείλω να ομολογήσω, να κατέβει το 
υψόμετρο, να καλύψουμε και άλλες υποβαθμισμένες περιοχές ή περιοχές οι οποίες είναι απομακρυσμένες από 
τις πόλεις.  Τις υποβαθμισμένες περιοχές, πολύ σωστά είπε και ο κ. Τρυφωνίδης, είχαν εισηγήσεις, είχαμε κι 
εμείς και όλα τα κόμματα και θέλω να σας πω ότι χαίρομαι που αναγνωρίζεται ότι υπάρχει μια κυβέρνηση που 
ακούει και τα κόμματα της αντιπολίτευσης.  Και εμείς χαιρόμαστε που το κάνει αυτό, γιατί είναι μόνο με τη 
συνεργασία που μπορούμε να πάμε μπροστά, είναι μόνο με τη συνεργασία που μπορούμε να λύσουμε 
προβλήματα και να δώσουμε μια καλύτερη προοπτική.  Πράγματι, μετά που είχαμε βγει από το μνημόνιο το 
2016, που αποκτήσαμε μια δημοσιονομική δυνατότητα, πολλές εισηγήσεις ήταν προς την κατεύθυνση της 
στέγασης των νέων με διάφορες εισηγήσεις και σχέδια και υλοποιούνται.  Δεν είναι τέλεια, μπορούν να υπάρξουν 
βελτιώσεις για το μέλλον χωρίς καμιά αμφιβολία και με τη συνεργασία μας πιστεύω ότι μπορούμε να δώσουμε 
αυτή την καλύτερη προοπτική για τους νέους.   

 Να προσθέσω, κυρία Πρόεδρε, ότι και στο σχέδιο για τα προσφυγικά ζευγάρια πάλι υπήρξαν εισηγήσεις 
και ομόφωνες εισηγήσεις από την επιτροπή Προσφύγων της Βουλής και υπήρξε και εκεί μια μεγάλη βελτίωση 
και απλοποίηση των διαδικασιών και ένα νέο σχέδιο που λειτουργεί, που απορροφά χρήματα και πολλά 
εκατομμύρια που δεν μπορούσε να απορροφήσει το προηγούμενο σχέδιο, από τις 2 Ιουλίου του 2019. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ και εγώ. 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης ποσού ύψους 
€23.405.582 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2022.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 5. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη έκτακτων και εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 6. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων.  Άρθρο 7. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 8. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 9. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχου προσωπικού.  Άρθρο 10. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 11. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 12. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Την κ. Ατταλίδου την έχετε συμπεριλάβει; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία.  Άρα, είναι ομόφωνο. 

 Με πενήντα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 12 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης 
του 2022 Νόμος του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με πενήντα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 5 και 6 είναι εξ αναβολής, έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Δήμων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2021» και «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2021». 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τους σκοπούς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 5 νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Δήμων Νόμου, ώστε να εισαχθούν 
ρυθμίσεις αναφορικά με τη διαδικασία πλήρωσης θέσης δημάρχου ή/και μέλους δημοτικού συμβουλίου η οποία 
κενούται πριν από τη διενέργεια των επερχόμενων εκλογών τοπικής αυτοδιοίκησης το έτος 2024. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 6 νομοσχεδίου είναι τροποποίηση του περί Κοινοτήτων Νόμου, ώστε να 
εισαχθούν ρυθμίσεις αναφορικά με τη διαδικασία πλήρωσης θέσης κοινοτάρχη ή/και μέλους κοινοτικού 
συμβουλίου, η οποία κενούται πριν από τη διενέργεια των επερχόμενων εκλογών τοπικής αυτοδιοίκησης το έτος 
2024. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τα νομοσχέδια «Ο περί Δήμων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2021» και «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος 

του 2021» 
Παρόντες:  
 Άριστος Δαμιανού, πρόεδρος  Νίκος Γεωργίου 

 Μαρίνα Νικολάου Χρίστος Σενέκης 
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 Νίκος Σύκας  Κωστής Ευσταθίου 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης Μαρίνος Μουσιούττας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τα πιο πάνω νομοσχέδια σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 13 Δεκεμβρίου 2021. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο γενικός 
διευθυντής του Υπουργείου Εσωτερικών, καθώς και εκπρόσωποι της Κεντρικής Υπηρεσίας Εκλογών του ίδιου 
υπουργείου και της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας.  

 Σκοπός των νομοσχεδίων είναι η τροποποίηση του περί Δήμων Νόμου και του περί Κοινοτήτων Νόμου, 
ώστε να εισαχθούν σε αυτούς ρυθμίσεις αναφορικά με τη διαδικασία πλήρωσης θέσεως δημάρχου ή/και μέλους 
δημοτικού συμβουλίου, καθώς και κοινοτάρχη ή/και μέλους κοινοτικού συμβουλίου, αντίστοιχα, η οποία κενούται 
πριν από τη διενέργεια των επερχόμενων εκλογών τοπικής αυτοδιοίκησης το έτος 2024.  

 Ειδικότερα, με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις προβλέπονται τα ακόλουθα: 

1. Σε περίπτωση κατά την οποία η θέση δημάρχου ή κοινοτάρχη κενώθηκε ή κενούται εντός του χρονικού 
διαστήματος που αρχίζει κατά την ημερομηνία έναρξης της ισχύος των διατάξεων της υπό τροποποίηση 
βασικής νομοθεσίας, βάσει των οποίων επεκτάθηκε κατά δυόμισι χρόνια η θητεία των αιρετών 
αξιωματούχων των τοπικών αρχών, η οποία θα έληγε τον μήνα Δεκέμβριο του τρέχοντος έτους, και 
τερματίζεται κατά την τελευταία ημέρα του μηνός κατά τον οποίο θα διενεργηθούν οι επερχόμενες εκλογές 
τοπικής αυτοδιοίκησης, δε θα διεξάγεται αναπληρωματική εκλογή και καθήκοντα δημάρχου ή κοινοτάρχη 
θα αναλαμβάνει o αντιδήμαρχος ή ο αναπληρωτής κοινοτάρχης, ανάλογα με την περίπτωση, για τον 
εναπομείναντα χρόνο της θητείας του συμβουλίου. 

2. Πρόσωπα τα οποία ασκούσαν καθήκοντα δημάρχου ή κοινοτάρχη κατά την ημερομηνία έναρξης της 
ισχύος των πιο πάνω αναφερόμενων διατάξεων, βάσει των οποίων επεκτάθηκε η θητεία των εν λόγω 
αιρετών αξιωματούχων, συνεχίζουν να ασκούν τα καθήκοντα αυτά και μετά την 1η Ιανουαρίου 2022 και 
εν πάση περιπτώσει μέχρι και την τελευταία ημέρα του μηνός κατά τον οποίο θα διενεργηθούν οι επόμενες 
εκλογές τοπικής αυτοδιοίκησης. 

3. Σε περίπτωση που η θέση δημοτικού ή κοινοτικού συμβούλου κενώθηκε εντός του τελευταίου χρόνου της 
θητείας του οικείου συμβουλίου, που θα έληγε την 31η Δεκεμβρίου 2021, ή κεvoύται εντός της περιόδου 
από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος των πιο πάνω αναφερόμενων διατάξεων, βάσει των οποίων 
επεκτάθηκε η θητεία των εν λόγω αιρετών αξιωματούχων, μέχρι και την τελευταία ημέρα του μηνός κατά 
τον οποίο θα διενεργηθούν οι επερχόμενες εκλογές τοπικής αυτοδιοίκησης, δε θα διεξάγεται 
αναπληρωματική εκλογή, εκτός εάν ο αριθμός των συμβούλων περιοριστεί κάτω από τον απαιτούμενο 
για απαρτία αριθμό των μελών. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Εσωτερικών, οι 
προτεινόμενες ρυθμίσεις κρίνονται αναγκαίες, ώστε να παρασχεθεί στα υφιστάμενα συμβούλια ο αναγκαίος 
χρόνος, για να προβούν στις απαραίτητες ενέργειες κατά τη μεταβατική περίοδο μέχρι την εφαρμογή του νέου 
πλαισίου δράσης και λειτουργίας των τοπικών αρχών το έτος 2024, χωρίς να υφίσταται η υποχρέωση διεξαγωγής 
αναπληρωματικών εκλογών, σε περίπτωση κένωσης θέσεως δημάρχου, κοινοτάρχη ή συμβούλου. 

 Στο πλαίσιο της μελέτης των υπό αναφορά νομοσχεδίων από την επιτροπή αντικείμενο ιδιαίτερης 
συζήτησης αποτέλεσαν επιμέρους νομικά ζητήματα που έχουν ανακύψει ή ενδέχεται να ανακύψουν στην 
εφαρμογή των ισχυουσών διατάξεων της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας αναφορικά με τη διαδικασία 
πλήρωσης κενών θέσεων, καθώς και η πιθανή ύπαρξη προβλημάτων συνταγματικής και νομικής φύσεως σε 
σχέση με τις προταθείσες με τα νομοσχέδια ρυθμίσεις. 

 Ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Εσωτερικών δήλωσε μεταξύ άλλων στην επιτροπή ότι, σε 
περίπτωση που δεν υιοθετηθούν οι προτεινόμενες ρυθμίσεις, θα εφαρμοσθεί το υφιστάμενο νομοθετικό πλαίσιο, 
σύμφωνα με το οποίο προβλέπεται η διενέργεια αναπληρωματικών εκλογών σε συγκεκριμένες περιπτώσεις 
κένωσης θέσεως δημάρχου, κοινοτάρχη ή συμβούλου. 

 Η επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, το 
μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, καθώς και το μέλος της 
βουλευτής της Δημοκρατικής Παράταξης τάχθηκαν εναντίον της ψήφισης των νομοσχεδίων σε νόμους. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του Δημοκρατικού Συναγερμού και του 
Δημοκρατικού Κόμματος τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης των νομοσχεδίων σε νόμους. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, στη βάση των πιο πάνω τοποθετήσεων, κατά πλειοψηφία 
εισηγείται στη Βουλή την καταψήφιση των υπό αναφορά νομοσχεδίων.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 
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 Έχουμε και τροπολογίες του κ. Μαρίνου Μουσιούττα,  εκ μέρους της Δημοκρατικής Παράταξης και θα 
ζητήσω από τον κ. Μουσιούττα πρώτα να αναλύσει την τροπολογία του, για να γνωρίζουν οι συνάδελφοι, και 
στη συνέχεια επί θέματος αρχής να καταρτιστεί λίστα, παρακαλώ, για όσους και όσες θέλουν τον λόγο. 

 Κύριε Μουσιούττα, έχετε τον λόγο. 

 Και να ετοιμάζεται η λίστα.  Παρακαλώ να σηκώσετε τα χέρια όσοι, όσες θέλετε να μιλήσετε. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, αν θα μιλήσω για τις τροπολογίες και επί θέματος αρχής ταυτόχρονα, να έρθω στο βήμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, ναι, βεβαίως, αλλά θεωρώ ότι, επειδή έχετε την τροπολογία, αν θέλετε να ξεκινήσετε, θα μας 
ευκολύνετε. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Έχουμε ενώπιόν μας τα νομοσχέδια για τροποποίηση του περί Δήμων Νόμου και του περί Κοινοτήτων 
Νόμου, έτσι ώστε, όπως λένε τα νομοσχέδια που έχουμε ενώπιόν μας, εάν και εφόσον -και έχει προκύψει- 
κενωθεί θέση δημάρχου ή κοινοτάρχη, από την ημέρα της κένωσης της θέσεώς του και μέχρι τον Μάιο του 2024 
να διορίζεται ως δήμαρχος ή ως κοινοτάρχης ο αναπληρωτής κοινοτάρχης και ο αντιδήμαρχος, αντίστοιχα. 

 Με την τροπολογία μας επαναφέρουμε κάτι που για μας μέσα στον νόμο, τον υφιστάμενο νόμο, όπως τον 
έχουμε τροποποιήσει τον Σεπτέμβριο του 2021, είναι ξεκάθαρο.  Και τι λέει ο νόμος;  Ψηφίσαμε έναν νόμο 
λέγοντας στον κόσμο ότι τον Δεκέμβρη θα ψηφίζαμε τη μεταρρύθμιση και του είπαμε του κόσμου «Ξέρεις, επειδή 
εννά ψηφίσουμε τον Δεκέμβρη τη μεταρρύθμιση, σε παρακαλούμε, ψηφίζουμε να μεν κάμουμε εκλογές τον 
Δεκέμβρη, ούτως ώστε να μεν επηρεαστεί το θέμα της μεταρρύθμισης και να μείνουν οι εκλογές τον Μάη του ’24».  
Και έτσι παρατείναμε τη θητεία των δημάρχων, των δημοτικών συμβούλων, των κοινοταρχών, των κοινοτικών 
μελών μέχρι τον Μάη του ’24.  Ως εδώ καλά.  Ε, ήρτεν ο Δεκέμβρης, εν εκάμαμεν τη μεταρρύθμιση!  Έρχεται 
νομοσχέδιο ’πού την κυβέρνηση, το οποίο ανέφερα προηγουμένως.  Άρον άρον έρχεται το νομοσχέδιο, εκάμαμεν 
έκτακτη συνεδρία, αν θυμούμαι καλά, κύριε πρόεδρε της επιτροπής Εσωτερικών, στην επιτροπή Εσωτερικών, 
για να το δούμε, τζιαι ’πού την ώρα της συνεδρίας το πρωί ώς το απόγευμα, που είχαμεν ολομέλεια, 
αποφασίστηκε στη Σύσκεψη Αρχηγών να μεν μπει στην ολομέλεια.  Τούτα πριν τα Χριστούγεννα.   

 Ερχόμαστε τον Γενάρη.  Την περασμένη εβδομάδα δεν ήταν στην ατζέντα.  Ενώ δεν είχε μπει στην 
ολομέλεια, ενώ δεν ήταν στην επιτροπή, εν πάση περιπτώσει μπήκε σήμερα.  Τζιαι τι λέμε;  «Δώστε παράταση, 
άμα κενωθεί η θέση, σε έναν αντιδήμαρχο που εν εκλέχθηκε αντιδήμαρχος -εκλέχθηκε δημοτικός 
σύμβουλος ’πού τον κόσμο και εκτελεί χρέη αντιδημάρχου, διότι εξέλεξέν τον το δημοτικό του συμβούλιο ή το 
αντίστοιχο στις κοινότητες- να εκτελεί χρέη ώς τον Μάη του ’24, αν προκύψει, δημάρχου ή κοινοτάρχη».  Δηλαδή 
εφαρμόζουμε το διοριστικό σύστημα εδώ και τώρα, διότι εν θέλουμεν να πάμε στον κόσμο, άμα προκύψει.  Τζιαι, 
ναι, δυστυχώς προέκυψε μια περίπτωση, τουλάχιστον γνωρίζω μια, με τον θάνατο του δημάρχου Γεροσκήπου 
τον περασμένο Νιόβρη.  Και τώρα που μιλούμε, κύριοι, παραβιάζουμε τους νόμους, διότι ο νόμος που έχουμε 
ενώπιόν μας, και εξού έρχεται το υπουργείο να τον αλλάξει, λέει...  Τι λέει ο νόμος;  Όταν κενωθεί θέση δημάρχου, 
μέσα σε σαράντα πέντε μέρες προκηρύσσονται και γίνονται εκλογές.  Ο πρώην δήμαρχος Γεροσκήπου 
παραιτήθηκε στις 26 του Νιόβρη, πρέπει να επεράσαν πενήντα πέντε μέρες μέχρι σήμερα.  Κανένας εν λέει 
τίποτε, εν έγιναν εκλογές τζιαι εννά ’ρτουμεν τωρά να ψηφίσουμεν, να περάσει το κυβερνητικό νομοσχέδιο, τζιαι 
να πούμε «Ξέρεις, ο αντιδήμαρχος μεινίσκει δήμαρχος ώς τον Μάη του ’24!»  Τζιαι, άμα το προσβάλουν αύριο 
στο δικαστήριο, είντα μ’ πού να γινεί;  Ενώ, άμα ψηφίσουμε την τροπολογία όπως τη βάλλουμεν... 

 Που τι λέει η τροπολογία, έτσι με δκυο λόγια;  Τζιείνα που λαλεί ο νόμος και θεωρούν ότι έσιει ασάφεια, 
ξεκαθαρίζουμέν το -κουτσιά καθαρισμένα, να το πω κυπριακά- για να μεν υπάρχει αμφιβολία!  Η τροπολογία λέει 
το εξής:  ’Πού την ημέρα που εψηφίστηκεν ο νόμος -δηλαδή ’πού τον Σεπτέμβρη του 2021- μέχρι τον Μάη του ’24, 
όταν κενωθεί η θέση δημάρχου ή, αντίστοιχα, κοινοτάρχη, για σαράντα πέντε μέρες αναλαμβάνει ο αντιδήμαρχος 
-όπως προνοείται μέσα στον νόμο που έχουμε- και προκηρύσσονται μες τούντο χρονικό διάστημα εκλογές, για 
να εκλεγεί κάποιος για το υπόλοιπο της θητείας.  Αν όμως, λέει, η κένωση είναι έναν χρόνο πριν τη λήξη της 
θητείας -τζιαι ο νόμος λέει ότι η λήξη της θητείας έν’ τον Μάη του ’24, έτσι ψηφίσαμε τον Σεπτέμβρη, έν’ τον Μάη 
του ’24- αν η θέση κενωθεί τον Ιούνιο του ’23, τότε, ναι, ισχύει πάλε το άρθρο του υφιστάμενου νόμου, που λέει 
ότι εν κάμνεις εκλογές, αλλά αναλαμβάνει ο αντιδήμαρχος ή ο αναπληρωτής κοινοτάρχης.  Ε, η τροπολογία μας 
εμάς, οι τροπολογίες μας -διότι μιλούμε για δύο νομοθεσίες, κυρία Πρόεδρε- αυτό το νόημα έχουν, να κάμουν 
πιο ξεκάθαρο αυτό που λέει η υφιστάμενη νομοθεσία, την οποία σήμερα παραβιάζουμε, τζιαι πάμε να ψηφίσουμε 
κάτι το οποίο ήδη παραβιάζουμε, τη νομοθεσία, για να το νομιμοποιήσουμε! 

 Ευχαριστώ πολύ. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κι εγώ ευχαριστώ. 

 Ο πρόεδρος της επιτροπής Εσωτερικών ο κ. Δαμιανού. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Επειδή γνωρίζω τις απόψεις του κ. Μουσιούττα, να διευκρινίσω ότι ο πληθυντικός ευγενείας που 
χρησιμοποίησε, το «παραβιάζουμε», δεν εννοούσε εμάς, αλλά εννοούσε την κυβέρνηση και πιο συγκεκριμένα 
το Υπουργείο Εσωτερικών, διότι όντως το Υπουργείο Εσωτερικών αυτή τη στιγμή παραβιάζει την κείμενη, τη 
σχετική, την ισχύουσα νομοθεσία.  Διότι ο περί Δήμων Νόμος στα άρθρα 11 και 37 αναφέρει ρητά ότι με εξαίρεση 
τους τελευταίους δώδεκα μήνες της θητείας δημάρχου, όποτε κενωθεί η θέση δημάρχου, αναπληρούται με 
εκλογική διαδικασία.  Και όντως, σε μία τουλάχιστον περίπτωση έχουν παρέλθει οι σαράντα πέντε μέρες, δεν 
έχουν προκηρύξει εκλογές και αυτό ονομάζεται «παραβίαση νομοθεσίας».   

 Όταν είχαμε λάβει αυτή τη δύσκολη απόφαση για αναβολή των εκλογών σε μια προσπάθεια να 
ολοκληρωθεί η μεταρρύθμιση -και σχεδόν όλοι στην επιτροπή Εσωτερικών ήμασταν συνεπείς, ούτως ώστε να 
ψηφιζόταν τον Δεκέμβρη, αλλά δεν έγινε κατορθωτό, θα ψηφιστεί τον Φεβρουάριο- προέκυψε το ερώτημα κατά 
πόσο χρειαζόταν νομοθετική ρύθμιση σε περίπτωση κένωσης θέσης δημάρχου ή προέδρου κοινοτικού 
συμβουλίου.  Και η σύντομη απάντηση, που ήταν η κοινή θέση σχεδόν όλων, ήταν ότι η υφιστάμενη νομοθεσία, 
ο περί Δήμων Νόμος, που μόλις ανέφερα προηγουμένως, λέει ότι, εάν κενωθεί τους τελευταίους δώδεκα μήνες, 
τότε δε χρειάζεται εκλογική διαδικασία.  Τα συγκεκριμένα δημοτικά και κοινοτικά συμβούλια με νομοθετική 
ρύθμιση έχουν λάβει επιμήκυνση της θητείας τους για άλλα δυόμισι χρόνια.  Ο τελευταίος χρόνος της θητείας 
τους είναι από τον Μάιο του ’23 μέχρι τον Μάιο του ’24.  Οποτεδήποτε άλλοτε ο νόμος λέει ότι γίνονται εκλογές.   

 Και θεωρούμε εκ του περισσού ότι το Υπουργείο Εσωτερικών με αυτό το νομοσχέδιο θέλει να ρυθμίσει το 
ζήτημα.  Ασφαλώς, είναι αντίθετη η πρόθεσή του, θέλει να το ρυθμίσουμε κατά τρόπο που να διορίζονται με νόμο 
ο αντιδήμαρχος και ο αναπληρωτής του κοινοτάρχη ως δήμαρχος και ως κοινοτάρχης.  Και, αν ήταν έτσι δύσκολη 
η απόφαση για αναβολή εκλογών, διερωτώμαι πόσο πιο δύσκολο είναι ένας άνθρωπος που δεν εκλέχθηκε καν 
ως αντιδήμαρχος από την κοινότητα, από τον δήμο, αλλά μέσα από μια διαδικασία ενός δημοτικού συμβουλίου 
έλαβε τη θέση αντιδημάρχου, με νομοθετική ρύθμιση για δυόμισι χρόνια να γίνει δήμαρχος.  Αυτό είναι έλλειμμα 
δημοκρατίας, γι’ αυτό εμείς διαφωνούμε. 

 Θα υπερψηφίσουμε τις τροπολογίες του κ. Μουσιούττα που υπογραμμίζουν το αυτονόητο, ότι πλην εντός 
του τελευταίου έτους θα πρέπει να διεξάγονται εκλογές -που το λέει ούτως ή άλλως ο νόμος- και κάποιες άλλες 
δευτερεύουσας σημασίας ρυθμίσεις που αποσαφηνίζουν επίσης κάποια πράγματα, διευκρινίζοντας ότι 
υπερψηφίζουμε, διότι ουσιαστικά με αυτό τον τρόπο ακυρώνουμε το νομοσχέδιο και διατηρούμε τον νόμο ως 
έχει σήμερα. 

 Και με αυτή την ευκαιρία θέλω να επαναλάβω την έκκλησή μας προς τον Υπουργό Εσωτερικών να 
σεβαστεί τη νομοθεσία και τουλάχιστον σε δύο περιπτώσεις να προκηρυχθούν εκλογές: και σε δήμο και σε 
κοινότητα, που υπάρχει κένωση θέσης και δημάρχου και προέδρου. 

 Θέλω να πω και το εξής εδώ, γιατί από κάποια πράγματα φαίνεται η σκοπιμότητα:   Επειδή είχαμε διαβάσει 
τις προθέσεις του αρμόδιου υπουργείου σε ανύποπτο χρόνο, στη συνεδρία που είχαμε στις 13 Δεκεμβρίου, με 
έναν τρόπο έντονο -και πρέπει να πω ότι απολογήθηκα για το ύφος και την ένταση με την οποία έθετα τα 
ερωτήματα- είχαμε ζητήσει από την κυβέρνηση να ξεκαθαρίσει τις προθέσεις της, σε περίπτωση που δεν 
ψηφιζόταν άλλη νομοθεσία.  Και η ρητή απάντηση του γενικού διευθυντή του Υπουργείου Εσωτερικών, που 
περιλαμβάνεται και στην έκθεση που έχετε ενώπιόν σας στη σελίδα 3, ήταν ότι «σε περίπτωση που δεν 
υιοθετηθούν οι προτεινόμενες ρυθμίσεις, θα εφαρμοστεί το υφιστάμενο νομοθετικό πλαίσιο, σύμφωνα με το 
οποίο προβλέπεται η διενέργεια αναπληρωματικών εκλογών σε συγκεκριμένες περιπτώσεις κένωσης θέσεων 
δημάρχου, κοινοτάρχη ή συμβούλου».  Αυτό τα λέει όλα και είναι η επιβεβαίωση της παραβίασης της νομοθεσίας 
από το Υπουργείο Εσωτερικών.  Για μια ακόμα φορά εκφράζουμε την απαρέσκειά μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Δαμιανού. 

 Τον λόγο έχει ο κ. Θεμιστοκλέους. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ:  

 Θα ήμουν ασυνεπής, εάν δεν υποστήριζα την τροπολογία του συνάδελφου κ. Μουσιούττα.   

 Πρώτον, δεν κατανοώ -ούτε κατανόησα ούτε κατανοώ και ούτε θέλω να κατανοήσω- γιατί κάποιοι 
φοβούνται τις εκλογές.  Δεν μπορώ να το καταλάβω. Ειλικρινά, δεν μπορώ να το καταλάβω!   
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 Δεύτερον, εκλέγονται δημοτικοί σύμβουλοι, κάποιος από αυτούς εκλέγεται στη συνέχεια αντιδήμαρχος.  
Ουδέποτε κρίθηκε από τους συνδημότες του ως αντιδήμαρχος, διότι ένας που κρίνεται ως αντιδήμαρχος 
δυνητικά πρέπει να έχει τα στοιχειώδη προσόντα κάποτε να γίνει και δήμαρχος.   

 Τρίτον.  Δηλαδή, αν θέλει κάποιος να παραιτηθεί ή κάποιος, ο μη γένοιτο, όπως έχουμε το παράδειγμα 
στην Πάφο, έχει αποβιώσει, πρέπει σώνει και καλά να φορτώσουμε στο σβέρκο των δημοτών αυτόν που είναι 
σήμερα αντιδήμαρχος;  Με ποια λογική;  Τι μας εμποδίζει να αφήσουμε στους συνδημότες του να τον κρίνουν;  
Αν θέλει να βάλει υποψηφιότητα, να βάλει, διότι η θητεία, το υπόλοιπο, δεν είναι ένας μήνας, δύο μήνες, ήταν 
δυόμισι χρόνια, όταν δώσαμε την παράταση της θητείας.  Και τι θα κερδίσει η πολιτεία με το να αναλαμβάνουν 
οι αντιδήμαρχοι ή οι αντιπροέδροι των κοινοτικών συμβουλίων ή των δημοτικών συμβουλίων;  Ποιο είναι το 
όφελος της τοπικής κοινωνίας;  Να σας πω εγώ ποιο θα είναι το όφελος.  Μόνο ζημιά!  Κουρασμένο μετά από 
πέντε, έξι, ίσως και επτά χρόνια θητείας, πάμε εμείς να τον κάμουμε σώνει και καλά δήμαρχο!  Πάρα πολύ απλά 
τα πράγματα, να δώσουμε το δικαίωμα των εκλογών.  Και να μη φοβάσαι τις εκλογές!  Όποιος φοβάται τις 
εκλογές, κανονικά, αυστηρά ομιλούντες, δεν πρέπει να έχει θέση μέσα σε αυτή την αίθουσα. 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τον λόγο έχει ο κ. Ευσταθίου, από την ΕΔΕΚ. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Τα νομοσχέδια αυτά αποδεικνύουν και καταδεικνύουν μία εκπτωτική τάση, η οποία υπάρχει πλέον στην 
κοινωνία μας, με καθρέφτη την κυβερνητική πολιτική, σύμφωνα με την οποία θα πρέπει να αποφεύγονται 
εκλογές, γιατί κοστίζουν, θα πρέπει να αποφεύγεται συζήτηση, γιατί είναι χρονοβόρα, θα πρέπει να αποφεύγεται 
η εφαρμογή της αρχής της δημοκρατίας και η προσήλωση στη δημοκρατική αρχή, γιατί δεν είναι παραγωγική.  
Κυριολεκτικώς, αυτά τα νομοσχέδια προσβάλλουν τον πυρήνα της δημοκρατίας!  Και, αν συνεχίσουμε αυτή την 
προσέγγιση των θεμάτων δημοκρατίας μέσω της Βουλής, τότε δεν ξέρω πού μπορούμε να σταματήσουμε.  Να 
φέρω ένα παράδειγμα το οποίο αφορά μια κατάσταση πραγμάτων απαράδεκτη σε ένα χωριό της Πάφου, μεγάλο 
χωριό της Πάφου, όπου ο κοινοτάρχης, ο πρόεδρος του κοινοτικού συμβουλίου έχει παυθεί, παρακαλώ, με 
απόφαση του υπουργού υπό τη μορφή αναστολής άσκησης καθηκόντων, διότι διαφωνούσαν μαζί του μέλη του 
κοινοτικού συμβουλίου!  Και έκτοτε, παρακαλώ, ποιος ασκεί τα καθήκοντα;  Η έπαρχος! 

 Με την ίδια λογική, επομένως, που καταθρυμματίζεται η δημοκρατική αρχή στο χωριό της Πάφου, με την 
ίδια προσέγγιση συνεχίζουμε και με τα νομοσχέδια, τα οποία τι λένε;  Θα πρέπει να παραβιάσουμε τη νομοθεσία, 
η οποία υπάρχει από το 1986, τουλάχιστον στους δήμους και στις κοινότητες, γι’ αυτό και θα πρέπει να την 
καταψηφίσουμε!  Και βεβαίως πολύ ορθές είναι οι τροπολογίες του κ. Μουσιούττα, τις οποίες θα υπερψηφίσουμε.  
Εάν δε παρ’ ελπίδα δεν περάσουν οι τροπολογίες, δεν μπορεί αυτό το νομοσχέδιο, αυτά τα νομοσχέδια να 
ψηφιστούν.  Παραβιάζουν τα αυτονόητα!  Η δημοκρατική αρχή...  Η δημοκρατία κοστίζει, είναι το πιο ακριβό, λέει, 
σύστημα.  Όντως, αλλά πρέπει να κοστίζει, γιατί πρέπει να ακούεται και ο τελευταίος άνθρωπος σ’ αυτό τον 
τόπο! 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και το πιο πολύτιμο. 

 Κύριε Ευσταθίου, ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Τον λόγο έχει ο κ. Λεωνίδου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

 Κύριοι συνάδελφοι… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μαυρίδης να επιστρέψει στη θέση του.  Να ακούσουμε με προσοχή τον συνάδελφο.   

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κατανοώ πλήρως τις απόψεις που έχουν εκφραστεί από τους συναδέλφους.  Αντιλαμβάνομαι πλήρως τα 
νομικά ζητήματα που τίθενται.  Όμως οφείλουμε να κάμουμε πρώτα απ’ όλα μία παραδοχή:  Ότι πριν από λίγες 
μέρες αυτό το κοινοβούλιο, εμείς, η ίδια σύνθεση, αποφάσισε τη μετάθεση των εκλογών για άλλα δυόμισι χρόνια,  
έχοντας υπόψη ότι σ’ αυτό το κράτος υπάρχει και ένα σύνταγμα.  Όμως καλώς ή κακώς, συνταγματικά ή όχι, 
πήραμε αυτή την απόφαση.  Ποιος ήταν ο σκοπός αυτής της απόφασης;  Γιατί αποδεχτήκαμε αυτή τη μετάθεση;  
Γιατί είπαμε όλοι ότι συμφωνούμε με τη μεταρρύθμιση της τοπικής αυτοδιοίκησης και ότι ο στόχος μας είναι να 
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δουλέψουμε όλοι με υπευθυνότητα, για να ικανοποιήσουμε αυτή τη λαϊκή απαίτηση.  Και αυτό κάμνουμε όλες 
αυτές τις μέρες, μετά από αυτή την απόφαση με κοπιώδεις και με πολλή υπευθυνότητα, με κοπιώδεις εργασίες, 
αλλά και με πολλή υπευθυνότητα από όλους τους συναδέλφους.   

 Τώρα προέκυψε αυτό το θέμα, γιατί όντως είναι ένα κενό.  Στη νομική επιστήμη υπάρχουν τρόποι κάλυψης 
των κενών.  Δεν είναι πάντοτε απαραίτητο η ψήφιση νέων νόμων.  Εδώ υπάρχει μια γενική αρχή του δικαίου, 
σύμφωνα με την οποία, όταν με μια διάταξη καλύπτεις το όλο, όταν θα έχεις να κάνεις ρύθμιση για το μέρος, 
αυτό καλύπτεται από το όλο.  Θα πω ένα παράδειγμα, για να μπορέσουμε να το κατανοήσουμε.  Ας υποθέσουμε 
ότι μία διάταξη προβλέπει ότι απαγορεύεται σε συγκεκριμένο σημείο να σταθμεύουν φορτηγά αυτοκίνητα.  Και 
έρχεται η Βουλή να νομοθετήσει για τη στάθμευση ποδηλάτων.  Και εισηγείται.  Τι γίνεται σε τέτοια περίπτωση;  
Θα επιτρέπεται η στάθμευση ποδηλάτων εις τους χώρους που θα σταθμεύουν φορτηγά;  Και προφανώς θα 
μπορούν.  Γιατί τα φορτηγά είναι το όλο και το ποδήλατο είναι το μέρος.   

 Πού θέλω να καταλήξω;  Εδώ η Βουλή αποφάσισε το όλο, μετάθεση των εκλογών για όλους και για όλες.  
Για όλα τα όργανα της τοπικής αυτοδιοίκησης.  Και τώρα ευαισθητοποιηθήκαμε ότι θα πρέπει, σε περίπτωση 
κενωθείσας θέσης, να πάμε να κάνουμε εκλογές, λες και είναι ο φόβος των εκλογών.  Και δεν αντιλαμβανόμαστε 
τις περιπέτειες που ενδεχομένως να προκληθούν, έστω από μία ή δύο μεμονωμένες εκλογές.  Γιατί ποιος είναι 
ο στόχος;  Ο στόχος είναι να περάσει η τοπική αυτοδιοίκηση.  Η μεταρρύθμιση.  Και εμείς, πιστοί σε αυτό που 
αποφάσισε αυτό το σώμα πριν από λίγες μέρες, θα τοποθετηθούμε υπέρ του νομοσχεδίου της κυβέρνησης, γιατί 
υπάρχει μία ταυτότητα στην τοποθέτηση.   

 Τα οποιαδήποτε άλλα κατανοητά ασφαλώς, αλλά να μην κοροϊδευόμαστε και να μην προσπαθούμε να 
βρούμε άλλες αιτίες και άλλους λόγους.  Τα πράγματα είναι συγκεκριμένα και πολύ απλά.   

 Ευχαριστώ πάρα πολύ.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και εγώ ευχαριστώ. 

 Τελευταίος ομιλητής ο κ. Σύκας. 

ΝΙΚΟΣ ΣΥΚΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί φίλοι και φίλες, 

 Με κάλυψε στο μέγιστο ο κ. Λεωνίδου, δε θα προσθέσω περισσότερα από το να πω και να θυμίσω ότι 
σίγουρα εμείς είμαστε υπέρ των «αι βουλαί του κόσμου» και των εκλογών, αλλά θα πρέπει να δούμε κάτω από 
ποιες δεδομένες συνθήκες αναγκαστήκαμε να συζητούμε αυτό το νομοσχέδιο.  Να υπενθυμίσω ότι τον Οκτώβρη, 
όταν συζητούσαμε την αναβολή των εκλογών, ήταν ενσωματωμένο το θέμα αναβολής και των εκλογών στα 
επόμενα δυόμισι χρόνια.  Αυτό το υπενθυμίζω, γιατί ίσως να ξεχάσαν κάποιοι.  Και επίσης να θυμίσω ότι είναι οι 
δοσμένες συνθήκες που μας υποχρέωσαν να σκεφτούμε την αναβολή των εκλογών, αφού, ως πριν από την 
ψήφιση του νομοσχεδίου, να θυμίσω ότι όσοι είχαν αναπληρώσει η θητεία τους τελειώνει σε είκοσι τέσσερις 
μήνες.  Άρα, χάνουμε και το κομμάτι της ισονομίας. 

 Και επίσης να θυμίσω ότι ουσιαστικά, όταν μιλούμε για είκοσι έξι μήνες, είναι, κυρία Πρόεδρε, εφόσον για 
τους δώδεκα τελευταίους μήνες ουσιαστικά ισχύει η προηγούμενη νομοθεσία, ωσάν να συζητούμε για εκλογές 
δεκατεσσάρων μηνών.   

 Και τελειώνω συμφωνώντας με τον φίλο τον Πανίκο, τουλάχιστον μιλώντας στον κόσμο, κ.λπ., ότι ίσως 
να υπάρχει και σκόπιμη παραίτηση, γιατί, εφόσον εμείς έχουμε προτεραιοποιήσει τη μεταρρύθμιση της τοπικής 
αυτοδιοίκησης όλοι μας ανεξαιρέτως ως αδήριτη και κοινωνική ανάγκη, θεωρώ ότι είναι ορατός ο κίνδυνος να 
μπορούν να ανατραπούν αυτές οι ισορροπίες με το να προκαλέσουμε και σκοπίμως εκλογές. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ και εγώ, κύριε Σύκα.  Δευτερολογία, κύριε Μουσιούττα;  Βεβαίως. 

Σύντομα σας παρακαλώ. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Με λυπούν αυτά που είπε ο συνάδελφος ο Πανίκος ο Λεωνίδου, για το ότι μπορεί να υπάρχουν 
σκοπιμότητες… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μα, τι έχετε πάθει;  Προσπαθώ να ακούσω τον συνάδελφο! 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 
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 Μπορεί να υπάρχουν σκοπιμότητες, κ.λπ.  Να θυμίσω ότι η απόφαση της επιτροπής Εσωτερικών, η οποία 
είναι καταγραμμένη και στο πρακτικό της και στο πρακτικό της ολομέλειας στις 17 του Σεπτέμβρη, είναι ότι 
ψηφίζουμε την αναβολή των εκλογών με την προϋπόθεση ότι ως τον Δεκέμβρη θα ψηφίζαμε τη μεταρρύθμιση.  
Και δυστυχώς κάποιοι το ξέχασαν αυτό και ζήτησαν αναβολές των αναβολών και είμαστε στο «ακόμα 
περιμένουμε».   

 Δεν έχουμε καμία σκοπιμότητα που ζητούμε με αυτή την τροπολογία…  Αυτό που είναι ξεκάθαρο, διότι 
και το Υπουργείο Εσωτερικών -ανέφερε ο συνάδελφος ο Δαμιανού προηγουμένως- στην επιστολή που μας 
έστειλε είπε: «Θα πρέπει να κάμετε κάποια…  Αν δε θα υιοθετήσετε αυτό το θέμα που σας στέλνω, θα πρέπει 
να κάμετε κάποια ρύθμιση».  Και ακριβώς αυτή τη ρύθμιση θέλουμε να κάμουμε, για να είναι ξεκάθαρο αυτό που 
είναι το αυτονόητο.  Ότι, εφόσον κενώνεται θέση και εφόσον παρατάθηκε η θητεία με απόφαση της Βουλής, θα 
πρέπει να ακολουθηθεί το τι λέει ο νόμος.  Δε βάλαμε κάτι περισσότερο, απλώς διευκρινίσαμε αυτά που λέει ο 
νόμος, που και το υπουργείο αντιλήφθηκε ότι αυτό λέει, γι’ αυτό ήρθε και έφερε τροπολογία να το αλλάξει, να 
‘ρτει να πει: «Να μεν κάμνετε εκλογές… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 …να διορίζετε τους δημάρχους».   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Μουσιούττα. 

 Λοιπόν.  Ξεκινάμε με την ψήφιση της τροπολογίας εκ μέρους της Δημοκρατικής Παράταξης και του κ. 
Μουσιούττα για το υπ’ αριθμόν 5 θέμα.   

 Να διαβαστεί η τροπολογία παρακαλώ και να προχωρήσουμε στην ψήφιση.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία του κ. Μαρίνου Μουσιούττα εκ μέρους της Δημοκρατικής Παράταξης για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Δήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2021» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 2 του πιο πάνω νομοσχεδίου, με το οποίο προστίθενται 
στο άρθρο 139Δ του βασικού νόμου οι νέες επιφυλάξεις αυτού, ώστε αυτές να αντικατασταθούν με τις ακόλουθες 
επιφυλάξεις: 

 
 

121(Ι) του 2021. 

 «Νoείται περαιτέρω ότι, σε περίπτωση πoυ η θέση δημάρχoυ κενώθηκε ή 
κεvoύται εντός της χρονικής περιόδου που εκτείνεται από την ημερομηνία έναρξης της 
ισχύος του περί Δήμων (Τροποποιητικού) (Αρ. 2) Νόμου του 2021 μέχρι και την 
τελευταία ημέρα του μηνός κατά τον οποίο θα διενεργηθούν οι επόμενες γενικές 
δημοτικές εκλογές, αυτή πληρούται με αναπληρωματική εκλογή και ο δήμαρχος που 
εκλέγεται κατέχει το αξίωμα αυτό για τον εναπομείναντα χρόνο της θητείας του 
συμβουλίου, η εν λόγω δε αναπληρωματική εκλογή διενεργείται μέσα σε χρονικό 
διάστημα σαράντα πέντε ημερών από την ημερομηνία που κενούται η θέση και σε 
ημερομηνία που ορίζεται από τον Υπουργό: 

  Νoείται έτι περαιτέρω ότι, σε περίπτωση που η θέση δημάρχoυ κεvoύται εvτός 
τoυ τελευταίoυ χρόvoυ της θητείας τoυ απερχόμεvoυ δημάρχoυ, καθήκovτα δημάρχoυ 
αvαλαμβάvει o αvτιδήμαρχoς για τον εναπομείναντα χρόνο της θητείας του 
συμβουλίου: 

  Νoείται έτι έτι περαιτέρω ότι, ανεξαρτήτως των διατάξεων του εδαφίου (2) του 
άρθρου 38, σε περίπτωση που η θέση συμβούλου κεvoύται εvτός του τελευταίου 
χρόνου της θητείας του απερχόμενου συμβουλίου, δε διεξάγεται αναπληρωματική 
εκλογή δυνάμει των διατάξεων της παραγράφου (ε) του εδαφίου (2) του άρθρου 38, 
εκτός εάν ο αριθμός των συμβούλων έχει περιοριστεί κάτω από τον απαιτούμενο για 
απαρτία αριθμό των συμβούλων.». 

Επεξήγηση: 
 Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται όπως πληρούται με αναπληρωματική εκλογή η θέση 
δημάρχου που κενώνεται εντός του χρονικού διαστήματος που αρχίζει κατά την ημερομηνία έναρξης της ισχύος 
των νομοθετικών διατάξεων βάσει των οποίων έχει επεκταθεί κατά δυόμισι χρόνια η θητεία των υφιστάμενων 
δημοτικών συμβουλίων και τερματίζεται κατά την τελευταία ημέρα του μηνός κατά τον οποίο θα διενεργηθούν οι 
επερχόμενες εκλογές τοπικής αυτοδιοίκησης. Παράλληλα, διασαφηνίζεται ότι, σε περίπτωση που καθίσταται 
αναγκαία η πλήρωση κενωθείσας θέσης συμβούλου διά αναπληρωματικής εκλογής, κατά τον τελευταίο χρόνο 
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της θητείας του απερχόμενου δημοτικού συμβουλίου, αυτή θα πληρούται μόνο, εάν ο αριθμός των συμβούλων 
έχει περιοριστεί κάτω από τον απαιτούμενο για απαρτία αριθμό των μελών αυτού.  

Σημείωση: 
 Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Πόσοι, πόσες ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είκοσι έξι. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είκοσι οκτώ. 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Καμία.  Με είκοσι οκτώ ψήφους εναντίον, είκοσι έξι υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Προχωράμε τώρα στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 5 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 139Δ του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είκοσι οκτώ. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είκοσι έξι. 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Καμία.   

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, είκοσι έξι εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 
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 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Δήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είκοσι οκτώ. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είκοσι έξι. 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, είκοσι έξι εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.   

 Προχωράμε τώρα…   

 Θέλετε τον λόγο.  Βεβαίως, κύριε Σιζόπουλε, αιτιολόγηση ψήφου;   

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Αιτιολόγηση ψήφου, ναι.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ο λόγος για τον οποίο εμείς έχουμε καταψηφίσει το νομοσχέδιο είναι γιατί αυτό το οποίο στην ουσία 
ψηφίσαμε προηγουμένως ήταν για μετάθεση της ημερομηνίας εκλογών και όχι οποιαδήποτε αλλαγή διαδικασιών 
που αφορά τη λειτουργία της τοπικής αυτοδιοίκησης.   

 Ως εκ τούτου, αυτή τη στιγμή αυτό που ψηφίζουμε παραβιάζει τη βασική νομοθεσία της τοπικής 
αυτοδιοίκησης.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Και εμείς δεν πρόκειται να συναινέσουμε σε παραβίαση της νομοθεσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ.   

 Δεν έχει ολοκληρωθεί η ψηφοφορία…   

 Κύριε Κουλία μου, πάτε έξω αλλά…  Δικαίωμά σας φυσικά! 

 Λοιπόν.  Προχωράμε, έχουμε ακόμα μια τροπολογία του κ. Μουσιούττα και θα πρέπει να ξανατεθεί, αφού 
αφορά τον «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2021».  Πώς;   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 
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 Δεν είναι το ίδιο, όχι.  Είναι περί Κοινοτήτων.  Βεβαίως, ψηφίζουμε.  Η επεξήγηση είναι ακριβώς η ίδια και 
αφορά τον περί Κοινοτήτων.   

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία του κ. Μαρίνου Μουσιούττα εκ μέρους της Δημοκρατικής Παράταξης για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2021» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 2 του πιο πάνω νομοσχεδίου, με το οποίο προστίθενται 
στο άρθρο 116Δ του βασικού νόμου οι νέες επιφυλάξεις αυτού, ώστε αυτές να αντικατασταθούν με τις ακόλουθες 
επιφυλάξεις: 

 
 

123(Ι) του 2021. 

 «Νoείται περαιτέρω ότι, σε περίπτωση πoυ η θέση κοινοτάρχη κενώθηκε ή 
κεvoύται εντός της χρονικής περιόδου που εκτείνεται από την ημερομηνία έναρξης της 
ισχύος του περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικού) (Αρ. 2) Νόμου του 2021 μέχρι και την 
τελευταία ημέρα του μηνός κατά τον οποίο θα διενεργηθούν οι επόμενες γενικές 
κοινοτικές εκλογές, αυτή πληρούται με αναπληρωματική εκλογή και ο κοινοτάρχης που 
εκλέγεται κατέχει το αξίωμα αυτό για τον εναπομείναντα χρόνο της θητείας του 
Συμβουλίου, η εν λόγω δε αναπληρωματική εκλογή διενεργείται μέσα σε χρονικό 
διάστημα σαράντα πέντε  ημερών από την ημερομηνία που κενούται η θέση και σε 
ημερομηνία που ορίζεται από τον Υπουργό: 

  Νoείται έτι περαιτέρω ότι, σε περίπτωση που η θέση κοινοτάρχη κεvoύται εvτός 
τoυ τελευταίoυ χρόvoυ της θητείας τoυ απερχόμεvoυ κοινοτάρχη, καθήκovτα κοινοτάρχη 
αvαλαμβάvει o αναπληρωτής κοινοτάρχης για τον εναπομείναντα χρόνο της θητείας του 
Συμβουλίου: 

  Νoείται έτι περαιτέρω ότι, σε περίπτωση που η θέση μέλους του Συμβουλίου 
κεvoύται εvτός τoυ τελευταίoυ χρόvoυ της θητείας τoυ απερχόμεvoυ Συμβουλίου, δε 
διεξάγεται αναπληρωματική εκλογή δυνάμει των διατάξεων της παραγράφου (ε) του 
εδαφίου (2) του άρθρου 36, εκτός εάν ο αριθμός των μελών του Συμβουλίου έχει 
περιοριστεί κάτω από τον απαιτούμενο για απαρτία αριθμό των μελών.». 

Επεξήγηση: 
 Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται όπως πληρούται με αναπληρωματική εκλογή η θέση 
κοινοτάρχη που κενώνεται εντός του χρονικού διαστήματος που αρχίζει κατά την ημερομηνία έναρξης της ισχύος 
των νομοθετικών διατάξεων βάσει των οποίων έχει επεκταθεί κατά δυόμισι χρόνια η θητεία των υφιστάμενων 
κοινοτικών συμβουλίων και τερματίζεται κατά την τελευταία ημέρα του μηνός κατά τον οποίο θα διενεργηθούν οι 
επερχόμενες εκλογές τοπικής αυτοδιοίκησης. Παράλληλα, διασαφηνίζεται ότι, σε περίπτωση που καθίσταται 
αναγκαία η πλήρωση κενωθείσας θέσης μέλους του κοινοτικού συμβουλίου διά αναπληρωματικής εκλογή, κατά 
τον τελευταίο χρόνο της θητείας του απερχόμενου κοινοτικού συμβουλίου, αυτή θα πληρούται μόνο, εάν ο 
αριθμός των μελών αυτού έχει περιοριστεί κάτω από τον απαιτούμενο για απαρτία αριθμό των μελών.  

Σημείωση: 
 Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι, πόσες ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είκοσι έξι. 

(Μη ευκρινές σχόλιο από τον κ. Πανίκο Λεωνίδου) 

 Τι δε γίνεται;  Ε, αφού έχετε μπροστά σας την ατζέντα, κύριε Λεωνίδου μου!  Αφού είναι άλλος νόμος. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Διαδικαστικά.  Διαδικαστικά.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Μα, έννεν σωστό… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Εντάξει, δε χρειάζεται…  Συνάδελφοι, παρακαλώ! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Είναι ανευθυνότητα, κυρία Πρόεδρε, λυπούμαι που το λέω, είναι ανευθυνότητα και δε γίνεται να 
τοποθετείται η Βουλή με αυτόν τον τρόπο!  Να περιμένουμε πότε εννά να τους φωνάξουν, να έρτουν μέσα, για 
να πάμε σε ψηφοφορία!  Αυτά τα πράγματα είναι απαράδεκτα για ένα σώμα το οποίο σέβεται τον εαυτό του!  
Τζιαι να κάμνουμεν καθυστέρηση απλά τζιαι μόνον, για να έρτουν οι συνάδελφοι μας ’πού έξω!  Απαράδεκτα 
πράγματα, προσβάλλουμε τον θεσμό της Βουλής!   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, επειδή ερωτούσαν με, εστείλαν μου μήνυμα τζιαι συναδέλφοι, δεν έχουν κατανοήσει και έπρεπε 
να παρακολουθείτε την ατζέντα, ότι είναι… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Μα, τωρά σοβαρομιλούμε, κυρία Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχετε δίκαιο, κύριε Κυπριανού… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχετε δίκαιο και αυτό θα έλεγα… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εάν δεν εκαταλάβαν οι βουλευτές τι ψηφίζουμε εις τη Βουλή, διερωτούμαι τι περιμένουμε να καταλάβει ο 
κόσμος! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, μη δώσουμε αυτή την εντύπωση, έχετε δίκαιο, γι’ αυτό το κατανόησα, όταν είδα κάποιους 
βουλευτές να βγαίνουν προς τα έξω, που δικαιούνται να πάνε, πολλοί συνάδελφοι το κάμνουν, προς τα έξω, γι’ 
αυτό θέλησα να κάμω την συγκεκριμένη επισήμανση.   

 Όπως και να έχει, επειδή είμαστε...  Πραγματικά, είναι απαράδεκτο να διακόπτουμε τη διαδικασία της 
ψηφοφορίας, έχει απόλυτο δίκαιο ο κ. Κυπριανού, οπόταν συνεχίζουμε με την ψηφοφορία για την τροπολογία.  

 Δε θυμάμαι πού έχουμε μείνει, για να είμαι ειλικρινής.  Να με βοηθήσει ο Κώστας; 

 Μάλιστα.  Εναντίον; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Της τροπολογίας του κ. Μουσιούττα που αφορά τον περί Κοινοτήτων Νόμο.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είκοσι οκτώ. 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι έξι ψήφους υπέρ, είκοσι οκτώ εναντίον και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 6 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 116Δ του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι, πόσες ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, είκοσι έξι εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ένα λεπτό να τελειώσουμε, Άριστε μου.  Ναι;  Συγγνώμη, κύριε Δαμιανού. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, είκοσι έξι εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Ναι, κύριε Δαμιανού. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, επειδή η πρόθεση του νομοθέτη καταγράφεται στα πρακτικά για σκοπούς 
χρησιμοποίησης σε οποιαδήποτε νόμιμη διαδικασία, θέλω να πω ότι αυτό που έκαμε αυτή τη στιγμή η 
πλειοψηφία του κοινοβουλίου ήταν αναδρομικά να καλύψει μια υφιστάμενη παρανομία.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Δαμιανού. 

 Προχωράμε στο έβδομο θέμα, που τιτλοφορείται «Οι περί Στρατού της Δημοκρατίας (Διορισμοί, Ιεραρχία, 
Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις Αξιωματικών) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί του 2021». 

 Εδώ υπάρχει αίτημα για αναβολή, αντιλαμβάνομαι, από τη ΔΗΠΑ; 

 Κύριε Τρυφωνίδη; 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Είχαμε την πρόθεση, κυρία Πρόεδρε, και σας ενημερώσαμε, για να ζητήσουμε αναβολή.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βεβαίως! 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Κατόπιν συνεννόησης και με τον πρόεδρο της επιτροπής Οικονομικών, καθώς και με τον Υπουργό 
Άμυνας, επειδή εκκρεμούν την άλλη βδομάδα… 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 
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 Της επιτροπής Άμυνας. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Της Άμυνας, συγγνώμη, Μαρίνο μου, τον πρόεδρο της επιτροπής Άμυνας, καθώς και με τον Υπουργό 
Άμυνας, θα αποσύρουμε το αίτημα για αναβολή, να ψηφιστούν τα δύο νομοθετήματα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Άρα, προχωράμε κανονικά. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 …με την υπόσχεση ότι την άλλη βδομάδα θα συζητηθούν οι άλλοι κανονισμοί που αφορούν την άλλη 
ακυρωτική απόφαση.  Να σημειώσομεν ότι όλοι αυτοί οι κανονισμοί είναι ένα μέρος των όλων κανονισμών για 
την αναδιάρθρωση των γενικών κανονισμών… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μην μπείτε στην ουσία.  Έχετε δίκαιο. 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Τρυφωνίδη. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Άρα, δεν ισχύει το αίτημά σας για αναβολή, άρα προχωράμε κανονικά στον σκοπό των κανονισμών.  

 Παρακαλώ τον κ. Γεωργίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση των περί Στρατού της Δημοκρατίας (Διορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις 
Αξιωματικών) Κανονισμών, ώστε οι πρόνοιές τους να συνάδουν με τις διατάξεις του περί Στρατού της 
Δημοκρατίας Νόμου που προβλέπουν την ενοποίηση των υπηρεσιακών καταστάσεων των αξιωματικών που 
αντιμετωπίζουν προβλήματα υγείας, καθώς και προς συμμόρφωση με ακυρωτική απόφαση διοικητικού 
δικαστηρίου. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας για τους κανονισμούς «Οι περί Στρατού της 
Δημοκρατίας (Διορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις Αξιωματικών) (Τροποποιητικοί) 

(Αρ. 3) Κανονισμοί του 2021» 
Παρόντες: 
 Μαρίνος Σιζόπουλος, πρόεδρος Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Γιώργος Κάρουλλας  Παύλος Μυλωνάς 

 Χάρης Γεωργιάδης Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Κώστας Κώστα  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, οι 
οποίες πραγματοποιήθηκαν στις 10 και 13 Ιανουαρίου 2022.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της ο Υπουργός Άμυνας, ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Άμυνας 
και ο Αρχηγός Εθνικής Φρουράς, συνοδευόμενοι από υπηρεσιακούς παράγοντες, καθώς και εκπρόσωπος της 
Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης των κανονισμών παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της επιτροπής 
κ. Ζαχαρίας Κουλίας και Χρίστος Χρίστου.  

 Σημειώνεται επίσης ότι η επιτροπή εξέτασε τους εν λόγω κανονισμούς κατά προτεραιότητα σύμφωνα με 
τις πρόνοιες του Κανονισμού 40Α του Κανονισμού της Βουλής των Αντιπροσώπων για λόγους που προκύπτουν 
από τη σημασία και τους σκοπούς των προτεινόμενων νομοθετικών ρυθμίσεων. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 76 του περί Στρατού 
της Δημοκρατίας Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί Στρατού της Δημοκρατίας (Διορισμοί, Ιεραρχία, 
Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις Αξιωματικών) Κανονισμών για την καλύτερη εφαρμογή του νομοθετικού πλαισίου 
που διέπει τα μέλη του στρατού. 
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 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Άμυνας, οι κανονισμοί 
διαλαμβάνουν τις ακόλουθες πρόνοιες: 

1. Οι αξιωματικοί που αντιμετωπίζουν προβλήματα υγείας θα χαρακτηρίζονται ως «αξιωματικοί γραφείου» 
και θα έχουν ως ανώτατο βαθμό ανέλιξης τον βαθμό του Αντισυνταγματάρχη. 

2. Η απόφαση του υπουργού για χαρακτηρισμό ή μη αξιωματικού ως «αξιωματικού γραφείου» πρέπει να 
λαμβάνεται εντός είκοσι (20) ημερών από την ημερομηνία έκδοσης της σχετικής ιατρικής γνωμάτευσης ή, 
σε περίπτωση που ο αξιωματικός βρίσκεται υπό κρίση, πριν από τη σύνοδο του αρμόδιου συμβουλίου 
κρίσεων. 

3. Σε περίπτωση που η υπηρεσία του Αρχηγού Εθνικής Φρουράς παύσει για οποιονδήποτε λόγο, τυχόν 
αξιολογήσεις αξιωματικών που εκκρεμούν για τις οποίες αυτός ήταν αρμόδιος θα διενεργούνται από τον 
αντικαταστάτη του. 

4. Ως ανώτατος βαθμός ανέλιξης των αξιωματικών των σωμάτων του ναυτικού και της αεροπορίας, των 
ιατρών και των κοινών σωμάτων του στρατολογικού, οικονομικού και δικαστικού καθορίζεται ο βαθμός 
του Συνταγματάρχη αντί του Ταξιάρχου. 

5. Η συμπλήρωση χρόνου διοίκησης από τους μηχανικούς του ναυτικού και της αεροπορίας βαθμού 
Πλοιάρχου/Σμηνάρχου, προκειμένου να κριθούν, πλέον δε θα απαιτείται. 

6. Καθήκοντα διοίκησης σε αξιωματικό ο οποίος έχει παραπεμφθεί σε ιατροσυμβούλιο ή λόγω χρήσης 
εξαρτησιογόνων ουσιών βρίσκεται σε άδεια ασθενείας ή νοσηλεύεται δε θα ανατίθενται. 

7. Ο απαιτούμενος χρόνος παραμονής, ώστε να δικαιούται κρίση αξιωματικός στον βαθμό του Υπολοχαγού, 
μειώνεται από τέσσερα (4) σε τρία (3) έτη. 

8. Αξιωματικός που είναι χαρακτηρισμένος ως «αξιωματικός γραφείου» δύναται οποτεδήποτε να επανέλθει 
στην προηγούμενη υπηρεσιακή κατάσταση, εφόσον αποκατασταθούν τα προβλήματα υγείας του.  

 Σε περίπτωση επανόδου του, η αρχαιότητά του καθορίζεται όπως και πριν από τον χαρακτηρισμό του, 
ήτοι με βάση την ημερομηνία απόκτησης του κατεχόμενου βαθμού και όχι με βάση την ημερομηνία 
αποχαρακτηρισμού, όπως ισχύει σήμερα. 

 Περαιτέρω, σε περίπτωση αποχαρακτηρισμού, ο χρόνος διοίκησης που απαιτείται να έχει, ώστε να 
κριθεί στον κατεχόμενο βαθμό, θα είναι τόσο ο χρόνος του κατεχόμενου βαθμού όσο και ο χρόνος που 
υπολείπεται από τους προηγούμενους βαθμούς με μέγιστο τα τρία (3) έτη επιπλέον του χρόνου 
διοίκησης για τον βαθμό που κατέχει.  Επιπροσθέτως, αξιωματικοί που επανέρχονται στην 
προηγούμενη υπηρεσιακή κατάσταση, για να κριθούν με την ανώτατη διαβάθμιση κρίσης, πρέπει να 
έχουν αποφοιτήσει από τα καθοριζόμενα σχολεία. 

9. Αξιωματικός απαιτείται να εκτελεί σε κάθε βαθμό τουλάχιστον το ήμισυ του χρόνου διοίκησης που 
προβλέπεται, ανεξαρτήτως του χρόνου διοίκησης που δικαιούται να μεταφέρει. 

10. Χρέη εισηγητή στο Ανώτερο Συμβούλιο Κρίσεων θα εκτελεί ο Υπαρχηγός Εθνικής Φρουράς χωρίς 
δικαίωμα ψήφου. 

11. Τα μέλη του στρατού που υπηρετούν σε στρατιωτικά τμήματα θα δύναται να παραπέμπονται για εξέταση 
από ιατροσυμβούλιο με απόφαση του Υπουργού Άμυνας ή/και του Αρχηγού Εθνικής Φρουράς ή ύστερα 
από αίτησή τους, ώστε να διαγνωσθεί η πάθησή τους και να αποφασιστεί κατά πόσο είναι ικανά να 
εκτελούν τα καθήκοντά τους. 

12. Οι απόφοιτοι αξιωματικοί ανώτατων στρατιωτικών εκπαιδευτικών ιδρυμάτων (ΑΣΕΙ) θα είναι αρχαιότεροι 
άλλων αξιωματικών διαφορετικής προέλευσης οποτεδήποτε διορίστηκαν το ίδιο έτος και όχι μόνο σε 
περίπτωση ταυτόχρονου διορισμού. 

13. Αξιωματικός που βρίσκεται σε αφυπηρετική άδεια δε θα δύναται να διοριστεί ως μέλος των συμβουλίων 
κρίσεων. 

14. Τα αρμόδια συμβούλια κρίσεων δύνανται να χαρακτηρίσουν πειθαρχικό παράπτωμα ως σοβαρό, εφόσον 
επιβλήθηκε γι’ αυτό ποινή φυλάκισης ή αυστηρότερη από αυτήν, ενώ δύνανται να λάβουν υπόψη ως 
κριτήριο για την κρίση αξιωματικού πειθαρχικό παράπτωμα ή/και ποινικό αδίκημα μόνο κατά την πρώτη 
κρίση που έπεται χρονικά της ημερομηνίας επιβολής της πειθαρχικής ποινής για το παράπτωμα ή/και της 
καταδίκης από ποινικό δικαστήριο. 

15. Η κύρωση των πινάκων κρίσεων αξιωματικών από τον Υπουργό Άμυνας, καθώς και η εξουσία του για 
παραπομπή υποθέσεων στο Συμβούλιο Επανακρίσεων καταργείται για λόγους αντικειμενικότητας και 
αμεροληψίας, δεδομένου ότι ο ίδιος είναι πρόεδρος του εν λόγω συμβουλίου. 

16. Τα απαιτούμενα χρόνια παραμονής σε κάθε βαθμό για τους αξιωματικούς των κοινών σωμάτων, 
δεδομένου ότι αφυπηρετούν σε μεγαλύτερη ηλικία, ήτοι με τη συμπλήρωση του 63ου έτους της ηλικίας 
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τους, διαφοροποιούνται. 

17. Για σκοπούς καλύτερης λειτουργίας και εφαρμογής της όλης διαδικασίας και ειδικότερα αναφορικά με την 
κοινοποίηση των κρίσεων και των πινάκων κρίσεων στους κριθέντες αξιωματικούς, η διαδικασία κρίσεων 
των αξιωματικών διαφοροποιείται. 

18. Σε αξιωματικούς παρέχεται η δυνατότητα μετάταξης από κοινό σώμα σε κοινό σώμα. 

 Περαιτέρω, εισάγεται μεταβατική διάταξη αναφορικά με τους αξιωματικούς οι οποίοι με βάση τους 
καταργηθέντες περί Αξιωματικών του Στρατού της Δημοκρατίας (Διορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και 
Αφυπηρετήσεις) Κανονισμούς του 1990 έως 2013 δεν είχαν υποχρέωση συμπλήρωσης χρόνου διοίκησης, ώστε 
ο χρόνος υπηρεσίας που τυχόν είχαν πριν από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος των υπό τροποποίηση 
κανονισμών του 2016 σε θέσεις διοίκησης να λογίζεται ως χρόνος διοίκησης για τον εν λόγω βαθμό. 

 Σημειώνεται ότι οι πρόνοιες των κανονισμών που αφορούν:  

1. τoν καθορισμό της αρχαιότητας αξιωματικού που αποχαρακτηρίζεται από «αξιωματικός γραφείου» και 

2. τη μεταβατική διάταξη για τους αξιωματικούς που δεν είχαν υποχρέωση συμπλήρωσης χρόνου διοίκησης 
με βάση τους καταργηθέντες κανονισμούς του 1990 έως 2013 

προτείνεται όπως ισχύσουν αναδρομικά από τις 2 Δεκεμβρίου 2016, δηλαδή από την ημερομηνία έναρξης της 
ισχύος των υπό τροποποίηση βασικών κανονισμών για σκοπούς ίσης μεταχείρισης και δίκαιης αντιμετώπισης, 
καθώς και προς συμμόρφωση με σχετική νομολογία ως προς τον καθορισμό της αρχαιότητας και τη διαδικασία 
αποχαρακτηρισμού γενικότερα. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης των κανονισμών μέλη της επιτροπής εξέφρασαν την άποψη 
ότι η προώθηση στο παρόν στάδιο προς έγκριση των κανονισμών, ήτοι ενάμιση μήνα προτού αρχίσουν οι κρίσεις 
για προαγωγή και οι αφυπηρετήσεις, και η μελέτη τους με πιεστικά χρονοδιαγράμματα θα δημιουργήσει μεγάλη 
αναστάτωση στους επηρεαζόμενους αξιωματικούς.  Ως εκ τούτου, τα ίδια μέλη εισηγήθηκαν όπως στο παρόν 
στάδιο προωθηθούν για έγκριση στην ολομέλεια της Βουλής μόνο οι πρόνοιες των κανονισμών που δεν 
επηρεάζουν τις επικείμενες κρίσεις, οι οποίες θα είναι ορθότερο να διεξαχθούν με βάση το υφιστάμενο 
κανονιστικό πλαίσιο.   

 Ο Υπουργός Άμυνας δε διαφώνησε με την πιο πάνω άποψη και εισηγήθηκε όπως στο παρόν στάδιο 
προωθηθούν προς έγκριση οι πρόνοιες των κανονισμών οι οποίες εναρμονίζονται με τον περί Στρατού της 
Δημοκρατίας (Τροποποιητικό) (Αρ. 2) Νόμο του 2021, ο οποίος ψηφίστηκε πρόσφατα από τη Βουλή, και 
αφορούν την ενοποίηση των υπηρεσιακών καταστάσεων των αξιωματικών που αντιμετωπίζουν προβλήματα 
υγείας από την υπηρεσιακή κατάσταση των αξιωματικών ελαφράς υπηρεσίας και υπηρεσίας γραφείου στην κοινή 
υπηρεσιακή κατάσταση αξιωματικών γραφείου, ώστε να τροχοδρομηθεί η διαδικασία στο συμβούλιο κρίσεων.  
Σημειώνεται ότι με την πιο πάνω άποψη συμφώνησε και ο Αρχηγός Εθνικής Φρουράς.   

 Περαιτέρω, ο Υπουργός Άμυνας εισηγήθηκε όπως στο παρόν στάδιο προωθηθούν προς έγκριση και οι 
πρόνοιες των κανονισμών οι οποίες σχετίζονται με ακυρωτική απόφαση διοικητικού δικαστηρίου.  Ειδικότερα, με 
τις εν λόγω τροποποιήσεις καταργείται η διαδικασία κύρωσης από τον Υπουργό Άμυνας των πινάκων κρίσεων 
των αξιωματικών που εκδίδονται από το συμβούλιο κρίσεων, καθώς και η εξουσία του να παραπέμπει υποθέσεις 
κρίσεων αξιωματικών ενώπιον του Συμβουλίου Επανακρίσεων.  Η εν λόγω τροποποίηση κρίθηκε επιβεβλημένη 
μετά την ακυρωτική απόφαση του διοικητικού δικαστηρίου για σκοπούς διαφύλαξης της αρχής της αμεροληψίας, 
δεδομένου ότι ο Υπουργός Άμυνας είναι πρόεδρος του Συμβουλίου Επανακρίσεων.   

 Τέλος, ο ίδιος ενημέρωσε την επιτροπή ότι ανάλογες τροποποιήσεις με αυτές που περιλαμβάνονται στους 
κανονισμούς θα προωθηθούν το συντομότερο στη Βουλή και για τους κανονισμούς που διέπουν τους μόνιμους 
και τους συμβασιούχους υπαξιωματικούς. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή αποφάσισε να προωθήσει προς έγκριση από την ολομέλεια της 
Βουλής το σχετικό με τα πιο πάνω μέρος των κανονισμών, ήτοι το μέρος που εναρμονίζεται με τον βασικό νόμο 
και το μέρος που αφορά τη συμμόρφωση με ακυρωτική απόφαση του διοικητικού δικαστηρίου, ενώ το 
εναπομείναν μέρος αυτών αποφασίστηκε όπως εξεταστεί από την ίδια μετά την ολοκλήρωση από το Υπουργείο 
Άμυνας των διαδικασιών που αφορούν τις προαγωγές των αξιωματικών.   

 Τέλος, η επιτροπή κάλεσε το Υπουργείο Άμυνας όπως επανεξετάσει τις πρόνοιες του εναπομείναντος 
κειμένου των κανονισμών και προβεί σε περαιτέρω τροποποιήσεις, ώστε να περιληφθούν σε αυτό μεταξύ άλλων 
μετρήσιμα κριτήρια σε σχέση με τις κρίσεις των αξιωματικών για την περαιτέρω βελτίωση του κανονιστικού 
πλαισίου που θα διέπει τις προαγωγές τους.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, τάχθηκε 
ομόφωνα υπέρ της έγκρισης του μέρους του κειμένου των κανονισμών στη βάση των πιο πάνω.    

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές, ομιλήτριες; 
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 Ο πρόεδρος της επιτροπής Άμυνας. 

 Κύριε Σιζόπουλε, έχετε τον λόγο. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Πάρα πολύ σύντομα, κυρία Πρόεδρε, απλώς για να μην υπάρχουν οποιεσδήποτε παρεξηγήσεις.  Αυτό 
που ψηφίζουμε σήμερα στην ουσία αποτελεί εναρμόνιση των κανονισμών σε σχέση με τη νομοθεσία που 
εψηφίσαμεν τον περασμένο Νοέμβριο και τίποτε περισσότερο.  Τα υπόλοιπα θα συζητηθούν εν καιρώ. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Υπάρχει κάποιος άλλος ή άλλη που θέλει τον λόγο; 

 Όχι.   

 Προχωράμε στην έγκριση των κανονισμών. 

 Πόσοι, πόσες ψηφίζουν υπέρ των κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Εναντίον;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Άρα, με σαράντα επτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Το όγδοο θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Αναγνώρισης Ιδιωτικών Μουσείων και Μουσείων των Αρχών 
Τοπικής Αυτοδιοίκησης (Διαδικασία και Προϋποθέσεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2021».   

 Τον σκοπό, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Αναγνώρισης Ιδιωτικών Μουσείων και Μουσείων των Αρχών Τοπικής 
Αυτοδιοίκησης (Διαδικασία και Προϋποθέσεις) Νόμου, ώστε να βελτιωθεί το πλαίσιο εφαρμογής του σε σχέση 
με την αναγνώριση μουσείων των αρχών τοπικής αυτοδιοίκησης. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Αναγνώρισης Ιδιωτικών Μουσείων και Μουσείων των Αρχών Τοπικής Αυτοδιοίκησης (Διαδικασία και 

Προϋποθέσεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2021»  
Παρόντες: 
 Παύλος Μυλωνάς, πρόεδρος Αντρέας Καυκαλιάς 

 Χρύσανθος Σαββίδης Χρίστος Χριστόφιας 

 Γιώργος Κάρουλλας Ανδρέας Αποστόλου 

 Πρόδρομος Αλαμπρίτης Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Χρίστος Χριστοφίδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις 
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συνεδρίες της, οι οποίες πραγματοποιήθηκαν στις 20 Οκτωβρίου, στις 24 Νοεμβρίου και την 1η Δεκεμβρίου 
2021.  Στις συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας, των Πολιτιστικών Υπηρεσιών του ίδιου υπουργείου, 
του Τμήματος Αρχαιοτήτων του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, της Νομικής Υπηρεσίας της 
Δημοκρατίας, της Ελεγκτικής Υπηρεσίας, της Ένωσης Δήμων και της Ένωσης Κοινοτήτων. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Αναγνώρισης Ιδιωτικών Μουσείων και 
Μουσείων των Αρχών Τοπικής Αυτοδιοίκησης (Διαδικασία και Προϋποθέσεις) Νόμου, ώστε να βελτιωθεί το 
πλαίσιο εφαρμογής του σε σχέση με την αναγνώριση μουσείων των αρχών τοπικής αυτοδιοίκησης. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, στις προτεινόμενες 
ρυθμίσεις προβλέπονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Η τροποποίηση του ορισμού του όρου «ιδιωτικό μουσείο», ώστε να περιληφθεί σε αυτόν η υποχρέωση 
για συμπερίληψη στους καταστατικούς σκοπούς του μουσείου η επιδίωξη δημιουργίας και λειτουργίας 
μουσείου. 

2. Η προσθήκη πρόνοιας σύμφωνα με την οποία οι διαδικασίες που ακολουθούνται σχετικά με την εξέταση 
της αίτησης για τη χορήγηση πιστοποιητικού αναγνώρισης να καθορίζονται από την Επιτροπή Μουσείων. 

3. Η προσθήκη πρόνοιας για εξαίρεση των μουσείων των αρχών τοπικής αυτοδιοίκησης, τα οποία δεν 
αποτελούν ανεξάρτητες οικονομικές οντότητες, από την υποχρέωση τήρησης οικονομικών λογαριασμών 
και οικονομικών καταστάσεων εσόδων και εξόδων, νοουμένου ότι στις ετήσιες οικονομικές καταστάσεις 
τους θα περιλαμβάνονται σημειώσεις σε σχέση με τα έσοδα, τα έξοδα και τις κεφαλαιουχικές τους 
δαπάνες. 

4. Η τροποποίηση του δεύτερου πίνακα του υφιστάμενου νόμου για σκοπούς εναρμόνισης της σχετικής 
ορολογίας με τη διεθνή πρακτική. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του νομοσχεδίου η επιτροπή διαπίστωσε ότι το αρμόδιο υπουργείο δεν 
πραγματοποίησε διαβούλευση με όλους τους εμπλεκόμενους φορείς.  Συναφώς, η επιτροπή κάλεσε το αρμόδιο 
υπουργείο όπως ενημερώσει τόσο την Ένωση Δήμων όσο και την Ένωση Κοινοτήτων, που δεν είχαν κληθεί να 
συμμετάσχουν στη σχετική διαβούλευση, για τις πρόνοιες του νομοσχεδίου.   

 Σε μεταγενέστερο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου οι εκπρόσωποι της Ένωσης Δήμων και της 
Ένωσης Κοινοτήτων ανέφεραν στην επιτροπή ότι συμφωνούν με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου. 

 Με βάση τα πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, εισηγείται στη Βουλή, κατά πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους της βουλευτών της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού Συναγερμού, του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ και του 
μέλους της βουλευτή της Δημοκρατικής Παράταξης, την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του ενώπιον της 
ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

 Όχι. 

 Δεύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του Πίνακα Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι, πόσες ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 5; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα έξι. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σαράντα έξι ψήφοι υπέρ. 

 Εναντίον;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα έξι ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Αναγνώρισης Ιδιωτικών Μουσείων και Μουσείων των 
Αρχών Τοπικής Αυτοδιοίκησης (Διαδικασία και Προϋποθέσεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι, πόσες ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σαράντα επτά. 

 Εναντίον;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Άρα, με σαράντα επτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Λοιπόν, για τα θέματα υπ’ αριθμόν 9, 10, 11 και 12 υπάρχει κοινή έκθεση και ενοποιημένο κείμενο.  Τα 
θέματα τιτλοφορούνται, αντίστοιχα, «Ο περί Αποκάλυψης Πληροφοριών προς Όφελος του Δημοσίου 
Συμφέροντος Νόμος του 2016», είναι πρόταση νόμου της κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, «Ο περί Αναφοράς Πράξεων Διαφθοράς 
(Συμπληρωματικά Μέτρα Προστασίας και Επιείκειας) Νόμος του 2017», «Ο περί της Καθίδρυσης 
Αποτελεσματικού Πλαισίου Παροχής Ειδικής Έννομης Προστασίας στους Πληροφοριοδότες Δημοσίου 
Συμφέροντος (Όροι και Προϋποθέσεις) και περί Συναφών Θεμάτων Νόμος του 2021», είναι πρόταση νόμου της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών και της κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, και «Ο περί της Προστασίας των Προσώπων που αναφέρουν 
Παραβιάσεις του Δικαίου της Ένωσης Νόμος του 2021». 

 Το νέο ενοποιημένο κείμενο τιτλοφορείται «Ο περί Προστασίας Προσώπων που Αναφέρουν Παραβάσεις 
του Ενωσιακού και Εθνικού Δικαίου Νόμος του 2022». 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ενοποίηση σε νέο κείμενο των υπ’ αρ. 9 έως 12 σχεδίων νόμου υπό τον τίτλο «Ο περί Προστασίας 
Προσώπων που Αναφέρουν Παραβάσεις του Ενωσιακού και Εθνικού Δικαίου Νόμος του 2022», με σκοπό τη 
θέσπιση νομοθεσίας για την καθίδρυση πλαισίου ειδικής έννομης αποτελεσματικής προστασίας των 
εργοδοτουμένων στον δημόσιο ή ιδιωτικό τομέα οι οποίοι προβαίνουν σε αποκάλυψη πληροφοριών και 
στοιχείων που περιήλθαν στην κατοχή τους ή υπέπεσαν στην αντίληψή τους εντός του εργασιακού τους χώρου, 
για τα οποία έχουν την εύλογη πεποίθηση ότι είναι αληθή και σχετίζονται με παραβάσεις του εθνικού ή του 
ενωσιακού δικαίου. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως για τις 
προτάσεις νόμου και τα νομοσχέδια του επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 
 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Κωστής Ευσταθίου 

 Φωτεινή Τσιρίδου Χαράλαμπος Θεοπέμπτου  

 Ανδρέας Πασιουρτίδης Μη μέλη της επιτροπής: 
 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου Ειρήνη Χαραλαμπίδου 

 Πανίκος Λεωνίδου Αλεξάνδρα Ατταλίδου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως μελέτησε τα σχέδια νόμου του 
επισυνημμένου παραρτήματος σε πέντε συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 6 Οκτωβρίου, την 1η και 
στις 8 Δεκεμβρίου 2021 και στις 10 και 12 Ιανουαρίου 2022.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής η Υπουργός Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως και εκπρόσωποι του 
ίδιου υπουργείου, της Αστυνομίας Κύπρου, του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 
της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, του Γραφείου της Επιτρόπου Διοικήσεως και Προστασίας Ανθρωπίνων 
Δικαιωμάτων, του Γραφείου της Επιτρόπου Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα, του Παγκύπριου 
Δικηγορικού Συλλόγου, του Μη Κερδοσκοπικού Οργανισμού «Cyprus Integrity Forum», του ΚΕΒΕ, της 
Παγκύπριας Συντεχνίας Δημοσίων Υπαλλήλων (ΠΑΣΥΔΥ), της Ανεξάρτητης Συντεχνίας Δημοσίων Υπαλλήλων 
Κύπρου (ΑΣΔΥΚ), της Παγκύπριας Συντεχνίας Ισότητα και των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και 
ΔΕΟΚ. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης των σχεδίων νόμου παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της 
επιτροπής Νίκος Γεωργίου, Άριστος Δαμιανού, Γιώργος Κουκουμάς και Σωτήρης Ιωάννου. 

 Σκοπός της υπ’ αριθμόν 1 πρότασης νόμου, που κατατέθηκε από την κ. Ειρήνη Χαραλαμπίδου εκ μέρους 
της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, είναι η θέσπιση νομοθεσίας για την προστασία 
πολιτών οι οποίοι κατέχουν πληροφορίες κακών πρακτικών ή φαινομένων διαφθοράς στον χώρο εργασίας τους 
και αποφεύγουν να δώσουν τις πληροφορίες αυτές σε θεσμικά όργανα, φοβούμενοι δυσμενείς συνέπειες για 
τους ιδίους, με στόχο την ενθάρρυνση της αποκάλυψης πληροφοριών προς όφελος του δημόσιου συμφέροντος. 

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες της πρότασης νόμου προβλέπονται κυρίως τα ακόλουθα: 

1. Καθορισμός του τρόπου αποκάλυψης πληροφοριών που τυγχάνουν προστασίας δυνάμει των προνοιών 
αυτής, καθώς και προϋποθέσεων υπό τις οποίες παρέχεται προστασία και των προσώπων στα οποία 
δυνατόν να γίνονται οι εν λόγω αποκαλύψεις. 

2. Παροχή δικαιωμάτων στους πληροφοριοδότες σε σχέση με προστασία από δυσμενή διάκριση, μονομερή 
βλαπτική μεταβολή των συνθηκών εργασίας τους, παρενόχληση ή δυσμενή μεταχείρισή τους μέσω της 
ποινικοποίησης των πράξεων αυτών. 

3. Παροχή δικαστικής προστασίας στους πληροφοριοδότες αφενός με την ποινικοποίηση των πιο πάνω 
αναφερόμενων πράξεων και αφετέρου με την παροχή δικαιώματος προσφυγής στο αρμόδιο δικαστήριο. 

4. Παροχή εξωδικαστικής προστασίας στους πληροφοριοδότες μέσω της δημιουργίας του θεσμού του 
Αρχιεπιθεωρητή και των Επιθεωρητών, οι οποίοι έχουν αρμοδιότητα να διασφαλίζουν την ορθή εφαρμογή 
των προνοιών της πρότασης νόμου και στους οποίους δύναται ο πληροφοριοδότης να υποβάλει 
καταγγελία. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 2 νομοσχεδίου είναι η θέσπιση συμπληρωματικών μέτρων προστασίας 
προσώπου που καταγγέλλει πράξεις διαφθοράς τόσο στον δημόσιο όσο και στον ιδιωτικό τομέα, καθώς και 
μέτρων επιείκειας για πρόσωπο το οποίο εμπλέκεται στις εν λόγω πράξεις και συνεργάζεται πλήρως με τις αρχές 
για την πλήρη αποκάλυψη και δίωξη όλων των υπαιτίων πράξεων διαφθοράς. 

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου προβλέπονται κυρίως τα ακόλουθα: 
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1. Παροχή προστασίας σε πρόσωπο το οποίο παρέχει στον Γενικό Εισαγγελέα της Δημοκρατίας ή στην κατά 
περίπτωση αρμόδια αρχή πληροφορίες που καλόπιστα και εύλογα πιστεύει ότι τείνουν να αποκαλύψουν 
ότι διεπράχθη, διαπράττεται ή πρόκειται να διαπραχθεί αδίκημα διαφθοράς ή άλλη πράξη εν δυνάμει 
διαφθοράς, χωρίς το εν λόγω πρόσωπο να εμπλέκεται καθ’ οιονδήποτε τρόπο στις εν λόγω πράξεις. 

2. Προστασία της ταυτότητας προσώπου που παρέχει πληροφορίες όπως αναφέρεται πιο πάνω μέσω της 
επιβολής υποχρέωσης μη δημοσίευσης ή αποκάλυψης της ταυτότητας του εν λόγω προσώπου και της 
ποινικοποίησης της παράβασης της υποχρέωσης αυτής. 

3. Θέσπιση μέτρων επιείκειας, σε περίπτωση που πρόσωπο το οποίο διέπραξε ή συμμετείχε σε αδίκημα 
διαφθοράς συνεργαστεί με τις αρχές. 

 Σκοπός της υπ’ αριθμόν 3 πρότασης νόμου, που κατατέθηκε από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών 
και την κ. Ειρήνη Χαραλαμπίδου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, είναι 
η θέσπιση νομοθεσίας για την καθίδρυση ενός αποτελεσματικού πλαισίου ειδικής έννομης προστασίας εκείνων 
των εργοδοτουμένων στον δημόσιο ή στον ιδιωτικό τομέα οι οποίοι προβαίνουν σε αποκάλυψη πληροφοριών 
και στοιχείων που περιήλθαν στην κατοχή τους ή υπέπεσαν, αντιστοίχως, στην αντίληψή τους εντός του 
εργασιακού τους χώρου για τα οποία έχουν την εύλογη πεποίθηση ότι είναι αληθή και σχετίζονται με πράξεις 
διαφθοράς, πράξεις εν δυνάμει διαφθοράς ή παραβάσεις του ενωσιακού δικαίου. 

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες της πρότασης νόμου προβλέπονται κυρίως τα ακόλουθα: 

1. Εναρμόνιση της Κυπριακής Δημοκρατίας με την πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Οδηγία 
2019/1937/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 23ης Οκτωβρίου 2019, σχετικά με 
την προστασία προσώπων που αναφέρουν παραβιάσεις του δικαίου της Ένωσης». 

2. Καθίδρυση εξωτερικού διαύλου αναφοράς, ο οποίος θα λειτουργεί στο Γραφείο του  Γενικού Εισαγγελέα 
της Δημοκρατίας και θα στελεχώνεται από λειτουργούς της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, στον 
οποίο ο εργοδοτούμενος θα υποβάλλει αναφορά απ’ ευθείας ή/και υπό όρους και προϋποθέσεις που 
καθορίζονται στην πρόταση νόμου. 

3. Θέσπιση διαδικασίας δημόσιας αποκάλυψης στοιχείων και πληροφοριών στο ευρύ κοινό μέσω των μέσων 
μαζικής ενημέρωσης ή των μέσων κοινωνικής δικτύωσης ή και προφορικά σε καθοριζόμενα πρόσωπα. 

4. Θεσμοθέτηση δυνατότητας εργοδοτουμένου να υποβάλλει αναφορά για άλλες πράξεις ή παραλείψεις ενός 
ευρέος φάσματος προσώπων εντός του εργασιακού πλαισίου που, κατόπιν δέουσας έρευνας, δυνατόν 
να καταλήξουν σε στοιχειοθέτηση αδικήματος διαφθοράς. 

5. Παροχή ισχυρής προστασίας σε εργοδοτούμενο ο οποίος ενεργεί καλόπιστα και με την εύλογη πεποίθηση 
ότι τα στοιχεία και οι πληροφορίες που αναφέρει είναι αληθή με απαλλαγή του από πειθαρχική, αστική και 
ποινική ευθύνη. 

6. Θέσπιση πειθαρχικού και ποινικού αδικήματος που αφορά στην εκδήλωση αντιποίνων οποιασδήποτε 
μορφής εκ μέρους του αναφερομένου, άλλου ιεραρχικά ανωτέρου ή πολιτικά εκτεθειμένου προσώπου. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 4 νομοσχεδίου είναι η εναρμόνιση της Κυπριακής Δημοκρατίας με την πράξη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Οδηγία 2019/1937/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 
23ης Οκτωβρίου 2019, σχετικά με την προστασία προσώπων που αναφέρουν παραβιάσεις του δικαίου της 
Ένωσης».  

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου προβλέπονται κυρίως τα ακόλουθα: 

1. Καθορισμός του πεδίου εφαρμογής του νομοσχεδίου βάσει του οποίου οι προτεινόμενες ρυθμίσεις θα 
εφαρμόζονται στον δημόσιο τομέα, περιλαμβανομένων των αρχών τοπικής αυτοδιοίκησης με πέραν των 
δέκα χιλιάδων κατοίκων ή πέραν των πενήντα εργαζομένων, καθώς και στον ιδιωτικό τομέα σε 
επιχειρήσεις με πέραν των πενήντα εργαζομένων.  

2. Θέσπιση πλαισίου προστασίας των πληροφοριοδοτών οι οποίοι προβαίνουν σε γνωστοποιήσεις που 
αφορούν παραβάσεις συγκεκριμένων νομοθετικών πράξεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης που καθορίζονται 
στο παράρτημα του νομοσχεδίου. 

3. Καθορισμός των προσώπων που δικαιούνται προστασία δυνάμει των προτεινόμενων ρυθμίσεων. 

4. Καθορισμός διαδικασιών υποβολής αναφοράς μέσω εσωτερικών ή εξωτερικών διαύλων αναφοράς. 

5. Ορισμός ως εξωτερικού διαύλου του Εθνικού Συντονιστικού Φορέα για την Καταπολέμηση της Απάτης 
κατά των Οικονομικών Συμφερόντων της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

6. Καθορισμός μέτρων προστασίας των πληροφοριοδοτών, περιλαμβανομένων μέτρων στήριξης, 
απαγόρευσης αντιποίνων και μέτρων προστασίας έναντι αντιποίνων, καθώς και μέτρων προστασίας της 
ταυτότητας των αναφερομένων. 
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 Σημειώνεται ότι η επιτροπή μελέτησε τα υπό συζήτηση σχέδια νόμου κατά προτεραιότητα, σύμφωνα με 
τις πρόνοιες του Κανονισμού 40Α του Κανονισμού της Βουλής, λόγω της φύσης και της σημασίας αυτών, αφού, 
όπως επισημάνθηκε γραπτώς στην επιτροπή από την Υπουργό Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, αφενός η 
θέσπιση νομοθετικού πλαισίου για την προστασία προσώπων που αναφέρουν παραβάσεις συγκαταλέγεται στα 
θέματα που αφορούν στην υλοποίηση του Σχεδίου Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας Κύπρου και η εκταμίευση 
κονδυλίου από το Ευρωπαϊκό Ταμείο Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας προϋποθέτει την ψήφισή του μέχρι το τέλος 
Ιανουαρίου 2022 και αφετέρου η χρονική δέσμευση για την υιοθέτηση των διατάξεων της Οδηγίας 2016/800 από 
τα κράτη μέλη ήταν η 17η Δεκεμβρίου 2021.    

 Σημειώνεται επίσης ότι τα σχέδια νόμου εξετάστηκαν από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών κατά 
την παρελθούσα Βουλευτική Περίοδο.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κατά την παρούσα Βουλευτική 
Περίοδο, αξιοποιώντας την ενδελεχή εξέταση των σχεδίων νόμου από την αντίστοιχη επιτροπή κατά την 
παρελθούσα Βουλευτική Περίοδο και λαμβάνοντας υπόψη τη συνάφεια των προνοιών τους, έκρινε σκόπιμο να 
προχωρήσει με την εξέταση ενοποιημένου κειμένου αυτών.  Ως εκ τούτου, το Υπουργείο Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως, σε συνεργασία με τη Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, λαμβάνοντας υπόψη τις απόψεις 
και τις εισηγήσεις οι οποίες υποβλήθηκαν από μέλη της τότε επιτροπής και τους εμπλεκόμενους φορείς που 
παρευρέθηκαν στις συνεδρίες της, συνέταξε και υπέβαλε στην επιτροπή ενοποιημένο κείμενο των σχεδίων 
νόμου. 

 Στο ενοποιημένο κείμενο των σχεδίων νόμου προβλέπονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 
1. Παροχή προστασίας σε πρόσωπα που υποβάλλουν αναφορά σε σχέση με: 

α. συγκεκριμένες παραβάσεις του δικαίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης, οι οποίες καθορίζονται ρητά,  

β. πράξεις ή παραλείψεις που σχετίζονται με διάπραξη ή πιθανή διάπραξη ποινικού αδικήματος ή με 
μη συμμόρφωση προσώπου προς νόμιμη υποχρέωσή του, 

γ. παραβάσεις που θέτουν ή πιθανόν να θέσουν σε κίνδυνο την ασφάλεια ή την υγεία οποιουδήποτε 
προσώπου, 

δ. παραβάσεις που προκαλούν ή πιθανόν να προκαλέσουν ζημιά στο περιβάλλον. 

2. Καθορισμός των προσώπων που δικαιούνται προστασία στα οποία περιλαμβάνονται τα ακόλουθα 
πρόσωπα: 

 α. Πρόσωπα που αναφέρουν παραβάσεις του δικαίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης: 

i. τα οποία εργάζονται στον ιδιωτικό ή στον δημόσιο τομέα και κατέχουν πληροφορίες σχετικά 
με παραβάσεις του δικαίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε εργασιακό πλαίσιο, 

ii. τα οποία αναφέρουν ή αποκαλύπτουν δημόσια πληροφορίες σχετικά με παραβάσεις που 
έχουν περιέλθει στην κατοχή τους στο πλαίσιο εργασιακής σχέσης η οποία έχει λήξει, 

iii. των οποίων η εργασιακή σχέση δεν έχει ακόμα αρχίσει, σε περίπτωση που πληροφορίες 
σχετικά με παραβάσεις του δικαίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης έχουν περιέλθει στην κατοχή 
της κατά τη διάρκεια της διαδικασίας πρόσληψης ή σε άλλο στάδιο διαπραγμάτευσης πριν 
από τη σύναψη σύμβασης ή την έναρξη της εργοδότησης. 

β. Πρόσωπα που αναφέρουν παραβάσεις του εθνικού δικαίου: 

i. τα οποία έχουν την ιδιότητα του «εργοδοτουμένου» ή του «αυτοτελώς εργαζομένου», όπως 
οι όροι αυτοί ορίζονται στον προτεινόμενο νόμο,  

ii. τα οποία αναφέρουν ή αποκαλύπτουν δημόσια πληροφορίες σχετικά με παραβάσεις που 
έχουν αποκτηθεί στο πλαίσιο εργασιακής σχέσης η οποία έχει λήξει, 

iii. των οποίων η εργασιακή σχέση δεν έχει ακόμα αρχίσει, σε περίπτωση που πληροφορίες 
σχετικά με παραβάσεις έχουν περιέλθει στην κατοχή τους κατά τη διάρκεια της διαδικασίας 
πρόσληψης ή σε άλλο στάδιο διαπραγμάτευσης πριν από τη σύναψη σύμβασης ή την 
έναρξη της εργοδότησης. 

 γ. Τρίτα πρόσωπα που συνδέονται με τα ως άνω αναφερόμενα πρόσωπα και ενδεχομένως να 
υποστούν αντίποινα σε εργασιακό πλαίσιο. 

 δ. Νομικά πρόσωπα τα οποία ανήκουν στα ως άνω αναφερόμενα πρόσωπα ή για τα οποία εργάζονται 
ή συνδέονται με εργασιακή σχέση τα ως άνω αναφερόμενα πρόσωπα. 

3. Καθορισμός προϋποθέσεων για την προστασία των προσώπων που προβαίνουν σε αναφορά. 



979 

4. Επιβολή υποχρέωσης στα νομικά πρόσωπα ιδιωτικού και δημόσιου τομέα να καθορίσουν διαύλους και 
διαδικασίες για εσωτερική αναφορά παραβάσεων. 

5. Θέσπιση διαδικασιών για υποβολή αναφοράς μέσω εσωτερικών διαύλων αναφοράς.  

6. Επιβολή υποχρέωσης στις αρμόδιες αρχές να καθορίσουν ανεξάρτητους και αυτόνομους εξωτερικούς 
διαύλους για την παραλαβή και τη διαχείριση πληροφοριών σχετικά με παραβάσεις, καθώς και 
υποχρέωσης να διαχειρίζονται και να εξετάζουν τέτοιες πληροφορίες. 

7. Παροχή προστασίας σε πρόσωπο το οποίο προβαίνει σε δημόσια αποκάλυψη παραβάσεων υπό 
συγκεκριμένες προϋποθέσεις. 

8. Επιβολή υποχρέωσης εμπιστευτικότητας όσον αφορά την ταυτότητα του αναφέροντος, 
περιλαμβανομένης κάθε πληροφορίας από την οποία μπορεί να συναχθεί άμεσα ή έμμεσα η ταυτότητα 
του αναφέροντος. 

9. Θέσπιση μέτρων προστασίας του αναφέροντος από οποιαδήποτε αντίποινα εναντίον του, καθώς και 
μέτρων στήριξης αυτού. 

10. Καθορισμός των δικαστηρίων που θα είναι αρμόδια για την εκδίκαση των εργατικών διαφορών και λοιπών 
διαφορών ιδιωτικού δικαίου που δυνατόν να αναφύονται εξ αφορμής της εφαρμογής των προνοιών του 
προτεινόμενου νόμου. 

11. Καθορισμός των κυρώσεων και αποζημιώσεων που δυνατόν να επιβληθούν από το αρμόδιο δικαστήριο. 

12. Θέσπιση των ποινικών αδικημάτων της παρεμπόδισης υποβολής αναφοράς, της διενέργειας αντιποίνων 
σε βάρος αναφέροντος, της κίνησης καταχρηστικών διαδικασιών κατά αναφέροντος, της παράβασης της 
υποχρέωσης τήρησης του εμπιστευτικού χαρακτήρα της ταυτότητας του αναφέροντος και της υποβολής 
ψευδών αναφορών ή ψευδών δημόσιων αποκαλύψεων. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης που διεξήχθη επί των προνοιών του ενοποιημένου κειμένου των σχεδίων 
νόμου την επιτροπή απασχόλησαν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Η ευρύτητα του ορισμού του όρου «αρμόδια αρχή». 

Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με την προτεινόμενη ρύθμιση, οι αρμόδιες αρχές υπέχουν υποχρέωση να 
καθορίσουν ανεξάρτητους και αυτόνομους εξωτερικούς διαύλους για την παραλαβή και διαχείριση 
πληροφοριών σχετικά με παραβάσεις, ενώ στις εν λόγω αρχές παρέχονται εξουσίες και αρμοδιότητες για 
τη διερεύνηση και διαχείριση αναφορών που υποβάλλονται μέσω των εξωτερικών διαύλων. Ως «αρμόδια 
αρχή» ορίζεται κάθε υπηρεσία, αρχή, οργανισμός, υπουργός, υφυπουργός, τμήμα, συμβούλιο και έφορος 
που, βάσει του ενωσιακού ή εθνικού δικαίου, παραλαμβάνει αναφορές στο πλαίσιο των αρμοδιοτήτων του 
ή έχει υπό την ευθύνη του την εποπτεία ή/και διερεύνηση πράξεων οι οποίες εμπίπτουν στο πεδίο 
εφαρμογής του προτεινόμενου νόμου, καθώς και οποιαδήποτε άλλη αρχή, υπηρεσία ή οργανισμός 
ορίζεται με διάταγμα του Υπουργικού Συμβουλίου. 

 Ειδικότερα, μέλη της επιτροπής εξέφρασαν προβληματισμό όσον αφορά την ορθή και πλήρη 
πληροφόρηση των πολιτών, αφού η ασάφεια του εν λόγω ορισμού δυνατόν να αποτελέσει πρόσκομμα 
στην υποβολή αναφορών από πολίτες. 

Αναφορικά με το ζήτημα αυτό, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως 
επισήμαναν στην επιτροπή ότι το πεδίο εφαρμογής της υπό εναρμόνιση Οδηγίας είναι τόσο ευρύ, ώστε 
να μην καθίσταται δυνατό να καθοριστεί μόνο μία αρχή ως αρμόδια για τη διαχείριση των αναφορών.   

2. Η εξαίρεση από την υποχρέωση καθιέρωσης εσωτερικών διαύλων αναφοράς των αρχών τοπικής 
αυτοδιοίκησης οι οποίες έχουν λιγότερους από δέκα χιλιάδες κατοίκους ή λιγότερους από πενήντα 
εργαζομένους. 

Συναφώς, μέλη της επιτροπής εισηγήθηκαν είτε να απαλειφθεί η εν λόγω εξαίρεση, ώστε η ως άνω 
αναφερόμενη υποχρέωση να επιβάλλεται σε όλες τις αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης, είτε να περιοριστεί, 
μειώνοντας τον αριθμό των κατοίκων σε πέντε χιλιάδες και τον αριθμό των εργαζομένων σε είκοσι πέντε, 
ώστε η σχετική υποχρέωση να επιβάλλεται σε μεγαλύτερο αριθμό αρχών τοπικής αυτοδιοίκησης. 

3. Η παροχή δυνατότητας σε νομικά πρόσωπα ιδιωτικού τομέα με 50 έως 249 εργαζομένους να έχουν 
κοινούς εσωτερικούς διαύλους για την παραλαβή και διερεύνηση αναφορών. 

Ειδικότερα την επιτροπή απασχόλησε η πρακτική εφαρμογή της ρύθμισης αυτής, αφού, όπως 
αναφέρθηκε ενδεικτικά, πιθανόν η αναφορά να περιλαμβάνει εμπιστευτικές πληροφορίες. 

4. Η εξαίρεση των νομικών προσώπων του ιδιωτικού τομέα που έχουν λιγότερους των πενήντα εργαζομένων 
από την υποχρέωση καθιέρωσης εσωτερικών διαύλων αναφοράς. 

Σύμφωνα με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις, νομικά πρόσωπα του ιδιωτικού τομέα με λιγότερους από 
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πενήντα εργαζομένους δεν υποχρεούνται να καθιερώσουν διαύλους αναφοράς, αλλά ενθαρρύνονται να 
ορίζουν κατάλληλα πρόσωπα ή υπηρεσίες, σύμφωνα με τις δυνατότητες και τη διάρθρωσή τους, να 
παραλαμβάνουν και να παρακολουθούν αναφορές. 

Όπως επισημάνθηκε από μέλη της επιτροπής, τέτοιου είδους νομικά πρόσωπα αποτελούν τη συντριπτική 
πλειοψηφία των ιδιωτικών επιχειρήσεων και, κατ’ επέκταση, βασικές πρόνοιες του προτεινόμενου νόμου 
δε θα τύχουν εφαρμογής στο μεγαλύτερο μέρος του ιδιωτικού τομέα. 

Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως τόνισαν ότι, σύμφωνα με τις πρόνοιες 
του προτεινόμενου νόμου, οι εργαζόμενοι στα εν λόγω νομικά πρόσωπα του ιδιωτικού τομέα θα έχουν τη 
δυνατότητα να υποβάλουν αναφορά σε εξωτερικό δίαυλο που θα καθοριστεί από τις αρμόδιες αρχές και 
να τύχουν της προβλεπόμενης στον προτεινόμενο νόμο προστασίας. 

5. Το ύψος των προβλεπόμενων ποινών που δύναται να επιβληθούν από το δικαστήριο για το ποινικό 
αδίκημα της υποβολής ψευδούς αναφοράς ή ψευδούς δημόσιας αποκάλυψης. 

Σύμφωνα με τη σχετική πρόνοια, πρόσωπο που αποδεικνύεται ότι προέβη εν γνώσει του σε ψευδείς 
αναφορές ή ψευδείς δημόσιες αποκαλύψεις είναι ένοχο ποινικού αδικήματος και, σε περίπτωση καταδίκης 
του, υπόκειται σε ποινή φυλάκισης που δεν υπερβαίνει το ένα έτος ή σε χρηματική ποινή που δεν 
υπερβαίνει τις δέκα χιλιάδες ευρώ ή και στις δύο αυτές ποινές. 

 Ειδικότερα, μέλη της επιτροπής εξέφρασαν προβληματισμό για τις προτεινόμενες ποινές χαρακτηρίζοντάς 
τις ως ιδιαίτερα χαμηλές και εισηγήθηκαν όπως η μέγιστη ποινή φυλάκισης αυξηθεί στα τρία έτη και η 
μέγιστη χρηματική ποινή στις τριάντα χιλιάδες ευρώ. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, σε συνεργασία με τη Νομική 
Υπηρεσία της Δημοκρατίας, προέβη σε αναθεώρηση του ενοποιημένου κειμένου των σχεδίων νόμου, 
επιφέροντας στις πρόνοιες αυτού τροποποιήσεις στη βάση των εισηγήσεων των μελών της επιτροπής, καθώς 
και τροποποιήσεις που κρίθηκαν αναγκαίες για σκοπούς πληρέστερης εναρμόνισης με την Οδηγία.  Ειδικότερα, 
στο αναθεωρημένο κείμενο που υποβλήθηκε στην επιτροπή επήλθαν τροποποιήσεις που αφορούν μεταξύ 
άλλων τα ακόλουθα: 

1. Εισαγωγή ερμηνείας για τους όρους «αυτοτελώς εργαζόμενος», «δεδομένα προσωπικού χαρακτήρα» και 
«δημόσιος υπάλληλος», ώστε να διευκρινιστεί η έννοια των όρων αυτών. 

2. Προσθήκη προνοιών που αφορούν στην επεξεργασία δεδομένων προσωπικού χαρακτήρα.  

3. Διευκρίνηση ότι, σε περίπτωση που ο αναφέρων υποβάλει αναφορά μέσω εξωτερικού διαύλου ενόσω 
εκκρεμεί διαδικασία εξέτασης αναφοράς επί του ίδιου θέματος η οποία υποβλήθηκε μέσω εσωτερικού 
διαύλου, η διαδικασία ενώπιον του εσωτερικού διαύλου θα διακόπτεται. 

4. Διαφοροποίηση της πρόνοιας σύμφωνα με την οποία οι αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης με λιγότερους από 
δέκα χιλιάδες κατοίκους ή λιγότερους από πενήντα εργαζομένους εξαιρούνται από την υποχρέωση 
καθιέρωσης εσωτερικών διαύλων αναφοράς, ώστε η εν λόγω εξαίρεση να εφαρμόζεται σε αρχές τοπικής 
αυτοδιοίκησης με λιγότερους από πέντε χιλιάδες κατοίκους ή λιγότερους από είκοσι πέντε εργαζομένους. 

5. Αύξηση των ποινών που δύναται να επιβάλει το δικαστήριο για τα ποινικά αδικήματα της παρεμπόδισης 
υποβολής αναφοράς, της διενέργειας αντιποίνων σε βάρος αναφέροντος, της κίνησης καταχρηστικών 
διαδικασιών κατά αναφέροντος, της παράβασης της υποχρέωσης τήρησης του εμπιστευτικού χαρακτήρα 
της ταυτότητας του αναφέροντος και της υποβολής ψευδών αναφορών ή ψευδών δημόσιων 
αποκαλύψεων από ένα έτος φυλάκισης και δέκα χιλιάδες ευρώ χρηματική ποινή σε τρία έτη φυλάκισης 
και τριάντα χιλιάδες ευρώ χρηματική ποινή. 

 Επιπροσθέτως, η επιτροπή επέφερε στο αναθεωρημένο ενοποιημένο κείμενο των σχεδίων νόμου 
εκτεταμένες τροποποιήσεις, με σκοπό τη διασαφήνιση των προνοιών του, καθώς και τη βελτίωσή του από 
νομοτεχνικής απόψεως. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε 
να τοποθετηθεί επί των προνοιών του ως άνω ενοποιημένου κειμένου των σχεδίων νόμου κατά τη συζήτησή του 
στην ολομέλεια του σώματος. 

 Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση ψήφισης του ενοποιημένου κειμένου των σχεδίων νόμου του 
επισυνημμένου παραρτήματος, θα τιτλοφορείται ως «Ο περί της Προστασίας Προσώπων που Αναφέρουν 
Παραβάσεις του Ενωσιακού και Εθνικού Δικαίου Νόμος του 2022». 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Αποκάλυψης Πληροφοριών προς Όφελος του Δημοσίου Συμφέροντος Νόμος του 2016. 

2. Ο περί Αναφοράς Πράξεων Διαφθοράς (Συμπληρωματικά Μέτρα Προστασίας και Επιείκειας) Νόμος 
του 2017. 
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3. Ο περί της Καθίδρυσης Αποτελεσματικού Πλαισίου Παροχής Ειδικής Έννομης Προστασίας στους 
Πληροφοριοδότες Δημοσίου Συμφέροντος (Όροι και Προϋποθέσεις) και περί Συναφών Θεμάτων Νόμος 
του 2021. 

4. Ο περί της Προστασίας των Προσώπων που αναφέρουν Παραβιάσεις του Δικαίου της Ένωσης Νόμος 
του 2021. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Υπάρχουν ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής;  Και παρακαλώ να καταρτιστεί λίστα, αν και εφόσον 
υπάρχουν αρκετοί που θέλουν να μιλήσουν, για να την τηρήσουμε. 

 Παρακαλώ.  Δεν υπάρχουν.  Θα προχωρήσω στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Κυρία Χαραλαμπίδου, βλέπω… 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Εξεχάστηκεν…  Άφησα τον πρόεδρο της επιτροπής Νομικών πρώτα. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Εν εξεχάστηκα!  Έχω ήδη ενημερώσει ότι θα είμαι ομιλητής, ο τελευταίος ομιλητής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχετε δίκαιο.  Το ξέχασα.   

 Οπόταν, θέλετε να ξεκινήσετε; 

 Α, τώρα βλέπω και άλλα χέρια.  Ωραία!  Θα πάμε με τη σειρά κομμάτων.   

 Κυρία Ατταλίδου, να ξεκινήσουμε από εσάς;  Βλέπω τον κ. Ευσταθίου, την κ. Χαραλαμπίδου, τον κ. 
Τορναρίτη, την κ. Ερωτοκρίτου. 

 Κυρία Ατταλίδου, έχετε τον λόγο. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΑΤΤΑΛΙΔΟΥ: 

 Ενόμιζα ότι θα μιλήσει πρώτα η κ. Χαραλαμπίδου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ξεκινάμε κατά σειρά κομμάτων.  Έχετε τον λόγο. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΑΤΤΑΛΙΔΟΥ: 

 Εντάξει. 

 Η ψήφιση της νομοθεσίας για την προστασία των μαρτύρων δημοσίου συμφέροντος έρχεται σε μια 
περίοδο που η χώρα μας, αλλά και η κοινωνία ολόκληρη την έχουν μεγαλύτερη ανάγκη από ποτέ.   

 Να πω και να υπενθυμίσω ότι το Κίνημα Οικολόγων είχε υποβάλει πρόταση το 2016 για την προστασία 
των μαρτύρων.  Ήρθε η Οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης και ακολούθησε η πρόταση νόμου της κ. Ειρήνης 
Χαραλαμπίδου, την οποία πραγματικά θα ήθελα να συγχαρώ θερμά για όλη τη δουλειά που έχει κάνει, για να 
περάσει αυτή η νομοθεσία, η οποία θεωρώ ότι είναι πάρα πάρα πολύ σημαντική, γιατί οι πολίτες της Κύπρου 
στη συντριπτική τους πλειοψηφία πιστεύουν ότι η χώρα μας είναι διεφθαρμένη.  Επιβεβαιώνεται από τις εκθέσεις 
του Transparency International, αλλά και από το Ευρωβαρόμετρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Και αυτή η 
επιβεβαίωση φυσικά δεν έρχεται χωρίς κόστος και επιπτώσεις.  Η κοινωνία είναι τόσο δύσπιστη για τη λειτουργία 
του δημόσιου φορέα και των θεσμών που παράγουν πολιτική και φοβάται να καταγγείλει τη διαφθορά.  Το 76% 
των πολιτών της Κύπρου φοβούνται ότι, αν καταγγείλουν τη διαφθορά, θα έχουν επιπτώσεις.  Είμαστε η πρώτη 
χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση που φοβούνται οι πολίτες.   

 Έχουμε ανάγκη να δημιουργήσουμε και συνεχώς να ενδυναμώνουμε τον μηχανισμό προστασίας 
οποιουδήποτε πολίτη καταγγέλλει τη διαφθορά.  Πέραν τούτου όμως, πρέπει να αποδείξουμε στους πολίτες ότι 
το κράτος κρατά ίσες αποστάσεις σε ζητήματα διαφάνειας.  Δεν κάνει πλάτες σε αξιωματούχους, όσο ψηλά και 
αν βρίσκονται, και αποδίδει δικαιοσύνη, ανεξάρτητα από το ποιος επηρεάζεται. 

 Θα στηρίξουμε με ικανοποίηση το νομοσχέδιο όπως αυτό διαμορφώνεται.  Και πάλι να δώσω 
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συγχαρητήρια στην κ. Χαραλαμπίδου, γιατί επέκτεινε μία Οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης που αφορούσε στο 
Κοινοτικό Δίκαιο και στο εθνικό δίκαιο και να πω ότι τώρα μπαίνομε στη λίστα των λίγων κρατών που θα έχουν 
περάσει την Οδηγία σε εθνική νομοθεσία, όμως η ψήφιση του νομοσχεδίου δεν είναι αρκετή.  Γνωρίζουμε όλοι 
πως πολλές νομοθεσίες μένουν ανεφάρμοστες στην Κύπρο.  Η επιτυχία του νομοσχεδίου θα φανεί από τον 
αριθμό των περιπτώσεων διαφθοράς που θα καταγγελθούν και την αποτελεσματική προστασία που θα 
παρασχεθεί στους μάρτυρες δημοσίου συμφέροντος.  Εάν δεν ακούσουμε τίποτε στο επόμενο διάστημα, 
σημαίνει πως η διαφθορά βασιλεύει και πως η ατιμωρησία θα συνεχίσει να δρα αποθαρρυντικά προς τα άτομα 
που έχουν σκοπό να αποκαλύψουν αδικήματα διαφθοράς.  Γι’ αυτό και απαιτείται ανεξάρτητη αρχή για πάταξη 
της διαφθοράς με ουσιαστικές ανακριτικές εξουσίες, που θα ασχολείται με την καταστολή και την προσαγωγή 
των υπόπτων ενώπιον δικαστηρίων.  Τότε και μόνο τότε θα νιώσουν οι πιθανοί μάρτυρες δημοσίου συμφέροντος 
ότι η πολιτεία πραγματικά ευνοεί και επιδιώκει την αποκάλυψη πληροφοριών και πάταξη της διαφθοράς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κυρία Ατταλίδου. 

 Τον λόγο έχει ο κ. Ευσταθίου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 

 Έχει την τιμητική της σήμερα η κ. Χαραλαμπίδου.  Θα ήθελα να τη συγχαρώ και εγώ με τη σειρά μου για 
το πείσμα της και την επιμονή της στην προώθηση αυτής της νομοθεσίας, η οποία πραγματικά έλειπε από αυτό 
το νομικό οπλοστάσιο το οποίο έχει στη διάθεσή της η κυβέρνηση, το κράτος, στην καταπολέμηση της 
διαφθοράς. 

 Τα συγχαρητήριά μου βεβαίως επεκτείνονται και σε όλους όσους συνέτειναν στην ολοκλήρωση της 
μακράς αυτής διαδικασίας και στο να κατανοήσουμε τη διαφορά όλοι μεταξύ μάρτυρα και πληροφοριοδότη.  Μετά 
από πάρα πολλές προσπάθειες έγινε κατορθωτό και αυτό στην Κύπρο.   

 Το νομικό οπλοστάσιο υπάρχει -είναι εδώ παρούσα και η Υπουργός Δικαιοσύνης- υπάρχει το νομικό 
οπλοστάσιο.  Το ζήτημα είναι να εφαρμοστούν οι νόμοι οι οποίοι ψηφίζονται με πολύ κόπο και πολλή επιμονή.  
Το πρόσφατο παράδειγμα δυστυχώς της εγκληματικής ενέργειας στη Λάρνακα με τη δολοφονία συγκεκριμένου 
προσώπου, το οποίο σχετίζεται με μαρτυρία ενώπιον δικαστηρίου, δείχνει ότι έχουμε πάρα πολύ δρόμο μπροστά 
μας στο να εφαρμόσουμε αυτού του είδους ευαίσθητες νομοθεσίες οι οποίες ψηφίζονται.  Στο χέρι μας είναι, όλη 
η Βουλή, όλο το οπλοστάσιο είναι στη διάθεσή σας, το νομικό οπλοστάσιο, προκειμένου να εφαρμόσουμε τον 
νόμο σε ένα κράτος δικαίου. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ και εγώ, κύριε Ευσταθίου. 

 Τον λόγο έχει η κ. Ερωτοκρίτου εκ μέρους του Δημοκρατικού Κόμματος. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, και εγώ με τη σειρά μου θα πω ότι σήμερα έχει την τιμητική της η κ. Χαραλαμπίδου, την 
οποία συγχαίρουμε για την επιμονή της, αλλά και την πίστη της, όταν ξεκινούσε την προσπάθεια για την εισαγωγή 
αυτής της νομοθεσίας στην Κύπρο, ότι θα τα καταφέρναμε μία μέρα όντως να έχουμε και εθνική νομοθεσία που 
να καλύπτει αυτό το θέμα.  Και εμείς τη συγχαίρουμε και την ευχαριστούμε για την πρωτοβουλία και την επιμονή 
της.   

 Κυρία Πρόεδρε, θα είμαι σύντομη όμως και θα συνεχίσω απ’ εκεί που έμεινε ο ευπαίδευτος συνάδελφος 
ο κ. Ευσταθίου, γιατί, ενώ πράγματι πρόκειται για μία πολύ σημαντική νομοθεσία, παρά ταύτα δε θα κουραστούμε 
να λέμε ότι στην Κύπρο δεν έχουμε πρόβλημα απουσίας νομοθεσιών, χωρίς αυτό να σημαίνει ότι δεν πρέπει να 
εμπλουτίζουμε και να εκσυγχρονίζουμε συνέχεια τη νομοθεσία μας.  Το μεγάλο το πρόβλημα είναι στην 
εφαρμογή των νόμων.  Και, παρά το γεγονός ότι αυτό είναι ένα σύγχρονο ριζοσπαστικό νομοσχέδιο, εάν δεν 
εφαρμοστεί, όπως προνοείται και όπως η φιλοσοφία του επιτάσσει, τότε θα έχουμε κάνει έναν πολύ ωραίο νόμο 
για τον οποίο θα μπορούμε να αγορεύουμε στην ολομέλεια, θα μπορούμε να παινευόμαστε γι’ αυτόν στο 
εξωτερικό, αλλά επί της ουσίας δε θα έχει παράξει τίποτα.  Γι’ αυτό πρέπει να γνωρίζει ο κόσμος, πρέπει να 
γνωρίζει η κοινωνία, πρέπει οι ίδιοι οι κυβερνώντες -και απευθύνομαι και στην Υπουργό Δικαιοσύνης, με την 
οποία συνεργαστήκαμε και εμείς ως Δημοκρατικό Κόμμα και συμβάλαμε, για να έχουμε αυτό το νομοσχέδιο 
σήμερα ενώπιόν μας- ότι πρέπει να ενημερωθούν όλοι οι φορείς δημοσίου και ιδιωτικού δικαίου για τις 
υποχρεώσεις που έχουν κάτω από αυτό το νομοσχέδιο, για τις διαδικασίες που πρέπει να βάλουν σε ισχύ, για 
τα άτομα τα οποία πρέπει να διορίσουν και για την ενημέρωση που πρέπει να κάνουν σε όλους τους 
εργαζομένους, στον δημόσιο και στον ιδιωτικό τομέα, για τη δυνατότητα που έχουν πληροφοριοδότες να 
παραδώσουν την πληροφορία τους με μία διαδικασία που να είναι σίγουροι για τη δική τους την ασφάλεια, να 
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είναι σίγουροι ότι δε θα προκύψουν αντίποινα λόγω αυτής της θαρραλέας τους πράξης να καταγγείλουν πράξη 
διαφθοράς.  Και επιτέλους να δούμε αδικήματα που αφορούν τη διαφθορά να καταλήγουν στη δικαιοσύνη, να 
βλέπουν την πόρτα της δικαιοσύνης και να βλέπει η κοινωνία ότι πράγματι δε λέμε μόνο ότι δεν ανεχόμαστε τη 
διαφθορά, πράττουμε αναλόγως και το σύστημα τιμωρεί οποιονδήποτε περνά από το μυαλό του να συμμετάσχει 
σε αυτές τις διαδικασίες.   

 Άρα, κυρία Πρόεδρε, με πολλή ικανοποίηση θα στηρίξουμε αυτό το νομοσχέδιο, αλλά ξανά, εάν δεν μπει 
σε εφαρμογή όλος αυτός ο μηχανισμός ο οποίος προβλέπεται στο νομοσχέδιο και γίνει ενημέρωση όλων των 
συντελεστών για τις δυνατότητες, τις υποχρεώσεις και τα δικαιώματα που έχουν και που προκύπτουν απ’ αυτό 
το νομοσχέδιο, θα έχουμε μείνει μόνο σε μία απλή έκφραση ρητορικά της ικανοποίησής μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κυρία Ερωτοκρίτου.   

 Τον λόγο έχει η κ. Χαραλαμπίδου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θέλετε και εσείς;   

 Περιμένετε, κυρία Χαραλαμπίδου.   

 Να προηγηθείτε, κύριε Χρίστου, για να αφήσουμε την κ. Χαραλαμπίδου…  Ανάλογα, είπαμε, με τη σειρά 
των κομμάτων, γι’ αυτό. 

 Κύριε Χρίστου, έχετε τον λόγο. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Θέλουμε με τη σειρά μας και εμείς να δηλώσουμε ότι θα στηρίξουμε και τα νομοσχέδια και τις προτάσεις 
νόμου, αποδεικνύοντας στην πράξη δύο πράγματα: Πρώτον, όταν κάτι είναι σωστό προς την κοινωνία, εμείς 
χωρίς κομματικές παρωπίδες το στηρίζουμε και, δεύτερον, γιατί το μεγάλο ζήτημα της διαφθοράς είναι θέμα που 
τον τόπο μας τον έχει πληγώσει πολύ βαθιά και ο κόσμος, η κοινωνία αναμένει από τους βουλευτές και την 
πολιτεία να πράξουν ό,τι χρειάζεται, για να οδηγηθούν αυτές οι υποθέσεις ενώπιον της δικαιοσύνης.   

 Θέλω να πιστεύω ότι και μετά τις σημερινές αποφάσεις οι θεσμοί απονομής της δικαιοσύνης θα πράξουν 
το έργο τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Χρίστου. 

 Κυρία Χαραλαμπίδου. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Καταρχάς, ευχαριστώ όλους για τα καλά σας λόγια.   

 Είμαι πολύ χαρούμενη, πάρα πολύ χαρούμενη.  Επιτέλους ψηφίζεται σήμερα ένα ισχυρό νομικό πλαίσιο, 
το οποίο σε πολλές χώρες της Ευρώπης θεωρείται και είναι η αιχμή του δόρατος για την πάταξη της διαφθοράς, 
μια ουσιώδης, καθοριστική μεταρρύθμιση προς την κατεύθυνση της ενίσχυσης της διαφάνειας με στόχο την 
υπεράσπιση του δημοσίου συμφέροντος.  Με το νομοθετικό αυτό πλαίσιο, το οποίο δημιουργείται από την 
ενοποίηση της ευρωπαϊκής Οδηγίας και της πρότασης νόμου που κατέθεσα το 2016 εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής μου ομάδας, θα προστατεύονται οι πολίτες οι οποίοι κατέχουν σημαντικές πληροφορίες για 
θέματα διαφθοράς και κακών πρακτικών που πλήττουν το δημόσιο. 

 Καταθέσαμε την πρόταση νόμου το 2016.  Πρέπει να διερωτηθούμε στο πλαίσιο αυτοκριτικής ως 
κοινοβούλιο γιατί μας πήρε έξι ολόκληρα χρόνια να την ψηφίσουμε σε νόμο και να εξοπλιστούμε ως κράτος με 
ένα τόσο ισχυρό όπλο για την πάταξη της διαφθοράς και μάλιστα σε μια χώρα που υπάρχει βαρύ ιστορικό με 
προσπάθειες πειθαρχικών διώξεων και στοχοποίησης αυτών που παρέχουν τις πληροφορίες, με αποτέλεσμα 
να κυριαρχεί ο φόβος ανάμεσα στους πολίτες για αντίποινα και συνέπειες.  Και είχαν δίκαιο να φοβούνται οι 
πολίτες.  Σε ένα μικρό κράτος όπου ο ένας γνωρίζει τον άλλο εύκολα επιβάλλεις τη σιωπή, ιδιαίτερα όταν 
κλονίζεται και η εμπιστοσύνη σε θεσμούς.  Ακόμα και τώρα, με την ψήφιση του νόμου, θα πάρει αρκετό χρόνο, 
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για να ξεθαρρέψουν και να κατανοήσουν οι πολίτες ότι δεν υπάρχουν περιθώρια εκφοβισμού, αντιποίνων ή 
άλλων απειλών ούτε στον δημόσιο ούτε στον ιδιωτικό τομέα. 

 Σήμερα λοιπόν θεσπίζεται νομοθετικό πλαίσιο που προνοεί για την προστασία πολιτών οι οποίοι κατέχουν 
πληροφορίες κακών πρακτικών ή διαφθοράς στον χώρο εργασίας τους στον δημόσιο ή στον ιδιωτικό τομέα και 
αποφεύγουν να δώσουν τις πληροφορίες αυτές σε θεσμικά όργανα για δικούς τους λόγους, ίσως φοβούμενοι 
περαιτέρω δυσμενείς συνέπειες ή λόγω έλλειψης εμπιστοσύνης.  Η ψήφιση του νομικού αυτού πλαισίου θα 
ενθαρρύνει τους πολίτες να αντιδρούν σε φαινόμενα διαφθοράς που παρατηρούν ή υποψιάζονται και να τα 
καταγγέλλουν.  Με τον τρόπο αυτό θα αποκτήσει η πολιτεία πρόσβαση σε πληροφόρηση που δε θα μπορούσε 
αλλιώς να έχει για την καταπολέμηση της διαφθοράς και την προαγωγή της διαφάνειας και θα δημιουργηθεί μια 
υποδομή που θα προωθεί μια εργασιακή κουλτούρα η οποία σκοπό θα έχει την αποτροπή φαινομένων 
διαφθοράς. 

 Στην προσπάθειά μας να ενθαρρύνουμε τους πολίτες να δίνουν πληροφορίες περιλάβαμε στην πρόταση 
νόμου -και υιοθετήθηκε πλήρως στο υφιστάμενο νομοσχέδιο- ιδιαίτερα αυστηρά μέτρα προστασίας, μέτρα που 
απαγορεύουν την απόλυση, τον υποβιβασμό ή τη στέρηση της προαγωγής, την αρνητική αξιολόγηση, τη 
δυσμενή μεταχείριση ή διάκριση, τον εκφοβισμό ή την περιθωριοποίηση, την καταχώρηση σε μαύρη λίστα, γιατί 
γίνονται και αυτά, τη μη ανανέωση σύμβασης και άλλα συναφή μέτρα.  Κάνουμε ένα βήμα μπροστά.   

 Σήμερα το κοινοβούλιο αποδεικνύει με την ψήφιση του συγκεκριμένου νομικού πλαισίου τη βούλησή του.  
Τα λόγια μετουσιώνονται σε πράξη.  Θα παρακολουθούμε την εφαρμογή του νομοσχεδίου και οι πολίτες θα 
πρέπει να ενημερωθούν για τις πρόνοιες και τον τρόπο εφαρμογής του και αυτό μπορούμε να το πράξουμε και 
ως κοινοβούλιο, αλλά και σε συνεργασία με το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξης.  Η πάταξη της 
διαφθοράς αφορά όλους.  Σε αρκετές περιπτώσεις μεγάλα σκάνδαλα αποκαλύφθηκαν από μια μικρή 
πληροφορία.   

 Θα μου επιτρέψετε να κάνω ιδιαίτερη αναφορά στην άψογη συνεργασία που είχα με την Υπουργό 
Δικαιοσύνης, την κ. Δράκου, και χαίρομαι ειλικρινά που είναι σήμερα παρούσα.  Χάρη στις δικές της προσπάθειες 
ενοποιήθηκε η Οδηγία με την πρόταση νόμου.  Δε θα παραλείψω να πω ότι η υπουργός θα μπορούσε να 
προφασιστεί πίεση χρόνου και να προωθήσει για ψήφιση μόνο την Οδηγία, δεδομένων και των χρονικών 
περιθωρίων που υπήρχαν, η οποία θα κάλυπτε κυρίως θέματα ενωσιακού δικαίου.  Μπορεί η πολιτική ηθική να 
μην το επέτρεπε, αλλά και αυτό ήταν θέμα επιλογής και η κ. Δράκου έκανε τη σωστή επιλογή και την ευχαριστώ 
γι’ αυτό.   

 Ενεργώντας η υπουργός εποικοδομητικά, ανάγκασε όλους, συμπεριλαμβανομένης και της Νομικής 
Υπηρεσίας, να εργαστούν πυρετωδώς, για να γίνει κατορθωτή η ενοποίηση της πρότασης νόμου και της 
ευρωπαϊκής Οδηγίας, με αποτέλεσμα να έχετε ενώπιόν σας σήμερα το συγκεκριμένο ισχυρό νομικό πλαίσιο.  

 Καταλυτική, πρέπει να πω, ήταν επίσης και η παρέμβαση του προέδρου της επιτροπής Νομικών, του κ. 
Τορναρίτη, που κινήθηκε ακριβώς προς την ίδια κατεύθυνση εποικοδομητικής συνεργασίας. 

 Έχω την εντύπωση, κύριοι, ότι στείλαμε μηνύματα άψογης συνεργασίας.   

 Ευχαριστώ όλους τους συναδέλφους της επιτροπής Νομικών οι οποίοι με υπομονή συμμετείχαν στις 
συνεδριάσεις και στήριξαν το όλο εγχείρημα και θα ήταν μεγάλη παράλειψη να μην αναφερθώ στις υπηρεσίες 
του κοινοβουλίου και ιδιαίτερα στη Νάτια Καραγιάννη που από το 2014 εργάστηκε μαζί μου και μοιράστηκε τους 
στόχους μου, όπως και την κ. Τασούλα Ιερωνυμίδου.   

 Σας ευχαριστώ και τις δύο πολύ. 

 Ειλικρινά, ελπίζω σε ομόφωνη ψήφιση του νομοσχεδίου, για να υπογραμμίσουμε τη βούλησή μας για 
πάταξη της διαφθοράς και να περάσουμε το μήνυμα ότι όλοι, πολιτικοί και πολίτες, πρέπει να εργαστούμε με 
στόχο την πάταξη της διαφθοράς και την καλλιέργεια κουλτούρας διαφάνειας.   

 Συνάδελφοι, σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κυρία Χαραλαμπίδου. 

 Τελευταίος ομιλητής ο κ. Τορναρίτης, ο πρόεδρος της επιτροπής Νομικών. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κυρία υπουργέ, 

 Κύριες και κύριοι βουλευτές, 

 Θα πω ότι πράγματι σήμερα είναι μια πολύ πολύ σημαντική μέρα για το κοινοβούλιό μας και είμαι σίγουρος 
ότι ο καθένας από εμάς πρέπει να αισθάνεται ιδιαίτερη υπερηφάνεια, γιατί ακριβώς σήμερα μεταφερόμαστε από 
τα μεγάλα λόγια στα έργα, σήμερα μεταφερόμαστε από τις διαχρονικές διακηρύξεις περί πάταξης της διαφθοράς 
στις πράξεις. 
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 Να μου επιτρέψετε πρώτα και πάνω απ’ όλα να ευχαριστήσω από καρδιάς τα μέλη της επιτροπής 
Νομικών που όλοι μαζί και ο καθένας ξεχωριστά, αναλαμβάνοντας τις ευθύνες τους, έφεραν σε πέρας αυτό το 
νομοθέτημα, το οποίο, ναι, εκκρεμούσε στην επιτροπή Νομικών από το 2016, ημερομηνία που κατατέθηκε στη 
Βουλή από την κ. Ειρήνη Χαραλαμπίδου, η οποία κατά τη συζήτηση του συγκεκριμένου νομοσχεδίου στην 
επιτροπή Νομικών της Βουλής και όχι μόνο αποτέλεσε το δωδέκατο μέλος της επιτροπής, γιατί ευρισκόταν εκεί 
και συνεισέφερε πάρα πολλά.  

 Όπως ακούστηκε, έχουμε μπροστά μας ένα ενοποιημένο νομοσχέδιο.  Όταν αναλάβαμε την επιτροπή 
Νομικών της Βουλής μετά τις βουλευτικές εκλογές, είχαμε πει ότι πρέπει να προωθηθούν τα θέματα που αφορούν 
στην πάταξη της διαφθοράς, στη μεταρρύθμιση της δικαιοσύνης, πρέπει να επαναφέρουμε, είχαμε πει, το κράτος 
δικαίου στις σωστές ράγες, στις σωστές βάσεις.  

 Πρέπει να σας πω, κύριες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η Υπουργός Δικαιοσύνης, η κ. Στέφη Δράκου, την 
οποία ευχαριστούμε που βρίσκεται και σήμερα μαζί μας, ήταν το πρόσωπο εκείνο που λειτούργησε άμεσα, 
ευέλικτα και καταλυτικά και έφερε το αποτέλεσμα που έχουμε σήμερα μπροστά μας. 

 Σας ευχαριστούμε, κυρία υπουργέ. 

 Το αποτέλεσμα που συζητούμε τούτη την ώρα είναι ένα μήνυμα που πρέπει να σταλεί σε όλους μας, ότι, 
όταν κατορθώσουμε να βάλουμε στην άκρη τα μικροκομματικά μας, τις μικροδιαφορές μας, τους λαϊκισμούς, την 
έπαρση ή άλλως πως, μπορούμε να φέρουμε αποτελέσματα.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πραγματικά, μέσα από τούτο το νομοσχέδιο, που αποτελεί, αν θέλετε, ένα κομμάτι του παζλ, του 
τρίπτυχου που έχει κατατεθεί ήδη στην επιτροπή Νομικών και στην επιτροπή Θεσμών…  Εγώ θα έλεγα του «τρία 
συν ένα» και θα εξηγήσω τι εννοώ.  Μπορούμε, εάν και εφόσον καταθέσουμε όλη μας τη μαγκιά, να τα ψηφίσουμε 
και τα τρία, μπορούμε να στείλουμε το μήνυμα και στο εσωτερικό και στο εξωτερικό ότι αλλάζουμε, ότι 
απορρίπτουμε το γκρίζο, απορρίπτουμε ό,τι μας προσβάλλει, απορρίπτουμε ό,τι μας μειώνει, ότι τοποθετούμε 
στον κάλαθο των αχρήστων τα σάπια μήλα.  Άρα, το πρώτο βήμα, το πρώτο καθοριστικό βήμα γίνεται σήμερα. 

 Το δεύτερο βήμα είναι η αρχή για την πάταξη της διαφθοράς, ένα νομοσχέδιο που κατατέθηκε από τον 
πρώην Υπουργό Δικαιοσύνης, τον κ. Ιωνά Νικολάου, ένα νομοσχέδιο το οποίο έτυχε της εξέτασης σε είκοσι 
συναπτές συνεδρίες της επιτροπής Νομικών.  Ακούσαμε τους πάντες και δεχτήκαμε από όλους εισηγήσεις, 
προτάσεις.   

 Ευχαριστώ και τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας που μόλις προχθές κάλεσε όλους μας και όλους τους 
αρμόδιους φορείς, για να καταλήξουμε στο ισχυρότερο νομοσχέδιο που θα μπορούσε να δοθεί, αν θέλετε, μέσα 
από το σύνταγμά μας και μέσα βεβαίως από τη λογική μας.   

 Εύχομαι και ελπίζω ότι θα βρούμε την ίδια δύναμη ψυχής και σε δέκα μέρες, κυρία Πρόεδρε της Βουλής, 
όταν θα βρεθούμε ξανά εδώ, για να κάμουμε το δεύτερο μεγάλο βήμα για την πάταξη της διαφθοράς.   

 Σας μίλησα για το «τρία συν ένα».  Το τρίτο βρίσκεται στην επιτροπή Θεσμών.  Είναι το lobbying, το οποίο 
ακούω ότι προχωρά καλά.  Το «συν ένα» είναι κάτι άλλο, το οποίο συζητήσαμε πάρα πολλές φορές μεταξύ μας 
και έχω την εντύπωση ότι έφτασε η ώρα να πάρουμε και για τούτο αποφάσεις.  Είναι το ασυμβίβαστο, το 
ασυμβίβαστο μεταξύ της άσκησης επαγγέλματος και της βουλευτικής ιδιότητος.  Πρέπει να πω ότι και τούτο 
βρίσκεται ενώπιον της Βουλής.  Ενώπιοι ενωπίοις, ας συλλογιστούμε πρώτα με τη συνείδησή μας και εύχομαι 
και ελπίζω και σε τούτο να πάρουμε τις καλύτερες των αποφάσεων.  Με τούτο τον τρόπο θα αποδείξουμε στους 
πολίτες ότι τα λόγια γίνονται πράξη. 

 Ευχαριστώ την υπηρεσία της Βουλής για τη μεγάλη βοήθεια που μας έδωσε.  Ευχαριστώ τη Νομική 
Υπηρεσία της οποίας ήταν και εκείνης μεγάλη η συνεισφορά.  Ευχαριστώ τους υπηρεσιακούς του Υπουργείου 
Δικαιοσύνης τους οποίους νύχτα μέρα ενοχλούμε με την καλή έννοια και μας βοηθούν πολύ στο έργο μας.  
Εύχομαι και ελπίζω ότι, αν με ομαδικότητα και με συνεργασία προχωρήσουμε, θα πετύχουμε πάρα πολλά, όχι 
μόνο στον τομέα ή στη θεματολογία της επιτροπής Νομικών, αλλά και σε όλους τους τομείς που έχουν ανάγκη 
οι πολίτες και η πατρίδα μας. 

 Σας ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ και εγώ, κύριε Τορναρίτη και συγχαρητήρια στην επιτροπή σας για την ομολογουμένως πολύ 
σημαντική προσπάθεια η οποία έχει γίνει.  Βεβαίως εκκρεμούν πολύ σημαντικά νομοθετήματα, τα οποία θα 
πρέπει να προχωρήσουν το συντομότερο δυνατό. 

 Προχωράμε τώρα στη δεύτερη…   

 Κύριε Θεμιστοκλέους, σας βλέπω, αλλά έχει ολοκληρωθεί η λίστα.  Είπαμε θα μείνει τελευταίος ο κ. 
Τορναρίτης και πήγαμε κατά σειρά κομμάτων.   
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 Οπόταν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του ενοποιημένου κειμένου των σχεδίων νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Σκοπός του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

 Καθ’ ύλην πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 4. 

 Προσωπικό πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 5. 

 Προϋποθέσεις για την προστασία των αναφερόντων.  Άρθρο 6. 

 Αναφορά μέσω εσωτερικών διαύλων αναφοράς.  Άρθρο 7. 

 Υποχρέωση καθιέρωσης εσωτερικών διαύλων αναφοράς.  Άρθρο 8. 

 Διαδικασίες εσωτερικής αναφοράς και παρακολούθησης αναφορών.  Άρθρο 9. 

 Εθελοντική καθιέρωση διαύλων αναφοράς.  Άρθρο 10. 

 Εξωτερική αναφορά.  Άρθρο 11. 

 Εξωτερικοί δίαυλοι αναφοράς και παρακολούθησης αναφορών.  Άρθρο 12. 

 Σχεδιασμός των εξωτερικών διαύλων αναφοράς.  Άρθρο 13. 

 Πληροφορίες για την παραλαβή αναφορών και την παρακολούθησή τους.  Άρθρο 14. 

 Επανεξέταση των διαδικασιών από τις αρμόδιες αρχές.  Άρθρο 15. 

 Δημόσια αποκάλυψη.  Άρθρο 16. 

 Υποχρέωση εμπιστευτικότητας.  Άρθρο 17. 

 Επεξεργασία δεδομένων προσωπικού χαρακτήρα.  Άρθρο 18. 

 Τήρηση των αρχείων των αναφορών.  Άρθρο 19. 

 Απαγόρευση αντιποίνων.  Άρθρο 20. 

 Μέτρα στήριξης.  Άρθρο 21. 

 Προστασία αναφέροντος ως μάρτυρα σε ποινική διαδικασία.  Άρθρο 22. 

 Μέτρα για την προστασία έναντι αντιποίνων.  Άρθρο 23. 

 Δικαστική προστασία και βάρος απόδειξης.  Άρθρο 24. 

 Αρμόδια δικαστήρια και κυρώσεις.  Άρθρο 25. 

 Εκδικητικές ενέργειες εις βάρος αναφέροντος.  Άρθρο 26. 

 Υποχρέωση εργοδότη προς συνδρομή.  Άρθρο 27. 

 Μέτρα για την προστασία των αναφερόμενων.  Άρθρο 28. 

 Αγώγιμο δικαίωμα σε αποζημιώσεις.  Άρθρο 29. 

 Απαγόρευση άρσης δικαιωμάτων και μέσων έννομης προστασίας.  Άρθρο 30. 

 Καθ’ ύλην πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 31. 

 Προσωπικό πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 32. 

 Προϋποθέσεις για την προστασία των αναφερόντων.  Άρθρο 33. 

 Αναφορά μέσω εσωτερικών διαύλων αναφοράς.  Άρθρο 34. 

 Αναφορά μέσω εξωτερικών διαύλων αναφοράς.  Άρθρο 35. 

 Δημόσια αποκάλυψη.  Άρθρο 36. 

 Απαγόρευση αντιποίνων και μέτρα προστασίας.  Άρθρο 37. 

 Μέτρα επιείκειας σε περίπτωση συνεργασίας με τις διωκτικές αρχές.  Άρθρο 38. 

 Ποινική ευθύνη φυσικού προσώπου.  Άρθρο 39. 
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 Ποινική ευθύνη νομικού προσώπου.  Άρθρο 40. 

 Διατάγματα και Κανονισμοί.  Άρθρο 41. 

 Μεταβατική διάταξη.  Άρθρο 42. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι, πόσες ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 42; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μία ψήφος εναντίον. 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα εννέα ψήφους υπέρ, μία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 μέχρι 42 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του ενοποιημένου κειμένου των σχεδίων νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Προστασίας Προσώπων που Αναφέρουν Παραβάσεις του 
Ενωσιακού και Εθνικού Δικαίου Νόμος του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι, πόσες ψηφίζουν υπέρ του ενοποιημένου κειμένου των σχεδίων νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα εννέα ψήφους υπέρ, μία εναντίον και καμία αποχή, το ενοποιημένο κείμενο των σχεδίων 
νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Αιτιολόγηση ψήφου. 

 Έχετε τον λόγο, κύριε Θεμιστοκλέους, για δικαιολόγηση ψήφου. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Αν άκουγε κάποιος ξένος, αν ήταν εδώ σε μια γωνιά και άκουγε τον κ. Τορναρίτη, θα εσχημάτιζε την 
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εντύπωση ότι η Κύπρος είναι μία χώρα και μία κοινωνία αγγέλων, η οποία κοινωνία ομονοεί, επιτέλους, μετά 
από δεκαετίες να θέσει τον δάκτυλο επί των τύπον των ήλων και να πατάξει τη διαφθορά, τη διαπλοκή, για να 
αναπνεύσει ο τόπος, να βγει από το τέλμα και να δει το μέλλον του με αισιοδοξία και περηφάνεια.   

 Πρώτον, να πούμε ότι το νομοσχέδιο για το λόμπινγκ που είναι στην επιτροπή Θεσμών έχει πάει πίσω 
στο υπουργείο με πολλές καλές ευχές, για να διορθωθεί.   

 Δεύτερον, το να βλέπει ένα κόμμα ή ένας πολιτικός -ιδιαίτερα κόμμα κυβερνών, κόμμα εξουσίας- μπροστά 
του, εξόφθαλμα να παραβιάζεται το σύνταγμα και να σφυρίζει αδιάφορα, στέλνει μήνυμα προς την κοινωνία να 
παταχθεί η διαφθορά;  Στέλνει μήνυμα ανάποδα!  Στέλνει μήνυμα σε κάθε πολίτη να έχει κάθε λόγο να παραβιάζει 
και τους νόμους και το σύνταγμα!   

 Και το τρίτο, είπε ο κ. Τορναρίτης, καλή του διάθεση που το είπε, ότι πρέπει να πάμε πλέον σε ένα άλλο 
επίπεδο -προϊδεάζει το σώμα, αυτό αντιλήφθηκα εγώ- για το ολικό ασυμβίβαστο, αν κατάλαβα καλά, κύριε 
Τορναρίτη… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, αλλά πρέπει να κάμετε αιτιολόγηση ψήφου, κύριε Θεμιστοκλέους, όχι να αναφερθείτε σε όλα τα 
ζητήματα ή να απαντήσετε στους συναδέλφους.  Αντιλαμβάνομαι ότι ίσως αυτοί είναι οι λόγοι που σας ώθησαν 
να καταψηφίσετε το νομοσχέδιο; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Όπως το λέτε, ακριβώς.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία.  Θέλετε να προσθέσετε κάτι άλλο; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Δηλαδή, διακρίνω μία υποκρισία άνευ προηγουμένου, η οποία με έχει οδηγήσει στο να καταψηφίσω αυτό 
το νομοσχέδιο, διότι δεν έχει τίποτε να προσφέρει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Ευχαριστώ τον κ. Θεμιστοκλέους. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 13 και 14 αποσύρονται και επανακατατίθενται από την εκτελεστική εξουσία.   

 Εδώ φτάσαμε στο τέλος της νομοθετικής εργασίας.  Παραμένετε, παρακαλώ, στις θέσεις σας μέχρι να 
ολοκληρώσω, αν έχετε την καλοσύνη. 

 Κεφάλαιο Δεύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται 
και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με τον σχετικό κατάλογο που έχει ήδη 
διανεμηθεί, αν δεν υπάρχει παρατήρηση. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, αποφάσεις, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατάθεση από Παραπομπή/ Κοινοποίηση 
σε 

1.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου 
Θήρας και Διαχείρισης Άγριας Πανίδας του 
2022 Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.014-2022). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

2.  Ο περί Γραφείων Τουρισμού και Ταξιδίων 
και Ξεναγών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.015-2022). 

Υπουργό Ενέργειας, Εμπορίου 
και Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού 

3.  Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.016-2022). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

4.  Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από 
Πολύτιμα Μέταλλα του 2022 Νόμος του 
2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.017-2022). 

Υπουργό Ενέργειας, Εμπορίου 
και Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού 
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5.  Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Διαχείρισης Αποθεμάτων 
Πετρελαιοειδών του 2022 Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.018-2022). 

Υπουργό Ενέργειας, Εμπορίου 
και Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

6.  Ο περί Εγγραφής Επιστημόνων Τροφίμων, 
Διαιτολόγων και Διατροφολόγων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.019-2022). 

Υπουργό Υγείας Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Υγείας 
 

7.  Ο περί των Συμβουλίων Εκμετάλλευσης 
Χώρων Διάθεσης ή Αξιοποίησης Οικιακών 
Αποβλήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.020-2022). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών 

8.  Οι περί Αρχαιοτήτων (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.007-2022). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων 

9.  Οι περί Υπηρεσιακών Οχημάτων του 
Κρατικού Τομέα και του Ευρύτερου 
Δημόσιου Τομέα (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.008-2022). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

Επανακατάθεση 
10.  Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 
2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.085-2021). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών, Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

11.  Οι περί Ειδικών Αστυνομικών (Διαδικασία 
Διορισμού και Όροι Υπηρεσίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.086-2021). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών, Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

Προτάσεις νόμου Κατάθεση από  Παραπομπή σε  
1. Ο περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών 

(Διαχείριση και Άλλα Θέματα) 
(Προσωρινές Διατάξεις) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.02.063.003-2022). 

Πανίκο Λεωνίδου, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-Παθόντων 

2. Ο περί Συνταξιοδοτικών Ωφελημάτων 
Κρατικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων 
του Ευρύτερου Δημόσιου Τομέα 
περιλαμβανομένων και των Αρχών 
Τοπικής Αυτοδιοίκησης (Διατάξεις 
Γενικής Εφαρμογής) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.02.063.004-2022). 

Πανίκο Λεωνίδου, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

3. Ο περί Συντάξεων Κρατικών 
Αξιωματούχων (Γενικές Αρχές) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.02.063.005-2022). 

Πανίκο Λεωνίδου, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

4. Ο περί της Ρύθμισης της Ίδρυσης και 
Λειτουργίας Ξενοδοχείων και 
Τουριστικών Καταλυμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.02.063.006-2022). 

Εκ μέρους της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή    
Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού 

5. Ο περί της Δεύτερης Τροποποίησης του 
Συντάγματος Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.02.063.007-2022). 

Άριστο Δαμιανού εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών, Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 
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6. Ο περί της Πρόληψης και της 
Καταπολέμησης της Βίας κατά των 
Γυναικών και της Ενδοοικογενειακής 
Βίας και περί Συναφών Θεμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ.23.02.063.008-2022). 

Αννίτα Δημητρίου, Πρόεδρο 
Βουλής των Αντιπροσώπων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και 
Ίσων Ευκαιριών μεταξύ 
Ανδρών και Γυναικών 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς.  

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.159, ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2022, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Ανδρέα Αποστόλου 

 «Το θέμα της έντονης δυσοσμίας που παρατηρήθηκε στην επαρχία Λάρνακας είχε συζητηθεί στην 
επιτροπή Περιβάλλοντος της Βουλής των Αντιπροσώπων στις 17 Νοεμβρίου 2021.  Θα ήθελα να μας 
ενημερώσετε σε ποιες ενέργειες έχουν προβεί τα αρμόδια τμήματα, για να μην παρατηρηθεί ξανά το 
συγκεκριμένο πρόβλημα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.160, ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2022, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Ανδρέα Αποστόλου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως μας ενημερώσει πότε αναμένεται να κατατεθεί ενώπιον της 
Βουλής των Αντιπροσώπων το νομοσχέδιο για γονική άδεια επί πληρωμή και τι θα προνοεί αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.161, ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2022, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Ανδρέα Αποστόλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις ευθύνες που έχει 
ένα ιδιωτικό σχολείο στο να διασφαλίζει εκπαιδευτική στήριξη και παροχή ειδικευμένων εκπαιδευτικών 
εργαλείων, ώστε να είναι εύκολη η προσαρμογή σε παιδιά με αναπηρίες.  Με ποιο τρόπο αξιολογούνται τα 
ιδιωτικά σχολεία από το υπουργείο σας ότι στηρίζουν τα παιδιά με αναπηρίες;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.162, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2022, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Σταύρου Παπαδούρη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι υπάρχει καθυστέρηση στην έναρξη εργασιών για την κατασκευή της 6ης 
Μονάδας Αεριοστρόβιλων Συνδυασμένου Κύκλου, δυναμικότητας 160MW. Το έργο περιλαμβάνει σχεδιασμό, 
προμήθεια, εγκατάσταση, έλεγχο και αρχική λειτουργία, καθώς και μακροχρόνιο συμβόλαιο συντήρησης των 
αεριοστρόβιλων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκονται οι εργασίες για την κατασκευή της 6ης Μονάδας Αεριοστρόβιλων Συνδυασμένου Κύκλου της ΑΗΚ 
στη μονάδα Βασιλικού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.163, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2022, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Σταύρου Παπαδούρη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι εργασίες κατασκευής των συστημάτων αποθείωσης και απονίτρωσης στους 
ατμολέβητες 1, 2 και 3, καθώς και η αναβάθμιση του συστήματος κατακράτησης στερεών σωματιδίων στον 
ατμολέβητα 3 της ΑΗΚ στο Βασιλικό ολοκληρώθηκαν τον Ιούνιο του 2021.  Τον Αύγουστο θα γίνονταν οι τελικοί 
έλεγχοι πριν από την παράδοσή τους στην ΑΗΚ.  Τα έργα αυτά έγιναν στο πλαίσιο συμμόρφωσης της ΑΗΚ με 
τις Οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και τα επιτρεπόμενα όρια εκπομπών αέριων ρύπων, όπως καθορίζονται 
από την άδεια λειτουργίας που εκδίδει το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχουν ολοκληρωθεί 
οι τελικοί έλεγχοι από τους αρμόδιους θεσμούς και αν πλέον οι τρεις ατμολέβητες λειτουργούν με τα 
αναβαθμισμένα συστήματα.  Επιπλέον, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να μας ενημερώσει για την 
εξοικονόμηση κονδυλίων που προκύπτει για το έτος 2022 με τη μείωση εκπομπής αέριων ρύπων από τους 
συγκεκριμένους τρεις ατμολέβητες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.164, ημερομηνίας 17 Ιανουαρίου 2022, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Μαρίνας Νικολάου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων και καταθέσει 
στοιχεία σχετικά με τον ακριβή αριθμό αιτητών ασύλου που εισήλθαν στην Κυπριακή Δημοκρατία κατά την 
περίοδο 2009-2020: 

1. από τα αεροδρόμια Λάρνακας και Πάφου, 

2. από σημεία της Γραμμής Κατάπαυσης του Πυρός, 
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3. από οδοφράγματα και 

4. με βάρκες. 

 Επίσης, να κατατεθεί ο αριθμός ασυνόδευτων ανηλίκων και το ποσοστό ανδρών, γυναικών και παιδιών. 
Ακόμη, πόσοι έκαναν αίτηση ως άτομα και πόσοι ως οικογένειες;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.165, ημερομηνίας 17 Ιανουαρίου 2022, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γιώργου Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω: 

1. Το ύψος των κονδυλίων που έχουν δαπανηθεί από το 2018 μέχρι σήμερα ανά πρόγραμμα της Μόνιμης 
Διαρθρωμένης Συνεργασίας (PESCO) για την ασφάλεια και την άμυνα, στο οποίο συμμετέχει η Κύπρος. 

2. Τις τυχόν υποχρεώσεις που έχει αναλάβει η Κυπριακή Δημοκρατία για τη συμμετοχή σε κάθε ένα από 
αυτά τα προγράμματα ως προς την παροχή διευκολύνσεων σε άλλα κράτη.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.166, ημερομηνίας 17 Ιανουαρίου 2022, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γιώργου Κουκουμά 

 «Τον Ιούλιο του 2017 η Γενική Συνέλευση του ΟΗΕ ενέκρινε τη νομικά δεσμευτική Συνθήκη για την 
Απαγόρευση των Πυρηνικών Όπλων, παρά τη μη συμμετοχή στην ψηφοφορία των πυρηνικών κρατών και όλων 
πλην ενός των κρατών μελών του NATO.  Η συνθήκη είναι ανοικτή προς υπογραφή και κύρωση από τον 
Σεπτέμβριο του 2017, ενώ τέθηκε σε ισχύ από τον Ιανουάριο του 2021.  Η υπογραφή και η κύρωση της συνθήκης 
από όσο το δυνατόν περισσότερα κράτη του κόσμου, έστω και μη πυρηνικά, ενισχύουν τη διεθνή στήριξη του 
στόχου για απαλλαγή του πλανήτη από τα πυρηνικά όπλα.  

 Η Κύπρος υπερψήφισε τη συνθήκη στη Γενική Συνέλευση του ΟΗΕ, εντούτοις μέχρι σήμερα δεν έχει 
προχωρήσει στην υπογραφή ή στην κύρωσή της. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω: 

1. Για ποιους λόγους η κυβέρνηση δεν έχει προχωρήσει στην υπογραφή της συνθήκης;  

2. Προτίθεται να υπογράψει τη συνθήκη, ώστε ακολούθως αυτή να κυρωθεί;  Αν ναι, με ποιο 
χρονοδιάγραμμα;» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Ιανουαρίου 2022 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.064, ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2021, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Βαλεντίνου Φακοντή  
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση σχετικά με την προώθηση του δρόμου από το αεροδρόμιο Πάφου 
προς την Πέγεια και συγκεκριμένα του τμήματος του δρόμου παρά τον ποταμό Έζουσας, καθώς και του τμήματος 
Χλώρακα-Πέγειας και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Α. Δρόμος πρόσβασης προς το Αεροδρόμιο Πάφου (Τμήμα Ποταμός Έζουσας-Αεροδρόμιο) 
1. Το Τμήμα Δημοσίων Έργων έχει μέχρι σήμερα αναλώσει σημαντικό χρόνο και πόρους για 
περιβαλλοντικές, τεχνοοικονομικές και άλλες μελέτες για το έργο αυτό χωρίς θετική κατάληξη. Η προτεινόμενη 
όδευση, μήκους 4,5 χλμ., είχε επιλεγεί στα πλαίσια περιβαλλοντικών μελετών, αφού εξετάστηκαν εναλλακτικές 
λύσεις και αφού λήφθηκαν υπόψη οι περιορισμοί που είχαν τεθεί για την ασφάλεια του Αερολιμένα και της 
Αεροπορικής Βάσης. Επίσης λήφθηκαν υπόψη οι έντονες απόψεις των Φορέων της Επαρχίας Πάφου υπέρ της 
κατασκευής νέου δρόμου, αντί της βελτίωσης της υφιστάμενης πρόσβασης μέσω του παλαιού δρόμου, όπως 
ήταν η αρχική εισήγηση των μελετητών. 

2. Η πρώτη περιβαλλοντική μελέτη ετοιμάστηκε το 2005 και απορρίφθηκε με Γνωμάτευση της 
Περιβαλλοντικής Αρχής στις 9/1/2006, λόγω σημαντικών επιπτώσεων στο παραλιακό μέτωπο (επηρεασμός 
βιότοπου χελωνών), αλλά και λόγω λειτουργικών προβλημάτων από τη γειτνίαση με το αεροδρόμιο. 

3. Ακολούθησε νέα μελέτη το 2007, για διερεύνηση άλλων εναλλακτικών λύσεων. Το Συμβόλαιο αφορούσε 
στην εκπόνηση Περιβαλλοντικής Μελέτης και Προμελέτης και σε περίπτωση έγκρισής της από την 
Περιβαλλοντική Αρχή, προέβλεπε την ετοιμασία κατασκευαστικών σχεδίων. Η Γνωμάτευση της Περιβαλλοντικής 
Αρχής εκδόθηκε στις 9/9/2009 και ήταν αρνητική. Ακολούθησε το 2011, εξειδικευμένη μελέτη περιβαλλοντικών 
επιπτώσεων σε θέματα προστασίας της θαλάσσιας χελώνας και της πανίδας και ετοιμασία πρόσθετης Δέουσας 
Εκτίμησης Επιπτώσεων στο περιβάλλον το 2016, καθότι επηρεάζεται περιοχή του δικτύου “Natura 2000” και 
Ζώνη Ειδικής Προστασίας (ΖΕΠ). Η Περιβαλλοντική Αρχή συμφώνησε με το πόρισμα της μελέτης και εξέδωσε 
αρνητική Γνωμάτευση στις 15/3/2017, συμπεραίνοντας ότι θα υπάρχουν σημαντικές αρνητικές μη αναστρέψιμες 



992 

επιπτώσεις κατά τη φάση κατασκευής αλλά και της λειτουργίας του έργου και ότι υπάρχει η εναλλακτική λύση 
του υφιστάμενου δρόμου. 

4. Μετά από νέα συζήτηση του θέματος στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και 
Έργων στις 24/2/2017, τα αρμόδια Τμήματα επανεξέτασαν τα δεδομένα και επισήμαναν εκ νέου ότι, λόγω της 
περιοχής Natura και της ΖΕΠ (Ζώνη Ειδικής Προστασίας για τα πτηνά), δεν μπορεί να επιτραπεί η κατασκευή 
γέφυρας πάνω από τον ποταμό. Εξάλλου, η εναλλακτική λύση διατρητικής σήραγγας κάτω από τον ποταμό, δεν 
αποτελεί εφικτή επιλογή, λόγω της τεχνικής της πολυπλοκότητας και των εξειδικευμένων μελετών που θα 
απαιτούνταν, καθώς και του δυσανάλογου κόστους. Επιπλέον, δεν θα ήταν ούτε περιβαλλοντικά αποδεκτή, 
επειδή θα εμποδίζει τη απρόσκοπτη ροή των υπόγειων υδάτων προς τη θάλασσα. 

5. Βάσει των πιο πάνω και δεδομένου ότι το Τμήμα Δημοσίων Έργων δεν έχει τη δυνατότητα για περαιτέρω 
ενασχόληση με το θέμα της περιβαλλοντικής έγκρισης του έργου αυτού, το Υπουργείο Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων συμφώνησε με εισήγηση που τέθηκε από τον Πρόεδρο του ΕΒΕ Πάφου προς τον 
Υπουργό Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων σε συνάντηση στην Πάφο, στις 20.1.2020, για την ανάθεση νέας 
περιβαλλοντικής μελέτης από το ΕΒΕΠ για εξέταση εναλλακτικών λύσεων, με ανάληψη και του σχετικού κόστους. 
Στα πλαίσια της νέας μελέτης έπρεπε να ληφθούν υπόψη τα περιβαλλοντικά ζητήματα που σχετίζονται με την 
περιοχή Natura 2000 και τη ΖΕΠ (Ζώνη Ειδικής Προστασίας για τα πτηνά) και οι όροι εντολής να εξασφαλιστούν 
από το αρμόδιο Τμήμα Περιβάλλοντος. 

6. Η πρόταση του ΕΒΕΠ για μετατόπιση της θέσης της γέφυρας σε νοτιότερο σημείο προς τις εκβολές του 
ποταμού, θεωρείται τεχνικά εφικτή με μειωμένο όμως όριο ταχύτητας. Θα πρέπει στη συνέχεια να γίνουν όλες οι 
μελέτες που απαιτούνται από το Τμήμα Περιβάλλοντος και να υποβληθούν για περιβαλλοντική έγκριση. Στην 
περίπτωση που εξασφαλιστεί θετική γνωμάτευση, το Τμήμα Δημοσίων Έργων θα προχωρήσει στην ετοιμασία 
Σημειώματος Έργου (PCN) για έγκριση του έργου στον Προϋπολογισμό, σύμφωνα με τις νενομισμένες 
διαδικασίες, με σκοπό την ετοιμασία των κατασκευαστικών σχεδίων για υλοποίηση του έργου. 

Β. Επέκταση Λεωφόρου Τάφοι των Βασιλέων μέχρι την Πέγεια (Τμήμα Χλώρακας-Πέγεια) 
1. Το πιο πάνω έργο είναι Πολεοδομικό και για την προώθησή του έχει ετοιμαστεί από το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως και εγκριθεί το σχετικό Σημείωμα Έργου (PCN). 

2. Το ρυθμιστικό σχέδιο επικαιροποιήθηκε από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, υποβλήθηκε τέλος 
Ιουνίου 2021 και εγκρίθηκε από την Τεχνική Επιτροπή του Φορέα Επίλυσης Κυκλοφοριακών προβλημάτων τον 
Ιούλιο του 2021. Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως πληροφόρησε το Τμήμα Δημοσίων Έργων ότι οι 
πιστώσεις είναι διαθέσιμες για προγραμματισμό της ετοιμασίας των κατασκευαστικών σχεδίων. Στόχος του 
Τμήματος Δημοσίων Έργων είναι η προκήρυξη προσφορών για τη μελέτη αρχές του 2022 σε αναμονή και της 
Περιβαλλοντικής έγκρισης. Τα σχετικά έντυπα ετοιμάζονται και αναμένεται να υποβληθούν από το αρμόδιο 
Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως περί το τέλος Ιανουαρίου 2022 στο Τμήμα Περιβάλλοντος για έγκριση. Η 
διάρκεια της μελέτης υπολογίζεται γύρω στα 2 χρόνια.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Ιανουαρίου 2022 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.012.01.067, ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2021, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Γιώργου Κουκουμά 
 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση που αφορά στην παραχώρηση τ/κ ιδιοκτησίας 
κατοικιών τα τρία τελευταία χρόνια για εξοχικούς σκοπούς και σας παραθέτω τα πιο κάτω στοιχεία: 

α) Στην Επαρχία Λεμεσού τα τρία τελευταία χρόνια έχουν παραχωρηθεί 44 τ/κ ιδιοκτησίας κατοικίες σε 
εκτοπισμένους. Επισημαίνεται, πως οι πλείστες των περιπτώσεων αφορούν τ/κ κατοικίες, οι οποίες 
κατέχονταν ήδη για εξοχικούς σκοπούς από εκτοπισμένους ή μη, οι οποίοι ενυπογράφως έδωσαν τη 
συγκατάθεση τους να παραχωρηθούν σε άλλους εκτοπισμένους. Οι εν λόγω αιτήσεις στη βάση της 
ακολουθούμενης πολιτικής (εγκύκλιος αρ. φακ. 20.03.016.004.018/5, 20.03.068, ημερομηνίας 15/12/2016 
- επισυνάπτεται) δεν τίθενται ενώπιον της Ειδικής Επιτροπής αλλά υποβάλλονται δυνάμει εκχωρήσεως 
εξουσιών από τον Κηδεμόνα ενώπιων του Αν. Διευθυντή της Υπηρεσίας Διαχείρισης Τ/Κ Περιουσιών. Το 
2019 έχει αναρτηθεί και παραχωρηθεί στον πλέον δικαιούχο μια μόνο εξοχική κατοικία. Το 2021 έχουν 
αναρτηθεί στην ιστοσελίδα 14 τ/κ κατοικίες για εξοχικούς σκοπούς και αναμένεται η εξέταση από την Ειδική 
Επιτροπή 85 αιτήσεων που έχουν υποβληθεί. 

β) Στην Επαρχία Πάφου μέχρι σήμερα δεν έχουν δημοσιοποιηθεί κατοικίες για εξοχικούς σκοπούς. Ωστόσο, 
από 1/1/2019 μέχρι σήμερα έχουν μισθωθεί 93 κατοικίες σε εκτοπισμένους στη βάση της συνημμένης υπό 
αναφορά εγκυκλίου και 20 κατοικίες σε μη εκτοπισμένους, αφού προηγουμένως εξετάστηκαν σε συνεδρία 
της Συμβουλευτικής Επιτροπής. 

γ) Στην Επαρχία Λάρνακας παραχωρήθηκε μια μόνο εξοχική κατοικία στο γιό αποβιώσαντος. 

δ) Στην Επαρχία Λευκωσίας δεν υπάρχουν περιπτώσεις τ/κ ιδιοκτησίας κατοικιών που παραχωρήθηκαν ως 
εξοχικές. 
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2. Παραμένουμε στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω διευκρινήσεις.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Ιανουαρίου 2022 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.071, ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 

2021, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου  
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Ο συνολικός αριθμός παιδιών που φοιτούν σε δημόσια σχολεία Δημοτικής Εκπαίδευσης (δημοτικά, 
νηπιαγωγεία και ειδικά σχολεία), την παρούσα σχολική χρονιά 2021-2022, ανέρχεται στις 63276 παιδιά. 
Αναλυτικότερα, 49951 μαθητές/μαθήτριες φοιτούν σε δημοτικά σχολεία, 12804 σε νηπιαγωγεία και 521 
σε ειδικά σχολεία. Οι 328 από τους/τις 521 μαθητές/μαθήτριες των ειδικών σχολείων είναι ηλικίας άνω 
των 12 ετών, που ηλικιακά αποτελούν μαθητές/μαθήτριες Μέσης Εκπαίδευσης. 

(β) Το σύνολο των παιδιών που εμπίπτουν στον όρο “παιδιά με ειδικές ανάγκες” βάσει των περί Αγωγής και 
Εκπαίδευσης Παιδιών με Ειδικές Ανάγκες Νόμων του 1999 έως 2020 και φοιτούν σε γενικές τάξεις 
δημοτικών και νηπιαγωγείων, ειδικές μονάδες και ειδικά σχολεία ανέρχεται στις 7433 παιδιά. Ο 
συγκεκριμένος αριθμός αντιστοιχεί σε ποσοστό 11,7% του συνολικού πληθυσμού των παιδιών δημοτικής 
εκπαίδευσης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Ιανουαρίου 2022 του Υπουργού Υγείας κ. Μιχάλη Χατζηπαντέλα στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.112, ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2021, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Η απάντηση στο ερώτημα που εγείρεται στην πιο πάνω ερώτηση, από τον αρμόδιο Οργανισμό, δηλαδή 
τον Οργανισμό Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας είναι η ακόλουθη: 

2. Η Μονάδα Εντατικής Θεραπείας στο Γενικό Νοσοκομείο Λάρνακας χρησιμοποιείται για οξέα 
διασωληνωμένα περιστατικά και οι Εντατικολόγοι που τη στελεχώνουν έχουν αυξηθεί σε τρεις (3) μετά και την 
πρόσφατη/τελευταία πρόσληψη. Όσον αφορά τα χρόνια περιστατικά αυτά θα πρέπει να παραπέμπονται σε 
Κέντρο Αποκατάστασης. 

3. Στο Γενικό Νοσοκομείο Λάρνακας δεν υπήρχε ποτέ Τμήμα Επεμβατικής Ακτινολογίας. Κατά διαστήματα 
εξυπηρετούσε βασικές ανάγκες ένας (1) Ιατρικός Λειτουργός, ο οποίος είχε την κατάλληλη εκπαίδευση και 
εμπειρογνωσία. Ωστόσο, τα περιστατικά της επαρχίας Λάρνακας εξυπηρετούνται από το Γενικό Νοσοκομείο 
Λευκωσίας όπου υπάρχει ειδικά καταρτισμένη ομάδα. 

4. Η Πνευμονολογική Κλινική του Γενικού Νοσοκομείου Λάρνακας δε στελεχώνεται με αναισθησιολόγους. 
Εάν εννοείτε τη στελέχωση του Αναισθησιολογικού Τμήματος του εν λόγω νοσηλευτηρίου πληροφορείστε ότι 
υπηρετούν ενεργοί επί του παρόντος έξι (6) Αναισθησιολόγοι και με την πρόσφατη/τελευταία πρόσληψη, δέκα 
ημέρες πριν, έχουν αυξηθεί σε επτά (7) Αναισθησιολόγους. 

5. Εάν για τον οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινίσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Ιανουαρίου 2022 της Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας κ. 
Νατάσας Πηλείδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.119, ημερομηνίας 22 Νοεμβρίου 2021, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η Ευρωπαϊκή Οδηγία 2009/28/ΕΕ έχει αναδιατυπωθεί και αντικατασταθεί από την Οδηγία 2018/2001/ΕΕ. 
Συνεπώς, η πληροφόρηση που ακολουθεί αφορά τις πρόνοιες της νέας Οδηγίας.  Οι πρόνοιες της Οδηγίας 
που αναφέρονται σε καταναλωτές αφορούν κυρίως στη δυνατότητα ενημέρωσής τους από τους 
Προμηθευτές ηλεκτρικής ενέργειας, ως προς τη σύσταση του ενεργειακού μείγματος του προϊόντος 
ηλεκτρισμού που τους παρέχεται.  Η Οδηγία καθορίζει επίσης ότι ο υπολογισμός του ενεργειακού 
μείγματος των Προμηθευτών βασίζεται στις Εγγυήσεις Προέλευσης (ΕΠ). 

2. Σύμφωνα με τον Διαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου (ΔΣΜΚ), ο οποίος είναι ο 
Εξουσιοδοτημένος Εκδότης για σκοπούς έκδοσης Πιστοποιητικών ΕΠ Ηλεκτρικής Ενέργειας που 
παράγονται από ΑΠΕ, οι Προμηθευτές ηλεκτρικής ενέργειας που δραστηριοποιούνται στην Αγορά 
Ηλεκτρισμού της Κύπρου δεν έχουν ακόμα ακυρώσει ΕΠ Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας (ΑΠΕ), γεγονός 
που δεν έχει επιτρέψει ακόμα την έμμεση χρήση τους από καταναλωτές, αφού η ακύρωση των ΕΠ από 
τον Προμηθευτή είναι απαραίτητη προϋπόθεση για τη χρήση τους. 

3. Στο παρελθόν, υπήρξαν τουλάχιστον 2 περιπτώσεις όπου ξένες εταιρείες που δραστηριοποιούνται στην 
Κύπρο, οι οποίες ακύρωσαν ΕΠ σε μητρώα ΕΠ στο εξωτερικό, χωρίς τη σύμφωνη γνώμη του ΔΣΜΚ.  Ο 
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ΔΣΜΚ προέβη σε παραστάσεις προς τους αντίστοιχους εκδότες ΕΠ, αφού αυτό δεν προβλέπεται από το 
ισχύον ρυθμιστικό πλαίσιο και έκτοτε αυτό δεν επαναλήφθηκε. 

4. Επιπρόσθετα, ο ΔΣΜΚ ενημέρωσε ότι η ΑΗΚ Προμήθεια και ένας ανεξάρτητος προμηθευτής έχουν 
εγγραφεί πρόσφατα στο Ηλεκτρονικό Μητρώο ΕΠ του ΔΣΜΚ, που είναι απαραίτητη προϋπόθεση για την 
ακύρωση ΕΠ και χρήση τους στο ενεργειακό τους μείγμα.  Όπως είναι γνωστό, το ενεργειακό μείγμα κάθε 
προμηθευτή δημοσιεύεται στο πίσω μέρος του λογαριασμού καταναλωτών. 

5. Ενδιαφέρον για χρήση των ΕΠ, δηλαδή τη λήψη βεβαίωσης από τον Προμηθευτή τους ότι η ενέργεια που 
τους παρέχεται συνοδεύεται από ΕΠ ΑΠΕ στην Κύπρο, έχει επιδειχθεί από παραρτήματα ξένων εταιρειών 
που δραστηριοποιούνται στην Κύπρο, αφού αυτό απαιτεί η πολιτική των μητρικών τους εταιρειών. Με την 
εγγραφή Προμηθευτών στο Ηλεκτρονικό Μητρώο ΕΠ του ΔΣΜΚ, η χρήση ΕΠ θα είναι πλέον δυνατή.» 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Έχω συγκεκριμένη επιστολή, η οποία έχει αποσταλεί υπογραμμένη από τον κ. Σενέκη, 
τον κ. Ευσταθίου και τον κ. Παπαδούρη, σχετικά με την εγγραφή για συζήτηση στο Κεφάλαιο Δʹ της ολομέλειας 
θέματος με τίτλο «Η αναθεωρητική πολιτική της Τουρκίας, η οποία αποσκοπεί στην αλλαγή των ισορροπιών 
στην ευρύτερη περιοχή, με στόχο να καταστεί ηγεμονική δύναμη, και οι κίνδυνοι που ελλοχεύουν».   

 Εάν δεν υπάρχει ένσταση, θα εγγραφεί προς συζήτηση στο Κεφάλαιο Δʹ. 

 Ναι, κύριε Μυλωνά. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, επειδή προηγουμένως στην αναφορά σας στο προηγούμενο θέμα τονίσατε πολύ -και 
καλά κάνατε- ότι η δημοκρατία είναι το καλύτερο, μέχρι σήμερα τουλάχιστον, σύστημα διακυβέρνησης ενός λαού 
ή μιας κοινωνίας, φαντάζομαι ότι αντιλαμβανόμαστε την ανάγκη…  Μετά από τον Μάιο πόσους μήνες έχουμε;  
Θα γίνει καμιά συζήτηση στο Κεφάλαιο Δʹ να τοποθετηθούμε για τα καίρια και σημαντικά θέματα που 
απασχολούν τους πολίτες μας;  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βεβαίως, πρέπει να πω, αγαπητέ συνάδελφε -που είμαι σίγουρη ότι το γνωρίζετε- ότι παλαιότερα, ακριβώς 
για σκοπούς συζήτησης των θεμάτων του Κεφαλαίου Δʹ προστέθηκε στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές 
η αυτεπάγγελτη εξέταση.  Έτσι, για να μπορούμε ακριβώς στη συγκεκριμένη και εξειδικευμένη επιτροπή να 
βλέπουμε αυτά τα θέματα, έχει προστεθεί αυτή η διαδικασία.  Άρα, μη δίδουμε την εντύπωση ότι δε βλέπουμε 
σημαντικότατα αυτεπάγγελτα ζητήματα στις αρμόδιες επιτροπές.  Όμως, έχετε απόλυτο δίκαιο και νομίζω ότι 
από τα ζητήματα τα οποία έχουμε, όπως τα αναγνώσαμε και τελευταίως νομίζω είναι τρία-τέσσερα τα οποία 
εκκρεμούν, θα βάλουμε το συντομότερο δυνατό, σε συνεννόηση στη σύσκεψη αρχηγών, και συζήτηση του 
Κεφαλαίου Δʹ. 

 Οπόταν, νοουμένου ότι αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχει καμία ένσταση από κανένα συνάδελφο ή καμία 
συναδέλφισσα το θέμα θεωρείται εγγεγραμμένο. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας.  Η επόμενη συνεδρία 
ορίζεται για την Πέμπτη, 27 Ιανουαρίου 2022, στις 4.00 μ.μ., με ημερήσια διάταξη η οποία θα σας σταλεί. 

 [Στις 24 Ιανουαρίου 2022 κυκλοφόρησε η ημερήσια διάταξη της δέκατης τέταρτης συνεδρίασης της 
Πρώτης Συνόδου της Δωδέκατης Βουλευτικής Περιόδου:   

 Η ημερήσια διάταξη της συνεδρίας της Βουλής για την Πέμπτη, 27 Ιανουαρίου 2022, στις 4.00 μ.μ., έχει 
ως ακολούθως: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 
 1.  Ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου του 

2022 Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.215-2021). 

 2.  Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αγροτικών 
Πληρωμών του 2022 Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.218-2021). 

 3.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου 
Δυναμικού Κύπρου του 2022 Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.212-2021). 

 4.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου του Κέντρου 
Επαγγελματικής Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρία του 2022 
Νόμος του 2021. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.062.213-2021). 

 5.  Ο περί της Προστασίας του Ανταγωνισμού Νόμος του 
2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.195-2021). 

Αποσύρονται και  
επανακατατίθενται 

6.  Οι περί Αποβλήτων (Διαχείριση Δημοτικών Αποβλήτων από τις Αρχές 
Τοπικής Αυτοδιοίκησης) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.087-2021). 

 7.  Οι περί της Διαχείρισης του Δημόσιου Χρέους (Ρήτρες Συλλογικής 
Δράσης) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.063-2021). 

 8.  Οι περί Αποβλήτων (Διαχείριση Αποβλήτων από Κατασκευές και 
Κατεδαφίσεις) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.069-2021). 

 9.  Οι περί Ευκολιών Υποδοχής και Απαγόρευσης Απόρριψης στη 
Θάλασσα Αποβλήτων από Πλοία και Καταλοίπων Φορτίου 
Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.071-2021). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Τα νέα μέτρα αντιμετώπισης του κορωνοϊού και οι επιπτώσεις 
αυτών στην οικονομία και την κοινωνία.» 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Χρίστου κορονοϊού, προέδρου 
του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου). 
(8.7.2021). 
(Αρ. Φακ. 23.05.054.002-2021). 

 2. «Η εφαρμογή της Ευρωπαϊκής Πράσινης Συμφωνίας και η επιτυχής 
αντιμετώπιση των αλληλένδετων κλιματικών και ψηφιακών 
προκλήσεων που έχει να αντιμετωπίσει η Κυπριακή Δημοκρατία, 
καθώς και η αποδοτική χρήση των οικονομικών πόρων.» 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της Δημοκρατικής Παράταξης). 
(16.9.2021). 
(Αρ. Φακ. 23.05.054.003-2021). 

 3. «Η αναθεωρητική πολιτική της Τουρκίας, η οποία αποσκοπεί στην 
αλλαγή των ισορροπιών στην ευρύτερη περιοχή, με στόχο να 
καταστεί ηγεμονική δύναμη, και οι κίνδυνοι που ελλοχεύουν.» 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των κ. Χρίστου Σενέκη, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου, Κωστή Ευσταθίου, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, και Σταύρου Παπαδούρη, 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού). 
(20.1.2022). 
(Αρ. Φακ. 23.05.055.001-2022).] 

 [Στις 26 Ιανουαρίου 2022 κυκλοφόρησε συμπληρωματική ημερήσια διάταξη:  

 Στην ημερήσια διάταξη της συνεδρίας της Βουλής για την Πέμπτη, 27 Ιανουαρίου 2022, στις 4.00 μ.μ., 
προστίθεται το ακόλουθο θέμα: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 
 Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια 

δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημοσίου δικαίου για τον μήνα Φεβρουάριο 
του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.10.002.004).] 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας.  

(Ώρα λήξης:  6.00 μ.μ.) 
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Παρόντες βουλευτές 
(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 
Δημητρίου Αννίτα  Νεοφύτου Αβέρωφ 

(Πρόεδρος Βουλής) Ορφανίδου Σάβια 

Αλαμπρίτης Πρόδρομος Πάζαρος Χαράλαμπος 

Γεωργιάδης Χάρης Σούπερμαν Θεοδώρου Ρίτα 

Γεωργίου Νίκος Σύκας Νίκος 

Δημητρίου Δημήτρης Τορναρίτης Νίκος 

Κάρουλλας Γιώργος Τσιρίδου Φωτεινή 

Κουλλά Ονούφριος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Μαυρίδης Μάριος  

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
Γαβριήλ Γιαννάκης Νικολάου Μαρίνα 

Δαμιανού Άριστος Πασιουρτίδης Ανδρέας 

Καυκαλιάς Αντρέας Στεφάνου Στέφανος 
Κέττηρος Νίκος Φακοντής Βαλεντίνος 

Κουκουμάς Γιώργος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 
Κυπριανού Άντρος Χριστόφιας Χρίστος  
Κώστα Κώστας Χριστοφίδης Χρίστος 

Λουκαΐδης Γιώργος  
ΔΗΚΟ 

Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Παντελίδης Χρύσης 

Κουλίας Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Λεωνίδου Πανίκος Σαββίδης Χρύσανθος 

Μυλωνάς Παύλος Σενέκης Χρίστος 

Ορφανίδης Χρίστος  

ΕΛΑΜ 

Ιωάννου Σωτήρης Χρίστου Χρίστος 

Παπαγιάννης Λίνος  

ΚΣ ΕΔΕΚ 
Αποστόλου Ανδρέας Μυριάνθους Ηλίας 

Ευσταθίου Κωστής Σιζόπουλος Μαρίνος 

ΔΗΠΑ 
Γιακουμή Μιχάλης Τρυφωνίδης Αλέκος 
Μουσιούττας Μαρίνος  

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Ατταλίδου Αλεξάνδρα Παπαδούρης Σταύρος 

Θεοπέμπτου Χαράλαμπος  

Ανεξάρτητοι  
Θεμιστοκλέους Ανδρέας  
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Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 
Μαχτεσιάν Βαρτκές (Αρμενίων) 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 
1. Ενημέρωση για τις ακόλουθες διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής των Αντιπροσώπων:  

α. Μετάβαση της Προέδρου της Βουλής στη Ρώμη για την κηδεία του Προέδρου του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου David Maria Sassoli και συνάντηση με τον Πρόεδρο της ιταλικής Βουλής κ. Roberto 
Fico.  

β. Συμμετοχή της Προέδρου της Βουλής σε τελετή εις μνήμην του David Maria Sassoli κατά την έναρξη 
της Συνόδου της Ολομέλειας του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου στο Στρασβούργο και υπογραφή του 
βιβλίου συλλυπητηρίων. 

γ.  Συνάντηση της Προέδρου της Βουλής την πρώτη Αντιπρόεδρο και ασκούσα χρέη Προέδρου του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου κ. Roberta Metsola.  

 δ. Διαδικτυακή συμμετοχή του κ. Χάρη Γεωργιάδη στη Συνάντηση των Προέδρων των Επιτροπών 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων των Κοινοβουλίων των Χωρών Μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
(COSAC) στα πλαίσια της Γαλλικής Προεδρίας του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Δημοσιονομικού Συμβουλίου του 2022 Νόμος 
του 2021» και ψήφισή του σε νόμο.  

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου του 
2022 Νόμος του 2021», συζήτηση (Χρύσανθος Σαββίδης, Αντρέας Καυκαλιάς, Πανίκος Λεωνίδου, 
Κυριάκος Χατζηγιάννης, Ηλίας Μυριάνθους, Ζαχαρίας Κουλίας, Χρύσης Παντελίδης, Χαράλαμπος 
Θεοπέμπτου) και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου του 2022 Νόμος 
του 2021» και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης του 
2022 Νόμος του 2021», αγορεύσεις (Μαρίνος Σιζόπουλος, Αλέκος Τρυφωνίδης, Σταύρος Παπαδούρης, 
Πανίκος Λεωνίδου, Χρίστος Χριστοφίδης, Ζαχαρίας Κουλίας, Δημήτρης Δημητρίου, Ανδρέας 
Θεμιστοκλέους, Ονούφριος Κουλλά) και ψήφισή του σε νόμο. 

6. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί Δήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2021» και «Ο περί 
Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2021», αγορεύσεις (Μαρίνος Μουσιούττας, Άριστος 
Δαμιανού, Ανδρέας Θεμιστοκλέους, Κωστής Ευσταθίου, Πανίκος Λεωνίδου, Νίκος Σύκας), ψήφιση του 
πρώτου σε νόμο με τίτλο «Ο περί Δήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022», δικαιολόγηση αρνητικής 
ψήφου από τον κ. Μαρίνο Σιζόπουλο, ψήφιση του δεύτερου σε νόμο με τίτλο «Ο περί Κοινοτήτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2022» και δικαιολόγηση αρνητικής ψήφου από τον κ. Άριστο Δαμιανού. 

7. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Στρατού της Δημοκρατίας (Διορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και 
Αφυπηρετήσεις Αξιωματικών) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί του 2021», παρατηρήσεις του κ. 
Μαρίνου Σιζόπουλου και έγκρισή τους με τίτλο «Οι περί Στρατού της Δημοκρατίας (Διορισμοί, Ιεραρχία, 
Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις Αξιωματικών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022». 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Αναγνώρισης Ιδιωτικών Μουσείων και Μουσείων των Αρχών Τοπικής 
Αυτοδιοίκησης (Διαδικασία και Προϋποθέσεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2021» και ψήφισή του σε 
νόμο με τίτλο «Ο περί της Αναγνώρισης Ιδιωτικών Μουσείων και Μουσείων των Αρχών Τοπικής 
Αυτοδιοίκησης (Διαδικασία και Προϋποθέσεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022». 

9. Έκθεση για τις προτάσεις νόμου και τα νομοσχέδια: 

α. «Ο περί Αποκάλυψης Πληροφοριών προς Όφελος του Δημοσίου Συμφέροντος Νόμος του 2016»,  

β. «Ο περί Αναφοράς Πράξεων Διαφθοράς (Συμπληρωματικά Μέτρα Προστασίας και Επιείκειας) 
Νόμος του 2017»,  

γ. «Ο περί της Καθίδρυσης Αποτελεσματικού Πλαισίου Παροχής Ειδικής Έννομης Προστασίας στους 
Πληροφοριοδότες Δημοσίου Συμφέροντος (Όροι και Προϋποθέσεις) και περί Συναφών Θεμάτων 
Νόμος του 2021» και  

δ. «Ο περί της Προστασίας των Προσώπων που αναφέρουν Παραβιάσεις του Δικαίου της Ένωσης 
Νόμος του 2021»,  

αγορεύσεις (Αλεξάνδρα Ατταλίδου, Κωστής Ευσταθίου, Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, Χρίστος Χρίστου, Ειρήνη 
Χαραλαμπίδου, Νίκος Τορναρίτης), ψήφιση του ενοποιημένου κειμένου νόμου σε νόμο με τον τίτλο «Ο 
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περί της Προστασίας Προσώπων που Αναφέρουν Παραβάσεις του Ενωσιακού και Εθνικού Δικαίου Νόμος 
του 2022» και δικαιολόγηση αρνητικής ψήφου από τον κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους. 

10. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

11. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Έντονη δυσοσμία στην επαρχία Λάρνακας - Κατάθεση νομοσχεδίου για γονική άδεια επί πληρωμή - 
Αξιολόγηση ιδιωτικών σχολείων σε σχέση με τις ανάγκες παιδιών με αναπηρίες - Καθυστέρηση στην 
κατασκευή μονάδας αεριοστρόβιλων - Ατμολέβητες της ΑΗΚ στο Βασιλικό - Στοιχεία σχετικά με τους 
αιτητές ασύλου κατά την περίοδο 2009-2020 - Κονδύλια και υποχρεώσεις της Κυπριακής Δημοκρατίας 
στο πλαίσιο της Μόνιμης Διαρθρωμένης Συνεργασίας (PESCO) - Υπογραφή και κύρωση της Συνθήκης 
για την Απαγόρευση των Πυρηνικών Όπλων 

12. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Ολοκλήρωση κατασκευής δρόμου από το αεροδρόμιο Πάφου προς την Πέγεια - Τουρκοκυπριακές 
κατοικίες που παραχωρήθηκαν ως εξοχικές κατοικίες - Αριθμός παιδιών που φοιτούν φέτος στη δημοτική 
εκπαίδευση και αριθμός παιδιών με ειδικές ανάγκες - Ελλείψεις στο προσωπικό του Γενικού Νοσοκομείου 
Λάρνακας - Ενημέρωση για αξιοποίηση Οδηγίας για ΑΠΕ. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή: €3,50 


